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K R I Z A  N A  B A L K A N U

NAS NI?

Po časnikarski dolžnosti - in  seve
da tud i iz radovednosti - sem prejšnji teden zelo 
pozorno poslušal umestitveni govor novega pred
sednika republike. C arlo  Azeglio C iarnpi je v ita li
janski in  m ednarodni javnosti znan predvsem ko t 
ve lik m onetarni izvedenec in  prav njemu pripada 
zasluga, da je Ita lija  v krogu tis tih  držav, k i bodo 
prve imele skupno evropsko va lu to (evro). Takoj je 
treba priznati, da v tem pogledu poslušalcev ni ra
zočaral. K o t sodoben računaln ik je nanizal glavne 
probleme, k i jih  je treba razrešiti in  u red iti, p ri čemer 
ni p rik riva l ne volje ne želje, da bi se nekako oddolž il 
svojim "ve lik im  volivcem ", k i jih  je b ilo  to liko , da je 
"prodrl" že p ri prvem  glasovanju. Tako je našel p r i
merne besede za levico, sredino in desnico ter se tud i 
spom nil množic Ita lijanov v tu jin i.

Predsednikova izvajanja pa so v podpisanem kljub  
vsemu pustila grenak občutek in  trpek priokus. Z a
kaj? Skušal bom  na to  vprašanje odgovo riti čim bolj 
na kratko in stvarno. Občutek sem imel in ga še imam, 
da za novoizvoljenega predsednika narodne in  je
zikovne manjšine kra tko malo ne obstajajo, saj o n jih 
'  in torej o n a s  - n i č r h n i l  n i t i  b e s e d ic e .

V e liko  je b ilo  moje presenečenje, ko sem ugoto
vil, da so ob C iam pijevih izvajanjih podoben občutek 
im eli tud i nekateri naši sodržavljani italijanskega je
zika. Tako je npr. tržaški ita lijanski dnevnik II Pic- 
colo pred dnevi objavil uvodnik, ki med drugim  pou
darja, da je v predsednikovem umestitvenem govo
ru "manjkala dim enzija življenja in  razvoja krajev
nih skupnosti". Pomenljiv je že sam naslov tega uvo
dnika, k i se glasi: "Ž ivljen jskost periferije  je ostala 
v senci". Pisec v nadaljevanju svoje ugotovitve tako 
le podkreplju je: "Deželni predstavniki (trije  za vsako 
deželo, razen D oline  Aosta, ki ima le enega ve like
ga volivca, op. pisca) so slepo pris ta li na sklepe vse
državnih strank; skupina Severne lige je glasovala za 
svojega kandidata; p redstavn ik i je z ik o v n ih  m a n j
šin pa n iso d a li zn aka  življenja".

Res je sicer, da je od vseh desetih dosedanjih pred
sednikov italijanske republike le eden, in  sicer Fran- 
cesco Cossiga, v svojem umestitvenem govoru izrec
no om enil narodne ozirom a jezikovne manjšine, a 
smo k ljub  temu upali, da novi državni poglavar ne 
bo o manjšinski p rob lem atik i molčal ali da je ne bo 
zamolčal. T o  tem bolj, ker je s poudarkom  govoril o 
Evropi, o kateri pa dobro vemo, da zanjo in njeno 
že obstoječo ter veljavno zakonodajo narodne ozi
roma jezikovne manjšine niso majhna in zanemar
ljiva zadeva. V  Evroski zvezi je namreč kar š tiride
set m ilijonov  "manjšincev" in so zato evropske p r i
stojne institucije  zanje že stvarno ukrepale in  poka- 
zale precejšnjo mero pozornosti. Zato je jasno, da se 
nihče - še najmanj pa predsednik republike - ne more 
obnašati, ko t da jez ikovn ih  ali narodn ih  manjšin 
sploh ne bi b ilo .

D R AG O  LEGIŠA

ODLOČITEV SREDI JUNIJA?
Začel se je že tretji mesec 

letalskih napadov Atlantske 
zveze na razne strateške ci
lje po Srbiji ozirom a Zvezni 
republiki Jugoslaviji. Bombe 
in rakete uničujejo predvsem 
električne centrale, tako da 
računajo, da samo 30 odstot
kov srbskih gospodin jstev 
ima e lektričn i tok. M nogi, 
zlasti v mestih, nimajo pitne 
vode, da razdejanj in pusto
šenja, ki jih povzročajo bom 
be in rakete, niti ne omenja
mo. Škoda gre v m ilijarde 
dolarjev.

Prav gotovo drži, da letal
ski napadi Atlantske zveze 
niso zaustavili eksodusa al
banskega prebivalstva s Ko
sova. Reke beguncev se še

T E R O R I Z E M  T U D I  P O S L E D I C A  V O J N E  N A  B A L K A N U

KAJ NAPOVEDUJE P O L IT IČ N I  
U M O R  V RIMU?

Pod streli "rdečih brigad" 
je prejšnji teden na eni izmed 
rim skih u lic padel 51-letni 
odvetnik in vseučiliški profe
sor Massimo DAntona. V vla
di ministrskega predsednika 
D inija je bil podtajnik, zdaj 
pa svetovalec ministra za de
lo Bassolina, ki je tudi župan
v Neaplju. Odgovornost za a- 
tentat so prevzele "rdeče bri
gade" z 28 stranmi dolgo li
stino, katere vsebina in slog 
spominjata na sedemdeseta 
leta, ko je z ugrabitvijo in u- 
morom Alda Mora rdeči tero
rizem dosegel višek. Novi te
roristi in ubijalci med drugim 
trdijo, da so z atentatom na 
dr. D Antono "udarili po vez
nem členu" med sindikatom 
in politično oblastjo.

Se torej v Italiji po nekaj
letnem prem oru spet pojav
lja ideološki terorizem? Taje
- kot piše Angelo Panebian-

co v milanskem Corriere del- 
la sera - "endogenega (no
tranjega) izvora" in je posle
dica "delovanja skrajnih sku
pin znotraj države (ne gre to 
rej za mednarodne zarote)". 
"Za njegov razvoj pa so nuj
ne posebne mednarodne o- 
koliščine". V tej zvezi pisec 
navaja izvajanja nekdanjega 
rdečega brigadista Adriana 
Sofrija, češ da "je vojna med 
Atlantsko zvezo in Srbijo da
la na razpolago novim tero
ristom  potreben mednarod
ni kontekst". Ta vojna razdva
ja vesti in z njo nastaja pri
ložnost za novo protizaho- 
dno bojevitost, kar je pospe
šilo rojstvo terorizma. Če bo 
ta vojna trajala dolgo in bo 
brez izhoda, zaključuje p i
sec, in če bo vse to okrepilo 
sile, ki so preživele kom uni
zem, bo od tam v kratkem 
priš la  pom oč in podpora

"rdečim brigadam", ki se ob
navljajo v Italiji, kot tudi dru
gim terorističn im  skupinam 
v ostalih evropskih državah. 
Tako torej Angelo Panebian- 
co ob novem atentatu “rde
čih brigad".

Krvavi dogodek je naletel 
na od ločno obsodbo vseh 
parlamentarnih skupin. Glav
ni ta jn ik Stranke kom unisti- 

! čne prenove Bertinotti je po
litičn i um or sicer prav tako 
odločno obsodil, a je p ripo
mnil, da z nekaterim i izvaja
nji rdečih brigadistov, ki jih  

j vsebuje n jihov dokum ent, 
soglaša. S tem je dregnil v sr- 
šenje gnezdo, saj so zlasti le
vi dem okrati in Cossuttovi 
kom unisti Bertinottijevo iz
javo izkoristili za pravo po li
tično linčanje svojega nekda
njega tovariša in zdaj nevar
nega tekmeca na levici.
— —  DL

dalje pom ikajo proti Make
doniji, A lbaniji in delno tudi 
Č rni gori. Zelo kočljivo  je 
npr. stanje v M akedon iji, 
cjer računajo, da je nič manj 
cot 300 tisoč albanskih be
guncev. Socialna stiska v tej 
državi je velika, tuja pomoč 
pa zdaleč preskromna. V ve- 
iki nevarnosti je tudi narod
nostna sestava, kar povzro
ča nove napetosti, saj je na
ravno, da se makedonska že 
tako pičla večina čuti ogro
žena.

V zvezi z M akedonijo je 
treba omeniti najnovejšo no
vico, ki prihaja iz Bruslja. 
Glavno poveljstvo Atlantske 
zveze je  sklenilo pripraviti 
načrt, ki predvideva, da bo 
50 tisoč vojakov iz raznih 
držav Atlantskega zavezni
štva v trenutku, ki ga bodo 
še določili, prav z ozemlja 
M akedonije s top ilo  na ko
sovska tla. Ne bo šlo za kla
sičen osvajalni pohod, tem 
več le za operacijo, ki naj o- 
m ogoči a lbanskim  begun
cem varno vrn itev na svoje 
domove. Seveda se to lepo 
sliši, mnogo težje pa bo v rn i
tev zares om ogočiti. M ed
tem  letala še dalje spuščajo 
svoj smrtonosni tovor.

Ruski posebni odposla
nec V ik to r Č ernom ird in  je 
danes (četrtek, 27. maja) 
opravil nov obisk v Beogra
du. Še prej se je v Moskvi 
srečal z evropskim posred
nikom , finskim  predsedni
kom Ahtisarijem in z ame
riškim  podtajnikom  Talbot- 
tom . O d poteka tega sreča
nja je tudi odvisno, če bo Čer- 
nom irdina na poti v Beograd 
spremljal tudi evropski po
srednik M artti Ahtisari.

V nemških vladnih krogih 
v zadnjem času čedalje glas
neje poudarja jo, da bo za 
prenehanje sovražnosti go
tovo odločilen vrh G 8, ki bo 
sredi prihodnjega meseca v 
Kolnu.
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Naše bralce in  ljudi dobre volje poziva
mo, naj po svojih močeh pomagajo trpe
čim  in  preganjanim s Kosova.

POMAGAJMO TRPEČIM  
IN PREGANJANIM!

Vida Valenčič
NOVA POT ZA IZRAEL

Jurij Paljk / intervju 
FRANC KRALJ

Majda Artač Sturman
MED HRUPO M  IN R O PO TO M ...

In memoriam 
FULVIO  TO M IZZA

Andrej Bratuž
CERKVENA GLASBA DANES

Danijel Devetak
VERJAMEMO V UMETNOST, KULTURO...

Matjaž Rustja
PREDSTAVITEV KNJIGE DRAGA ŠTOKE

m
Danijel Devetak
PRED SKORAJŠNJIMI VO LITVA M I

1
Ivan Žerjal / pogovor 
DRAGO TIN  DANEV

Igor Cotič /jaogovor 
MARJAN ČERNIČ O  ŠZ SOČA

Darove v denarju sprejema Uidi naša u- 
prava, ki bo poskrbela, da bodo prispev
ke nemudoma prejele pristojne ustano
ve in  dobrodelne organizacije.

NOVI  GLAS
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B A R A K  N A M EST O N E T A N Y A H  UJA

NAČRTOVANJE NOVE 
POTI ZA IZRAEL

VIDA VALENČIČ
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Evforija za zmago laburi
sta Baraka se še ni umirila, 
ko mora novi premier že sno
vati Knesset, izraelski parla
ment, ki naj bi končno pope
ljal razburkano državo v m ir
nejše vode. Novi laburistični 
premier ima vse prej kot lah
ko nalogo. Njegova zmaga 
nad desničarskim kandida
tom  Netanyahujem je dejan
sko pomenila le prvo točko 
na programu: država je izbra
la pot sprave s Palestinci in 
nadaljevanje mirovnega pro
cesa, ki ga je začel Rabin in 
je bil v krvi zatrt. Pa vendar, 
kljub ogrom nem u pomenu 
tega procesa, ta ne predstav
lja edine naloge, ki čaka novo 
izraelsko vlado. V današnjem 
času je dejansko bistvenega 
pom ena predvsem  sprava 
med različnimi skupnostm i

izraelske države, ki so ena od 
druge tako oddaljene, da jih  
nekateri opazovalci im enu
je jo kar izraelska plem ena  
(ArrigoLevi). Izrael se jevde- 
setletjih od svojega nastanka 
m očno spremenil; če bi pri
merjali današnjo družbeno 
sliko države s sionističnim Iz-

S 1. STRANI

O D L O Č I T E V  
SREDI JUNIJA?

Tu se bodo zbrali predstav
niki industrijsko najbolj razvi
tih držav, z Rusijo vred, in 
končno našli politično rešitev 
za krizo na Balkanu. Ne gle
de na to je nemški obrambni 
minister prepričan, da bo zve
za NATO kmalu dosegla svo
je cilje, medtem ko je zvezin 
tajnik Solana prepričan, daje 
začel Miloševičev režim škri
pati, NATO-va strategija pa da 
je že začela imeti uspehe, za
to je ne kaže spreminjati.

Za m irovno pobudo itali
janskega ministrskega pred
sednika D'Aleme je v zahod
nih krogih prav malo zanima
nja. O čitno je prevladalo pre
pričanje, da je b il predlog 
predvsem v funkciji italijan
skih notranjepolitičnih razmer, 
zlasti stanja v sedanji vladni 
večini, katere trdnost in enot
nost sta vedno bolj ogroženi, 
saj se krepi prepričanje, da gre 
za "zgrešeno" vojno.

VZROKI ZA 
NASILJE SO 
V DRUŽBI
Vse kaže, da se bomo mo

rali sprijazniti tudi s pojavi na
silja, ki nekako že redno spre
mljajo zlasti nogometne tekme. 
To ne velja samo za Anglijo, ki 
v tem pogledu vsekakor pred
njači, ampak tudi za Italijo. Ta
ko so v ponedeljek, 25. t.m., v 
jutranjih urah ugasnila štiri 
mlada življenja, 20 ljudi pa je 
bilo ranjenih. 1.500 navijačev 
nogometnega kluba Salernita- 
na se je z izrednim vlakom vra
čala s tekme v Piacenzi in ves 
čas vožnje dajala duška svoji 
jezi zaradi poraza in izpada iz 
A lige, ki sta doletela njihov 
klub. Vozove vlaka so huliga
ni dobesedno razdejali in v e- 
nem vozu celo povzročili po
žar. Za štiri mlade fante je to 
bilo usodno. Dim jih je zadušil, 
trupla so zgorela. Zdaj se išče
jo krivci. Morda jih bodo celo 
našli. Za presojo pojava nasilja 
pa gotovo ni pristojna le sod
na oblast. Resnične vzroke gre 
verjetno iskati globlje, vseka
kor v družbi, v kateri živimo.

raelom, državo, ki je bila os
novana predvsem na tesni 
povezavi med vsemi prebi
valci, bi takoj uvideli veliki 
prepad med obema. Danes 
je Izrael družbeno predvsem 
zelo razdvojen. Etnični mo
zaik je vedno širši, predvsem 
pa se posamezne skupnosti 
med seboj vedno bolj krega
jo. Znotraj glavne dileme med 
verskim  in la ičn im  ju d o v 
stvom so prisotne še malen
kostne zdrahe za mesto v iz
raelski družbi med sefarditi, 
Rusi, ortodoksnim i Judi, izra
elskimi nacionalisti, izraelski
mi Arabci, laiki, Evropejci in 
drugimi. Samo Arabcev je  v 
Izraelu kar m ilijon (od dve
sto tisoč Palestincev, ki so v 
državi ostali po letu 1948; 
drugih sedemsto tisoč jih je 
bilo izgnanih ali so zbežali) 
in so si volilno pravico ter pra
vico do državljanstvajzborili 
šele v zadnjih letih. Še ved
no pa so obsojeni na življenje 
ob robu zaradi težjih pogojev 
za zaposlitev, zaprte poti do 
kariere v državnih službah, 
predvsem pa različnih obve
znosti. Tako npr. izraelski 
Arabci ne služijo vojaškega 
roka, ker bi to  predstavljalo 
preveliko tveganje za drža
vo. Vprašanje izraelskih Arab
cev in njihova pravica do ena
kih državljanskih pravic sta 
prav gotovo žgoča tematika 
na pladnju in ni čudno, da se 
na odmevnih, vendar povsem 
nedolžnih pobudah brez pra
ve politične teže izvolijo Arab
ci: izraelska miss je  tako tre 
nutno Arabka Rana Raslan...
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NA POSVETU O  O D N O S IH  
MANJŠINA-VEČINA

S temi predpostavkami ni 
čudno, da si je zmagoviti la
burist Ehud Barak izbral kot 
volilno geslo Israel Echad (Iz
rael je  eno), kot tudi ni čudno, 
da je Netanyahu podlegel 
strategiji, ki ni bila le volilna, 
pač pa mu je veljala kot živ
ljenjsko načelo: podpiral je 
razdor ined skupnostmi, ne 
pa sprave. Med svojo vlado 
je zamrznil Rabinov načrt za 
vzpostavitev trajnega m iru s 
Palestinci, Barak pa je v svo
jih  uvodnih govorih že pou
daril, da mora Izrael sprejeti 
obstoj neodvisne palestinske 
države, nikakor pa ne na ško
do Izraela. D a je  m ir s pale
stinskim ljudstvom potreben, 
se v Izraelu zavedajopravvsi. 
Edini, ki tega ne bodo nikoli 
priznali, so verski in naciona
listični skrajneži, ki so celo 
Netanyahuja imeli za izdajal
ca izraelskega naroda.

Barak bo v teh dneh se
stavil novo koalicijo; kot pov
sod po svetu, pa se mora tudi 
novi izraelski prem ier kon
kretno oddo lž iti po litičn im  
stranem, ki so ga podprle, 
obenem pa zagotoviti po liti
čno predstavništvo tudi raz
nim manjšinam, kot so npr. 
ženske, ki so v izraelskem 
Knessetu še vedno premalo 
zastopane. Koliko žensk bo 
snovalo novo obdobje, je še 
vprašanje, brez dvoma pa ima 
zagotovljeno parlamentarno 
stoličko Arabka Husseina Ja- 
barra (kar je že samo po sebi 
prava revolucija : izraelska 
Arabka in ženska...), med 
kandidatkami pa so tudi ugle
dna imena, kot je  npr. Dalia 
Rabin, hčerka premiera, k ije  
podlegel nasilni roki izraelskih 
skrajnežev. Danes so Rabi
nova življenjska vodila bolj 
živa kot kdajkoli prej.

ERIKA JAZBAR

V Čedadu so poskrbeli za 
dva odmevna mednarodna 
posveta. O b  štiridnevnem  
srečanju, ki je obeležil 1.200- 
letnico smrti Pavla Diakona, 
in se bo nadaljeval septem
bra letos (od 24. do 29.), so 
od prejšnjega četrtka do so
bote priredili drugi medna
rodni posvet na tem o odno
sov med večinskimi in manj
šinskimi kulturami oz. skup
nostmi. Pobudo za srečanje 
sta dala oddelek za evrazijske 
študije, ki delujevsklopu uni
verze v Benetkah, ter doma
če čedajsko Združenje za raz
voj preučevanja zgodovine in 
umetnosti, ki je b ilo obenem 
med glavnimi pobudniki po
sveta o zgodovinarju Histo- 
riae Langobardorum.

V treh dneh simpozija se 
je v cerkvi S. Maria di Čorte 
zvrstilo nad 40 predavateljev, 
raziskovalcev oz. profesorjev 
z raznih italijanskih ter evrop
skih univerz; v svojih pose
gih so zaobjeli geografske 
razsežnosti vsega sveta, saj 
so sistematično zajeli Afriko 
oz. Azijo, Italijo (sicer manj), 
vzhodno Evropo in Balkan. 
Največ pozornosti je bilo se
veda namenjene Evropi oz. 
sredozemskemu prostoru, ki 
je  danes na prvih  straneh 
svetovnih medijev, in preu
čevanju etničnih, kulturnih, 
verskih in političnih manjšin, 
ki živijo na tem teritoriju.

Na srečanju je  bil govor 
tudi o naši manjšinski skup
nosti, in sicer v petek z začet
nim posegom čedajskega p i
satelja Franca Fornasara, ki je 
še kar zadovoljivo predstavil 
slovensko narodnostno skup
nost, ki živi na Videmskem 
oz. v Nadiških dolinah.

V nadaljevanju srečanja 
pa je poskrbel za pregleden 
poseg zgodovinar Jože Pir
jevec (edini slovenski preda
vatelj), ki je spregovoril o od
nosih med slovensko in itali
jansko narodnostno skupno
stjo v Trstu oz. na Primor
skem od 16. stoletja dalje. 
Začel je s prijateljstvom med 
tržaškim škofom Bonomom 
in Trubarjem ter z njegovim 
pomenom za rojstvo sloven
ske zavesti. Nato je opisal, 
kako se je v stoletjih spremi
njal pristop italijanskega po
litičnega sloja oz. kako je jav
no mnenje gledalo na sloven
skega človeka v 17. stoletju, 
ko je  le-ta poosebljal "dobre
ga divjaka", nato v prelomnem 
letu 1848, ko je z rojstvom 
slovenske politične in narod
nostne zavesti postal zaradi 
avtonomnega nastopanja ne
varen in se spremenil v "bar
bara". Sledili so Narodni dom, 
fašizem, medvojno in povoj
no obdobje ter skovanka sla- 
vocomunisti in današnja stvar
nost. V zaključnih besedah je 
prof. Pirjevec povedal, da se 
je danes pristop italijanske
ga človeka do Slovenca spre
menil, vendar ne bistveno iz
boljšal. Italijanski šolski in 
družbeni sistem (namerno?) 
ne dajeta Italijanom možno
sti, da bi pobliže spoznali na
šo stvarnost, ku ltu ro  in zgo
dovino, zatorej veljajo tisti 
kalupi in klišeji, ki ne ustre
zajo zgodovinski resnici.

"Podobno velja danes za 
islam," je komentiral predse
dujoči; že res, toda m usli
manski človek je vendarle na 
naših tleh prisoten nekaj sto
letij manj od naše narodnost
ne skupnosti.

P O V E I M O  N A G L A S
JANEZ POVSE

SLOVENIJA SE ZAVEDA NUJE 
HITREJŠEGA NAPREDOVANJA

Javna izjava, s katero je  p red nedavnim  
ugledna skupina znanih osebnosti našega 
matičnega prostora opozorila na trenutno  
stanje mlade države Slovenije, je  gotovo vre
dna dodatne omembe. Želela se je  oglasiti 
točno ob deseti ob le tn ic i t.i. majniške de
klaracije, ki je  bila neposreden uvod v dem o
kratizacijo Slovenije in njeno kasnejšo osa
mosvojitev. V še večji m eri pa želi odkrito  in 
hrabro osvetliti celo vrsto pom anjkljivosti in 
šibkosti, ki m lado slovensko državo občutno  
bremenijo. Dragocenost izjave je  prav v tej 
njeni odkritosti. Sicer namreč v daleč preve
lik i m eri prevladujejo takšni posegi v javnost, 
ki nakazujejo stanje in razmere v najlepši luči. 
Nekoristno torej prevladuje vzdušje preraču
nanega optim izm a, ki izpostavlja le dobre  
stvari, o slabih pa m olči. Omenjena izjava 
pa je  o tip ljivo  ubesedila občutek, da se je  
mlada slovenska država nekako zaustavila v 
svojem zagonu in da v njej nastaja prem alo  
odločnih družbenih in po litičn ih  spodbud.

Javna izjava uglednih slovenskih osebno
sti je  torej p lodno  prebila samozadovoljni 
m olk, kot je  to  že nekajkrat storila slovenska 
Cerkev, vedno za ceno žolčnih protinapa
dov. Da ne bo pom ote : v teh pre lom nih  ča
sih n i države, ki bi bila izven težav na preho
du v tretje tisočletje. Torej n i n ič slabega v

dejstvu, da Slovenija ugotavlja svoje šibko
sti. Škodljivo bi bilo, ko se v zrcalo resnice 
ne b i bila sposobna pogledati. N i namreč 
mogoče napredovati, če ni odkrivanja lastnih 
pom anjkljivosti oziroma neizkoriščenih p ri
ložnosti. Včasih je  mogoče naprej le, če od 
vržemo odvečna bremena, k i pa jih  m ora
mo najprej prepoznati. Zato je  obravnava
na izjava že sama po  sebi pom en ljiv  in obe
taven dogodek.

Slovenija in z n jo ves slovenski narodno
stni prostor morata slej ko pre j hitreje in od 
ločneje napredovati. Vzpostavljati morata  
boljše načine lastne organiziranosti ter de
m okratizacije na vseh ravneh družbenega 
življenja. Končno dolga stoletja nismo im eli 
svoje države in nismo im eli priložnosti, da 
b i celovito upravljali sami s seboj. Razumlji- 

| vo je, da nas zato verjetno čakajo še težje 
naloge kot večino drugih narodov z bogato 
državniško in državotvorno izkušnjo. In vse 
te naloge so izpolnjive, če se z n jim i spopa
dem o in odkrito  vzamemo v pretres svoje 
ravnanje in svojo smer. Brez tovrstne odkri
tosti in hrabrosti bom o ne glede na to, kje 
Slovenci živimo, le počivali na doseženih us
pehih, prem alo prodorno vodili sebe in opu
ščali svoje najboljše razvojne možnosti.
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POT DUHOVNIKA IN 
ZGODOVINARJA

JURIJ PALJK

Gospod p re la t, povejte  
k a j o sebi, o svoji m ladosti 
in o poklicnem  oblikovanju.

Če me že sprašujete o koreni
nah, potem moram seveda pove
dati, da sem po rodu iz Kanalskih 
hribov, z Liga (Marijino Celje), Gor
jan potemtakem, čeprav na meji 
Goriških Brd. Rojen sem na sam Bo
žič 1929. leta, a ne bi mogel reči, 
da sem zaradi tega posebej zazna
movan, saj je  veliko ljudi rojenih na 
božični dan. Pa vendar se mi zdi, 
da je to le vplivalo na moje kasnejše 
življenjsko oblikovanje. Praznova
nje Božiča kot družinskega, a pred
vsem izrazito krščanskega prazni
ka m eje  vedno prevzemalo in zato 
mi morda tudi pomagalo pri odlo
čitvi za duhovniški poklic. Rojen 
sem torej v kmečkem okolju. Imel 
sem srečo dobrih staršev in tudi 
družinskih prijateljev, med katere 
v prvi vrsti prištevam domačega du- 
hovnjka, ki je bil, čeprav meščan, 
Goričan, v bistvu pofurlančen Slo
venec z močno slovensko zavestjo.

a sem se usposobil za študij na 
gimnaziji, sem moral obiskovati go- 
risko pripravnico, privatno šolo go
spodične Gite Podobnikove, nekda
nje učiteljice v goriškem Alojzijevi- 
scu. Tam sem prejel osnove iz ita
lijanščine in iz d rug ih  predm etov, 
da sem lahko potem prestal spre
jemni izpit za prvi razred gimnazije. 
Tega sem opravil v Gorici, prav na 
dan, ko je Italija napovedala vojno 
zahodnim zaveznikom. Jeseni pa 
smo morali v begunstvo. Za dobre 
štiri leta smo gostovali v v idem 
skem malem semenišču v Castel- 
leriu. Kasneje sem prišel v Gorico. 
Stanoval sem v jezuitskem kolegiju 
Stella Matutina in obiskoval sloven
sko gimnazijo. Prvič v svojem živ
ljenju sem prišel v slovensko šolo. 
Ravnatelj te šole je  bil dr. Joža Lav
renčič. Povojni sem dve leti obisko
val v goriškem malem semenišču 
prvi in drugi razred liceja. Po priklju
čitvi pa smo tisti, ki smo se odločili 
za nadaljevanje študija teologije, 
odšli v Ljubljano in se vpisali na teo
loško fakulteto. Vmes sem leta 1948 
maturiral na novogoriški gimnaziji. 
Leta 1952 nas je takratni ljubljan
ski škof Anton Vovk posvetil v  du
hovnike. Večina teh je bila posveče
na na praznik apostolov Petra in 
Pavla, sam pa sem moral zaradi 
mladosti počakati posebno dovolje
nje iz Rima. Na Veliki šmaren ali na 
rožnico sem bil v Ljubljani posve
čen v duhovnika. Dobre tri tedne 
Po novi maši sem že bil vojak Jugo
slovanske ljudske armade. Ko sem 
se vrnil iz vojske, m eje takratni apo
stolski administrator dr. Mihael To- 
r°s kar po dopisnici imenoval za 
prefekta v komaj nastalem malem 
semenišču v Vipavi.

Mislim o, da je  bilo 
z a  slovensko Cerkev eno 

najtežjih  obdobij p ra v  
povojno obdobje, ko je  

tedanja oblast skušala v k a li 
z a tre ti s ko ra jd a  vsako  
in ic iativo  Cerkve. K ako  
ste d o ž iv lja li tis ti čas?

Leta študija teologije so bila tež- 
a. Vendar Bog že ve, kaj dela. V 
uhovniškem poklicu nas je dejan

sko utrjevala UDBA. Začelo se je 
kmalu po našem prihodu v Ljublja-

Prof. Franc Kralj je znan 
primorski duhovnik, ki se 

uvršča med tiste duhovnike, 
katerim smo Primorci in vsi 

Slovenci hvaležni, da so 
ohranili pod fašizmom, med 

vojno in po njej pokončno 
držo ter so vedno ostali 

zvesti nauku evangelija in 
slovenstvu. Pred časom je 

g. Kralju, župniku na Slapu 
in profesorju zgodovine na 
škofijski gimnaziji v Vipavi, 

sveti oče dodelil častni 
naslov prelata, za kar mu 

seveda čestitamo.

no. Do Primorcev so imeli na začet
ku nekoliko drugačen odnos. Reci
mo bolj blag. Po enem letu pa smo 
bili vsi spravljeni pod skupni ime
novalec. To pa je pomenilo, da je 
UDBA prirejala od časa do časa hi
šne preiskave, nas zasliševala, pri
siljevala nekatere, da so podpiso
vali izjave o sodelovanju, beri poro
čanju, druge zapirala, tretjim  one
mogočala študij teologije in jih pri
siljevala, da so se vpisovali na dru
ge fakultete itn. Pritiskali so na nas, 
da smo se udeleževali - tudi zato, 
ker je  bila fakulteta del ljubljanske 
univerze - vseh ob lik političnega u- 
dejstvovanja. M orali smo postati 

I člani Ljudske študentske mladine, 
dokler ni ta postala očitno podre- 

; pek Skoja in smo množično izsto
pili ter seveda plačali za to svoj da
vek. Sodelovati smo morali na raz
nih m ladinskih delovnih akcijah, 
vabili so nas na manifestacije itd. 
Obenem pa smo bili tudi deležni 
neprijetnih trenutkov na tistih zna- 

! menitih procesih, ki so se dogajali 
v Ljubljani, ko so nahujskane m no
žice pod lemenatom vpile nad "črno 
reakcijo", ko so v okna metale kam
ne, premog in nas na ta način ustra
hovale. To je  vplivalo tudi na našo 
psiho. Naučili smo se večje previd
nosti v nastopih in izjavah te r večje 
kritičnosti do sogovornikov, tudi 
neke evangeljske drže, ki jo  Kristus 
drastično izraža, ko pravi, da m o
ramo biti preprosti kakor golobi in 
hkrati zviti kakor kače.

P rav  v tem obdobju so 
nastali zam etk i nekaterih  

današnjih  lepih  stvarnosti, 
k i so temeljno vezane 

na P rim o rsko  in na njeno 
Cerkev: nastal je  verski 
tednik D ru žin a , nastalo  

je  m alo semenišče v Vipavi, 
iti, s icer nekoliko kasneje, 

j e  nastalo Ognjišče.
Z a k a j tako?

Pri tem je igral zelo pomembno 
vlogo naš takratni administrator dr. 
Mihael Toroš. Seveda moram neko
liko vendarle seči nazaj v p re te
klost. Primorci smo težili k prik lju
čitvi Sloveniji v takratni Jugoslaviji, 
saj druge izbire, torej druge Slove
nije ni bilo. In ta odločitev je  bila - 
moram reči - v nekem smislu ple
biscitarna. Znano je, da je bila pri
morska duhovščina nacionalno za
vedna, dosledna v svojih zahtevah 
in je  zato uživala - če smem v ljud
ski govorici reči - velik kredit v jav
nosti. Apostolski administrator dr. 
Mihael Toroš je veljal za narodnja
ka in ni zamudil nobene priložnosti, 
da ne bi svojega narodnjaštva po

kazal tudi zato, ker je doživel poni
žanja v času fašizma in bil prega
njan. Bil je doktor prava, zaverovan 
v paragrafe, prepričan v zmago pra
vice nad krivičnostjo. Tako je stopil 
pred oblast z zahtevo, naj oblast da 
primorski Cerkvi, ki je to liko trpela 
zaradi fašizma, če že ne priznanje, 
vsaj neko osnovo za normalen raz
voj. Kdo bi utegnil upravičeno ugo
varjati, da je s prvim apostolskim ad
ministratorjem dr. Francem M očni
kom oblast ravnala povsem druga
če. Res je. Že takrat se je pokazalo, 
da vodi oblast svojo igro in da hoče 
tudi v vrstah duhovščine ustvariti 
razdore, ki bi jih  potem uporablja
la v svoje koristi. Na grob način so 
se tedaj znebili dr. Močnika, dr. To- 
roša pa so sprejeli v upanju, da bo
do z njim  lažje krmarili. Ko je po
stal dr. Toroš administrator sloven
skega dela goriške nadškofije v Ju
goslaviji, so prisluhnili njegovima 
dvema osnovnim a pričakovanje
ma, ciljema, ki si ju je  zastavil, in 
sicer: ustanoviti za našo Cerkev ma
lo semenišče in pa za naše ljudstvo 
verski list. O bo je  se je  sočasno 
uresničevalo. Leta 1950 je dr. Toroš 
začel priprave za ustanovitev male
ga semenišča, a so njegovi prvi pred
logi naleteli na gluha ušesa, dokler 
ni izbral Vipave. Že istega leta je iz
dal odlok o formalni ustanovitvi ma
lega semenišča. Priprava stavbe je 
trajala dobri dve leti, tako da je  se
menišče dejansko začelo delovati 
šele jeseni 1952. leta. Ne morem 
si zamisliti primorske Cerkve v Slo
veniji brez malega semenišča v V i
pavi pri oblikovanju duhovniškega 
naraščaja! Istočasno je dr. Toroš 
dosegel od oblasti, da so dovolile 
verski časopis - Družino. Res je tu 
di, da je bila v ozadju neka raču- 
nica, saj je  bil malo prej ukinjen 
mariborski Verski list in kmalu za 
tem tudi ljubljansko Oznanilo. Us
tanovitev Družine  kot glasila Cer
kve na Primorskem, vgorišk i nad
škofiji in kasneje tudi tržaško-kopr- 
ski v Sloveniji, je odtlej pomagala 
oblikovati versko javno mnenje naj
prej na Primorskem in je  nato raz
širila delokrog tudi na Ljubljano in 
na vso Slovenijo.

Poleg tega, da  ste že  
dolgo let žu p n ik  na Slapu 

na Vipavskem, ste tud i 
zgodovinar in p ro fe s o r  

v malem semenišču v Vipavi, 
na današn ji Škofijski 

g im n aziji. B ili sle tud i 
re k to r malega semenišča.

Povejte k a j več o tem.
Kot rečeno, je malo semenišče 

začelo živeti 1952, naslednje leto

pa je bilo prisilno ukinjeno. V tržaški 
aferi je vojska zasedla to stavbo in 
mi smo morali, kolikor nas je takrat 
pač noter bilo, pobrati šila in kopi
ta in v 48 urah iti vsak na svoje: d i
jaki domov, sam pa sem preživel 
eno dobro leto in pol na raznih po
stojankah, najprej v Bovcu, v Soči 
in Trenti za en dober mesec, po
tem sem prišel za eno leto in pol v 
Goriška Brda v Vedrijan, v kraj, na 
katerega hranim zelo lepe spom i
ne. Vse do tistega znamenitega av
gusta leta 1955, ko smo se lahko 
vrnili v  Vipavo in se je semenišče 
nadaljevalo kot dijaški dom, kajti 
dijaki so takrat obiskovali nižjo gim 
nazijo v Vipavi oz. višje razrede v 
Ajdovščini. Prav to, da so dijaki ho
dili v Ajdovščino na gimnazijo in s 
tem pravzaprav v nekem smislu do
kazovali, kdo so in kaj so ter kaj ho
čejo biti, je botrovalo k sklepu, da 
se ajdovska gimnazija ukine in na
mesto nje ustanovi ekonomska šo
la. To seje tudi zgodilo ne glede na 
proteste staršev in drugih dejavni
kov. Takrat je dr. Toroš, zvest svo
jemu prepričanju, ustanovil srednjo 
versko šolo za vzgojo duhovniške
ga naraščaja v Vipavi. Nas pa je krat- 
komalo imenoval za učitelje na tej 
šoli. O  strokovni usposobljenosti 
bi se dalo marsikaj reči. Morda je 
edino takratni rektor, msgr. Ignacij 
Breitenberger, imel usposobljenost 
za poučevanje. Takrat sem, češem 
že moral učiti na tej šoli, izrazil željo, 
da se poglobim v predmete, ki sem 
jih  tu nameraval predavati ozirom a 
ki sem jih  že predaval. Leta 1958 
sem se zato vpisal na filozofsko fa
kulteto ljubljanske univerze, in si
cer na študij zgodovine in geogra
fije, ter po štirih letih diplom iral iz 
obeh predmetov.

V začetku je bila naša šola samo 
za primorske gojence. S prihodom  
dr. Antona Požarja, prvega šolske
ga ravnatelja naše šole, se je leta 
1958 sprožila zamisel, da bi ta cer
kvena šola bila odprta za vse slo
venske dijake, ki nameravajo po
stati duhovniki. Dr. Požar se je zelo 
angažiral najprej v Ljubljani, kjer 
ni našel pravšnjega odziva, saj so 
tam računali, da bo Pazin pokrival 
njihove potrebe; v Mariboru je na
šel več razumevanja in posluha. 
Tako je leta 1959 naše semenišče 
postalo že medškofijsko: prihajali 
so mariborski učenci, kasneje se 
je tudi Ljubljana omehčala, še več, 
postala je voljna in prosila, naj bi 
sprejemali tud i njene gojence. Ta
ko je  bilo v letih 1961 -62 semeni
šče s srednjo versko šolo vseslo
vensko. Tak značaj je ohranilo ves 
čas svojega obstoja.

Vas je  od m alih  nog 
zan im ala  zgodovina?

Ja. Če gledam nazaj, kateri dogo
dek je vplival, da sem vzljubil zgo
dovino, se spominjam profesorja v 
prvem liceju, ki mi je dal neko vpra
šanje iz zgodovine. Zdelo se mi je, 
da sem znal, profesor pa mi je dal 
samo sedem. To me je izzvalo; ho
tel sem mu dokazati, da znam več 
kakor samo za sedem. Cela poglav
ja zgodovine sem se naučil na pa
met, tako da je bila knjiga v moji 
glavi. Ko me je spraševal, me ni m o
gel več ustaviti. To je bil, če hoče
mo, zunanji povod. Če še gledam 
v preteklost, se mi vrača v misli moj 
oče, ki je bil avstrijski vojak v prvi 
svetovni vojni, njegovo pripovedo
vanje pa je bilo zame živ leksikon 
in napet roman. Tako sem kasneje 
na teološki fakulteti posvetil razme
rom a ve liko pozornost cerkveni 
zgodovini. Ko sem bil potem ime
novan za profesorja zgodovine, je 
bilo to samo logična nadgradnja te
ga, kar je že obstajalo.

Dolga leta ste b ili tud i 
cerkveni a rh iv a r  in sle šele 

p re d  k ra tk im  p u s tili to 
službo drugim . R azložite  

nam, k a j sploh počne  
cerkveni a rh iv a r  in z a k a j  

je  p ra v , da  g a  Cerkev im a.
Arhivar sem postal leta 1967 po 

sili razmer. Takrat so po dolgih po
gajanjih vendarle pristali na vrnitev 
kapiteljskega arhiva iz Kopra in kot 
pogoj postavili, da mora nad tem 
bdeti strokovno usposobljena ose
ba. Ker sem bil takrat v naši škofiji 
edini usposobljen zgodovinar, me 
je škof Jenko imenoval za škofijske
ga arhivarja. Arhivarjeva naloga pa 
je, da zbira, ureja, ohranja, strokov
no bdi nad ožje cerkvenim in tudi 
necerkvenim zgodovinskim gradi
vom v cerkveni lasti in da ga posre
duje v javnosti. Vse te naštete za
hteve so se v naši primorski Cerkvi 
v  začetni fazi lahko samo delno u- 
resničevale. Naša škofija ni imela 
primernega prostora za to, da bi 
škofijski arhiv lahko zaživel. Vse ar
hivsko bogastvo, ki je nekaj pome
nilo bodisi na Goriškem bodisi na 
Tržaško-Koprskem, pa je bilo v kra
jih, ki so izven Slovenije, to je  v Go
rici in v Trstu. Moja naloga je zato 
bila, da popišem obstoječe arhiv
sko gradivo. Če se lahko malo po
hvalim, naj povem, da sem v letih 
1968-70 hodil po terenu in popi
soval vse župnijske arhive. Pregle
dal sem, kolikor se je dalo, bolj ali 
manj natančno dokumente in jih 
vnesel v zapisnik. To delo ima traj
no vrednost. Pred dvema letoma pa 
smo začeli zbirati še pričevanja pri
morskih duhovnikov o predvojnih, 
medvojnih in povojnih dogodkih. 
To izredno dragoceno gradivo žal še 
ni zbrano in projekt še poteka.

K ot zgodovinar n a jbrž  
tu d i v i ob vojni na Balkanu  

opažate, da se človek iz  
zgodovine ničesar ne nauči.

Z a k a j je  temu tako?  
Človek je večni učenec in ga iz

kušnje iz pre teklosti ne m ore jo  
spraviti k pravi pameti. To velja se
veda na splošno. O  Balkanu pa bi 
rekel, da je zelo zapleteno vpraša
nje, ki se ga ne da zaobjeti z dvema 
besedama. Slovenci smo imeli to 
danost, da smo bili v ta balkanski 
kotel vrženi po prvi svetovni vojni, 
primorski Slovenci sicer nekoliko 
kasneje. Tukaj se prepleta toliko raz
ličnih vplivov, kulturnih, jezikovnih, 
verskih, tradicija, človeška psiha. 
Slovenci, ki smo pravzaprav živeli 
ves čas v srednjeevropski kulturni 
tradiciji, včasih težko sprejemamo, 
da je na Balkanu toliko klanja.
—— —  STRAN 4
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B I B L I Č N A  R A Z M I Š L J A N J A
O B  B O G O S L U Ž N I H  B E R I L I H ________
V L I T U R G I Č N E M  L E T U  A____________

Ž L A H T E N  IZBOR BOŽJE BESEDE, 
I NEDELJO ZA  NEDELJO

ZVONE ŠTRUBELj I  p RAZ NI IK SV. T RO j IC E
In Gospod je šel mimo Mojzesa in klical: "Gospod, 

Gospod, usmiljen in m ilostljiv Bog, počasen v jezi in bo
gat v dobroti in zvestobi..." Tedaj je Mojzes hitro poklek
n il in se p rik lon il do tal. (2 M ojz 34,6)

Končno, bratje, veselite se, (...) živite v miru, pa bo 
Bog ljubezni in m iru z vami. (...) M ilost Gospoda Jezusa 
Kristusa in ljubezen Boga in občestvo Svetega Duha z vami 
vsemi! (2Kor 13,11-13)

Bog je namreč svet tako vzljubil, da je dal svojega edi- 
norojenega Sina, da bi se nihče, kdor vanj veruje, ne pogu
bil, ampak bi imel večno življenje. Bog namreč svojega 
Sina ni poslal na svet, da bi svet sodil, ampak da bi se svet 
po njem rešil. Kdor vanj veruje, se mu ne sodi; kdor pa ne 
veruje, je že sojen, ker ne veruje v ime edinorojenega Božjega 
Sina. (Janez 3,16-18)

BOG B IVA  V N E D O S T O P N I S V E T L O B I 
IN  V E N D A R  JE R A Z L IT  V NAŠA SRCA:
B O G  JE LJU B EZEN

V treh berilih, ki jih Cerkev pred
laga v razmislek na praznik Svete 
Trojice, ni težko najti skupni ime
novalec. Mojzesu se Bog razodene 
kot "usmiljen in milostljiv Bog, po
časen v jezi in bogat v dobroti in 
zvestobi..." Apostol Pavel v sklep
nem pozdravu kristjanom iz Ko
rinta imenuje Boga "Bog ljubezni 
in miru". Apostol Janez v nočnem 
pogovoru med Jezusom in N iko- 
demom prikaže Boga kot tistega, 
ki je "svet tako vzljubil, da je dal svo
jega edinorojenega Sina, da bi se 
nihče, kdor vanj veruje, ne pogu
bil, ampak bi imel večno življenje."

Na dlani je torej, da je Bog naj
prej in predvsem ljubezen. Kdor 
želi stopiti v stik z njim, to lahko 
stori le v moči ljubezni. Večno lahko človek jadra na krilih 
razuma, pa bo obvisel v zraku-, pred Bogom, ki je nez
nanka. "Hotel sem prijeti sonce," je nekdo zapisal v kratki 
črtici. Kot otrok sem iz spalne sobe opazoval rojstvo son
ca, jutro za jutrom. Nekega dne sem vstal še pred sončnim 
vzhodom in se hitro odpravil na hrib, izza katerega je 
vsako jutro vstajalo sonce. In glej, ko sem prišel na vrh 
hriba, sem opazil, da sonce vstaja izza drugega, bolj od
daljenega hriba. Naslednji dan sem se povzpel še na ta 
hrib, a glej, tam daleč je bil še en hrib, izza katerega je 
prikukalo sonce. Hotel sem prijeti sonce... Ta posrečena 
prispodoba zelo dobro opiše človekov napor, s katerim se 
hoče dokopati do razumevanja Boga. Toda Bog, kakor son
ce, ostaja vedno onstran človekovih zmožnosti dojemanja 
in razumevanja. Kliče k hoji z enega hriba na drugega, 
vabi na pot, neskončno pot, ki ji ni videti konca. Vsak 
človek je iskalec Boga. V  svojem duhu vstaja iz teme in na 
hrib svojega življenja hodi čakat rojstvo sonca. Kako vzne
m irljivo je to iskanje in pričakovanje, kako močna je želja, 
da bi "prijel sonce", da bi dojel in razumel Boga! Vse reli
gije, od prim itivnih pa do bolj razvitih, so zaobsežene v tej 
prispodobi hoje proti soncu.

Krščanstvo temu primarnemu človekovemu iskanju Boga 
ponuja novo spoznanje. Bog prihaja človeku naproti. Bog 
ga je želel srečati na njegovi nemirni poti iskanja. To spoz
nanje je bilo domače že judovski veri. Bog se je razodel 
Mojzesu in prerokom in po njih celotnemu izvoljenemu 
ljudstvu. Razodel se je kot "ogenj", ki je simbol goreče lju
bezni. "Usmiljen in milostljiv Bog, bogat v dobroti in zve
stobi". Njegovo razodetje je postalo še bolj konkretno in 
otipljivo v njegovem naj večjem daru ljubezni, v Jezusu K ri
stusu. Bog je človeka in svet tako vzljubil, da je dal svojega 
edinorojenega Sina. Bog je prišel človeku naproti tako 
daleč, da je začel govoriti in čutiti po človeško, na zemljo 
je zarisal svoje stopinje, svojo moč in bogastvo je razpršil 
na naša mesta in vasi, povsod tam, kamor so stopile noga 
Jezusa iz Nazareta in stopinje oznanjevalcev evangelija. 
Bog je ljubezen. Ljubezen se daje. Po tem edinem zakonu 
ljubezni je zemlja obdarjena z Bogom. Po tem istem zako
nu je Bog občestvo ali, kot pravi krščanska vera: Sveta 
Trojica. Kjerkoli se ljudje združujejo v imenu Jezusa Kris
tusa, se združujejo v imenu božje ljubezni in v moči Božjega, 
Svetega Duha. Zato so prvi kristjani preprosto in z globo
ko intuicijo m olili in peli: "Ubi caritas et arnor, ibi Deus 
est" - Kjer sta dobrota in ljubezen, tam je Bog.

KRISTJANI IN DRUŽBA

F O R U M  Z A  K U L T U R O  /  P R E D A V A N J E

GLASBENA RAZSEŽNOST  
SVETEGA PISMA

in medčloveških odnosov. Pr
vo besedilo, ki gaje predava
telj vzel v poštev, je vzeto iz 
Ozejeve knjige (2, 16-17); 
bral ga je v povezavi s Slavo
spevom za rešitev iz Druge 
Mojzeseve knjige. "Prvo izku
stvo Boga je izkustvo svobo
de, osvoboditve iz sužnosti, 
ki ga ljudstvo izrazi s pesmijo, 
s slavospevom," je kom enti
ral predavatelj. Izven te izku
šnje je Izrael gledal na glasbo 
s sumom. S Kajnovim potom
stvom nastaja urbana civiliza
cija in znotraj te tudi kultura 
in glasba. Izraelsko ljudstvo gle
da s sumom na kulturo in gla
sbo ne zaradi njiju samih, am
pak zaradi konteksta, v kate
rem nastaneta oz. se razvija
ta. Iz tega vzporedja je  prof. 
Fabris izluščil zanim iv in so
doben nauk. Umetnost in gla
sba sama na sebi nista pro
blem, problem je njihov kon
tekst. Izrael je na to umetnost 
gledal sumničavo, ker se je 
rodila v kontekstu krivice, Kaj
novega zločinskega dejanja. 
Po drugi strani pa je glasba pe
sem, ki spominja na religioz
no izkustvo, nekaj zelo duhov

nega in bistveno liturgičnega. 
Od tega je predavatelj prešel 
na pesniški vrhunec staroza
veznega sporočila, ki ga pred
stavljajo psalmi, in spomnil, 
da je judovska liturgija, ki je 
nastala z izhodom iz Egipta, 
bila izrazito glasbena liturgija, 
v kateri so nastopali orkester, 
zbor in plesalci.

Na koncu je opravil še pre
gled glasbe v Novozaveznem 
sporočilu, kjer se je osredo
točil na dve liturgični dejanji, 
na Marijino in Zaharijevo hval
nico (materina pesem - magni- 
ficat in očetova pesem - Bene- 
dictus), na Razodetje, v kate
rem je opisana neke vrste pa
radigma liturgije, v središču 
katere sta prav pesem in glas
ba, in končno na Pavlovo pis
mo Korinčanom (1 Kori 3) o 
ljubezni, tako daje zaključil z 
m islijo o glasbi kot ljubezni, 
kot harmoničnem razmerju 
med ljudmi. Po predavanju se 
je razvila tudi izčrpna deba
ta, ki je posegla predvsem v 
sodobno razmerje med litu r
gijo in glasbo ter v glasbo sa
mo kot kulturni pojav. 
--------------D.

SREČANJE V B A Z I L I K I V O G L E J U

G O R E Č A  M O L I T E V  Z A  
M I R  N A  B A L K A N U

S predavanjem o Glasbi v 
Svetem pismu, ki je potekalo 
prejšnji petek v prostorih cen
tra Stella matutina, je eminen
tni italijanski biblicistprof. Ri- 
naldo Fabris uvedel drugi niz 
predavanj, ki jih  za letošnjo 
pomlad prireja Forum za Kul
turo in ki je tokrat posvečen 
"glasbi, liturgiji življenja".

Glasbeno razsežnost sve
topisemske pripovedi je prof. 
Fabris prikazal v obliki sozvo
čja treh besed: poezija, litu r
gija, glasba. "Izhodišče glasbe
nega izkustva - je dejal - je be
seda s svojim ritm om . In prvi 
glasbeni vid ik Svetega pisma 
je prav Beseda, ki ima že sa
ma po sebi neko notranjo 
muzikalnost. Zato bi Sveto 
pismo bilo treba vedno brati 
naglas in ne samo z očmi." O- 
pozoril je, da je težko iz sve
topisemskega besedila črpa
ti podatke o tem, za kakšno 
obliko glasbe je v opisanih ča
sih dejansko šlo. Možno je naj
ti le nekaj podatkov o glasbi
lih in o sestavi ter vlogi orkes
tra. Bolj pa je mogoče odkriti 
vlogo, ki jo  glasba i ma na ob
močju religioznega izkustva

Približno štiristo ljudi seje 
zbralo na binkoštno nedeljo 
v oglejski baziliki na srečanju 
za m ir na Balkanu in po vsem 
svetu. Obred je vodil afriški 
škof iz Kenije, znanec oglej
ske verske skupnosti, ki je po
udaril, da se mora vsak m ir 
začeti najprej v srcu vsakega 
posameznika. Generalni v i
kar goriške nadškofije msgr. 
Adelchi Cabass je prinesel 
pozdrave goriškega nadškofa 
Antona Vitala Bommarca; ta 
je v svojem sporočilu pozval 
vse prisotne, da bi v duhu ve-

S 3. STRANI

POT D U H O V 
NIKA IN 
Z GO DOV IN AR JA

Poznam o vas tud i 
kot človeka, k i večkrat 

p re d a va  na m edna
rodnih sim pozijih  
v Gorici, in  to tako  

v slovenskem je z ik u  
kot tu d i v b riljan tn i 
ita lijanščin i. K a j bi 
lahko  re k li o "gori- 

škem duhu ", v katerega  
je  p re d  le ti tako  grobo  

z a re za la  m eja med 
tedanjo Jugoslavijo  
in Ita lijo?Je še živ? 
M oje izhodišče je angleški 

pregovor, ki pravi, da dom  ni 
hiša, dom so ljudje, ki v njej 
prebivajo. Če to prenesem na 
Goriško, je ta res dežela, zgo
dovinski pojem, vendar so to

lik ih  oglejskih mučencev vsi 
znali biti "graditelji miru".

Srečanje so zaznamovali 
tudi molitev, branje svetopi
semskih odlom kov in psal
mov, trenutki razmišljanja, 
petje, pa tudi pričevanja. Ve
čer je potekal v znamenju po
slanstva preroka Jona in pa 
velike revolucije odpuščanja 
in ljubezni do sovražnika, ki 
jo  je Kristus zapovedal tistim, 
ki hočejo hoditi za njim. Pre
brali so tudi besedilo velike in
dijske dušeM ahatm e Gandi
ja o nenasilju. Nato so zbrani

lahko prisluhnili pričevanjem 
nekaterih oseb, ki so tako ali 
drugače vezane na tragično 
stvarnost na Balkanu. Med 
drugim i je govoril goriški du
hovnik Ruggero Dipiazza, ki 
je opisal svoje izkušnje med 
begunci v M akedon iji. Na 
koncu obreda so prisotni p ri
pravili nekako sporočilo cer
kvenim skupnostim  dežele 
Furlanije-Julijske krajine, v ka
terem vabijo škofe in vernike, 
ki se bodo zbrali v Ogleju 12. 
julija za praznovanje deželnih 
zavetnikov, naj goreče molijo 
za mir: naj se končajo poko
li, naj utihnejo bombe, naj se 
spet začne grad iti ku ltu ra  
sprejemanja, sloge, sožitja, 
pravice in miru.

ŠTEVILNA SREČANJA 
NA TRŽA ŠKEM

SLOVESEN
KONEC
LJUDSKEGA
MISIJONA

V nedeljo, 23. maja, se je s 
slovesno mašo v cerkvi No
vega sv. Antona v Trstu zaklju- 
čil ljudski misijon za sloven
ske vernike mestnih in pred
mestnih župnij, ki gaje prire
d ilo  Slovensko pastoralno 
središče v Trstu. Slovesno 
mašo je daroval tržaški škof 
Evgen Ravignani ob somaše
vanju slovenskih duhovnikov 
in misijonarjev, ki so vodili 
misijon. Obred, med katerim 
je bil posredovan tudi pape
žev blagoslov, je  spremljalo 
petje Združenega zbora Zve
ze cerkvenih pevskih zborov 
pod vodstvom Edija Raceta in 
ob orgelski spremljavi Toma
ža Simčiča.

Ljudski misijon, katerega 
geslo je bilo Veselite se v upa
nju, potrpite v stiski, vztrajajte 
v m olitv i (Rim 12,12), je bil v 
znamenju priprave na sveto 
leto 2000. Kot smo že poro
čali, seje misijon začel 15. t.m., 
vcerkvi pri Sv. Jakobu, potekal 
pa cel teden do 23. maja. Spo
red je bil natrpan s številnimi 
obredi, molitvenim i in drugi
mi srečanji in razgovori. Velja 
omeniti zlasti srečanja z izo
braženci (npr. z lepim in doži
vetim večerom 1 7. t.m. v Dru
štvu slovenskih izobražen
cev, kjer je p. Maks Klajnšek 
spregovoril o pomenu in moči 
molitve), z zakonci in z mla
dino. M isijon so vodili štirje 
m inoriti iz Slovenije, ki so že 
večkrat delovali na Tržaškem: 
p. Janez Šamperl, p. Maks 
Klajnšek, p. Danilo Holc in p. 
M irko Veršič. V pomoč so jim 
bile tri šolske sestre iz Trsta: 
s. Andreja Kete, s. Gabrijela 
Koncilja in s. Dora Požar.

Vsak dan misijona je imel 
posebno vodilno geslo, ki je 
vodilo k poglabljanju v veri. 
M isijonarji so sodelovali tudi 
pri obredih podeljevanja pr
vega sv. obhajila, ki so potekali 
v nekaterih župnijah.

deželo oblikovali določeni lju
dje. Ti so stoletja, pravzaprav 
tisočletje živeli drug ob dru
gem in, lahko tudi m irno re
čem, drug z drugim. Goriška 
je bila vedno odprta. To odpr
tost je pomagal oblikovati tudi 
oglejski patriarhat. Gre za du
ha, ki ga je le-ta znal vcepljati 
pripadnikom različnih narod
nosti, ki so živeli znotraj oglej
ske metropolije. Vsak narod 
je imel možnost izpovedovati 
vero na sebi lasten način ob 
spoštovanju drugega. Ni bilo 
nasilja. Goriška je znala to 
ohraniti ves čas, dokler niso 
zametki nacionalizma to izna
kazili. Pravilno se mi zdi stali
šče prof. SergiaTavana, da ne
ka taka prehodna, frontalna 
motnja, kot je obdobje petde
setih let komunizma, ne more 
uničiti, kar je položeno v gene.

Vse živ ljen je  ste 
posvetili mladim.

N a klasični g im n a z iji 
v semenišču v V ipavi 

ste vzgo jili p re ko  
dvesto slovenskih 

duhovnikov in več kot 
šeststo izobražencev. 
Im ate  še stike z  n jim i 
in predvsem  pa, k a j 

b i p o ved a li o mladem  
človeku danes?

Res je, da že nad štirideset 
let poučujem na tej naši šoli. 
Do leta 1990-91 je bila to fan
tovska verska šola, namenje
na pripravi za duhovništvo. 
Po letu 1991 je to širša usta
nova tudi za laike. Zdaj so lai
ki v večini bodisi v dijaštvu 
bodisi v učnem osebju. Kaj mi 
izkušnja govori? Občudujem 
te svoje nekdanje gojence za
radi pripravljenosti, ki so jo 
pokazali, sprejeti ta izziv in ga 
ohranjati ne glede na to, da je 
bilo javno mnenje vse prej kot 
naklonjeno. Tukaj seveda ra

čunam na božji faktor: Bog 
je tisti, ki kliče in ki daje po
tem dovolj moči, da človek vz
traja. Vendar je od človeka 
odvisno, ali božji klic sprej
me in ga ohranja. Zato so na
ši nekdanji dijaki, duhovniki 
in tudi laiki, ki so ostali zvesti 
svojemu prepričanju, vredni 
priznanja in spoštovanja, ker 
se niso bali pokazati pred 
svetom, da so Slovenci in kri
stjani. Danes je sicer število 
takih deklariranih kandidatov 
za semenišče manj. Upati je, 
da se sedaj ta odločitev pre
stavlja na kasnejša leta. O 
današnjih dijakih pa bi rekel, 
da se m orda zaradi motenj iz 
zunanjega življenja težko zbe
rejo, vendar še je dobra volja 
pri njih in upravičeno gojim 
upanje, da bo iz teh dijakov 
in dijakinj zrasel nov rod do
brih vzgojiteljev, dobrih naro
dnih in cerkvenih voditeljev.



N O V I GLAS /  ŠT. 21 1 9 9 9

J U B I L E J  D R U Š T V A  K A T O L I Š K I H  P E D A G O G O V  S L O V E N I J E

STROKOVNOST, POVEZOVANJE, 
POSLANSTVO, DUHOVNOST
MARIJA PRIMC

Društvo katoliških peda
gogov Slovenije bo 29. maja 
v ljubljanski cerkvi sv. Jožefa 
obeležilo desetletni jub ile j 
svojega delovanja. O b tej pri
ložnosti bo predstavilo svoje 
delovanje in načrte za priho
dnost. M edse so povabili 
msgr. Giuseppeja Pittaua, taj
nika urada za katoliško šol
stvo v Vatikanu, ki bo preda
val o vzgoji v novem tisočlet
ju, ter Katoliško gledališče, ki

ROMANJE OB M EJN IH  
D EK A N IJ K M A R IJI 

NA SVETO GORO
V nedeljo, 30. maja, bo 

tradicionalno srečanje ob
mejnih dekanij na Sveti gori. 
Evharistično daritev v ba
ziliki bosta ob 16. uri daro
vala goriški nadškof Bom- 
marco in koprski škof Pirih 
ob udeležbi številnih duhov
nikov. Namen srečanja je u- 
trjevati sožitje v miru in od
puščanju, kot piše na spo
minskem obeležju na sever
ni strani bazilike: Cortcordia 
et pax, t.j. sloga in mir.

bo predstavilo Biblični recital 
Jaz sem, k i sem.

Društvo katoliških peda
gogov Slovenije, ki mu pred
seduje Marija Žabjek, je na
stalo iz pobude devetnajstih 
osnovnošolskih in srednje
šolskih učiteljev iz Slovenije 
z namenom omogočiti učite
ljem krščanskega svetovnega 
nazora srečevanja s ciljem, 
da bi strokovno rasli, pri če
mer bi pridobivali na kvaliteti 
poučevanja in odnosov do 
mladega rodu, s katerim so 
neprestano v stiku. N jihovo 
vodilo je imelo in ima še ved
no štiri vodila: strokovnost, 
povezovanje, poslanstvo, du
hovnost. Predvsem pa jim  je 
šlo za to, da bi do mladega 
človeka go jili spoštovanje, 
mu dali čutiti, da ga imajo ra
di, in da so se prav iz ljubezni 
do mladega človeka odločili 
za pedagoški poklic. Da pa so 
lahko taki, je  potrebno, da 
najprej sami osebnostno in 
duhovno  rastejo, ka jti, če 
spoštujejo sebe, bodo spošto
vali tudi ljudi, s katerimi se 
srečujejo. Skupina katoliških 
pedagogov se je  najprej sre

čevala kot Skupnost katoliš
kih pedagogov, ki pa seje ka
sneje preimenovala v Društvo 
katoliških pedagogov. Druš
tvo, ki mu pri njegovem delu 
pomaga kot duhovni asistent 
jezuitski pater Silvo Šinkovec, 
je neodvisno od katerekoli 
politične stranke in je  iz leta 
v leto bolj številčno. Društvo 
ima po Sloveniji svoje obm o
čne skupnosti: v Mariboru, 
Celju, Murski Soboti, Kranju, 
na Jesenicah, v Novem me
stu, na ribniško-kočevskem 
območju, v Tolminu in M ozir
ju. Članstvo je v desetih letih 
delovanja društva naraslo na 
okoli petsto članov. Poleg čla
nov pa sodeluje na srečanjih 
društva še veliko pedagoških 
delavcev nečlanov. Srečujejo 
se na predavanjih, delavni
cah, izletih tudi v tujino.

V društvu so sestavili in 
sprejeli Kodeks članov Društva 
katoliških pedagogov Sloveni
je. Leta 1992 je Društvo izda
lo prvo številko glasila z na
slovom Iskanja, ki je letos pre
raslo v revijo Vzgoja, ki jo dru
štvo izdaja skupaj z jezuiti. 
Isto leto so katoliški pedago

gi Slovenije izdali zbornik Za 
šolo novih odnosov, leto kas
neje pa zbom\k Evropska šola 
in njene krščanske razsežnosti, 
v katerem so zbrana preda
vanja, ki jih  je društvo orga
niziralo na simpoziju z istim 
naslovom v Ljubljani, na ka
terem so sodelovali v glav
nem predavatelji iz tu jine. 
Društvo katoliških pedago
gov Slovenije prireja seminar
je za izobraževanje učiteljev, 
vzgojiteljev in svetovalnih de
lavcev, ki jih  prek Kataloga 
stalnega strokovnega izpo
polnjevanja (izdaja ga Zavod 
republike Slovenije za šol
stvo) nudi vsem učiteljem in 
svetovalnim delavcem ne gle
de na to, ali so člani društva 
ali ne. Društvo katoliških pe
dagogov Slovenije je od leta 
1992 včlanjeno v Mednaro
dni sekretariat katoliških sred
nješolskih učiteljev, ki deluje
v okviru Pax romana. Sekre
tariat organizira vsako leto 
petdnevno srečanje učiteljev 
iz vse Evrope, ki se ga pri Dru
štvu kato liških pedagogov 
Slovenije udeležuje do pet 
članov. To srečanje vsako leto 
pripravlja ena od evropskih 
gostiteljic. Prihodnje leto bo 
srečanje organiziralo sloven
sko društvo; potekalo bo v Za
vodu Stanislava v Ljubljani.

SVETNIK TEDNA
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KRISTJANOV
Francoski vojskovodja Napoleon Bonaparte, ki se je ka

sneje oklical za cesarja, si je hotel podvreči vso Evropo. 
Leta 1797 je zasedel papeško državo, leto kasneje pa je 
ukazal papeža Pija VI., osemdesetletnega starčka, zapreti in 
ga vlačiti od ene ječe v drugo, dokler n i po dvajsetih mese
cih umrl. Papeštvu so že napovedovali konec za vedno. Kljub 
vsem oviram je b il na konklavu v Benetkah izvoljen papež 
Pij VII. Kmalu je b il tudi on odveden v ujetništvo v Fran
cijo. Pet let je b il zaprt v gradu Fontainbleau pri Parizu, 
kjer je. b il odtrgan od sveta in od vodstva Cerkve. Toda 
papež jetnik se je z zaupanjem zatekal k Materi božji in po 
nekom iz ujetništva sporočil svojo željo, naj bi zanj in za 
vso Cerkev m olili vsi kristjani. Leta 1814 je nepričakovano 
nastopil popoln preobrat: Napoleon je b il odstavljen in 
leto zatem poslan v pregnanstvo, papež Pij VII. pa se je 
mogel 24. maja 1814 slovesno vrn iti v Rim. Na poti iz 
Francije v Ita lijo  je slovesno kronal Marijino milostno po
dobo v Savoni. Rešitev iz ujetništva je pripisoval Materi 
božji, zato je odredil, naj se vsako leto 24. maja obhaja god 
Marije Pomočnice kristjanov.

ČETRTEK 
27. MAJA

ŠE o  PRIPRAVAH 
NA 19. SEPTEMBER

VATIKANSKA  
DELEGACIJA  
V SLOVENIJI

Od 1 7. do 19. maja je bila 
v Sloveniji na obisku poseb
na delegacija iz Vatikana, ki jo 
je vodil msgr. Roberto Tucci, 
odgovoren za pripravo pape
ževega obiska 19. septembra 
letos v Sloveniji. Delegacija je 
najprej obiskala apostolskega 
nuncija msgr. Edmonda Far- 
hata, nato se je udeležila seje 
cerkvenega pripravljalnega 
odbora, kasneje pa se je sre
čala še s člani državnega pri
pravljalnega odbora.

Dne 18. t.m . je skupaj s 
člani obeh odborov obiskal 
Maribor. Sestal se je z mari
borskim škofom Kramberger
jem in z županom Sovičem, 
ki predseduje mestnemu pri
pravljalnemu odboru. Skupaj 
so si ogledali kraje, kjer se bo 
mudil papež med svojim eno
dnevnim obiskom v Sloveniji.
V sredo, 19. t.m., je msgr. Tuc- 
cija sprejel tudi predsednik re
publike Kučan. Na popoldan
skem sklepnem srečanju čla
nov vseh treh pripravljalnih 
odborov so še enkrat pregle
dali opravljeno delo in se do
govorili za okvirni program 
papeževega ob iska . Tako 
msgr. Tucci kot apostolski 
nuncij, m ariborski škof dr. 
Kramberger, predsednik cer
kvenega odbora, Marjan Po
dobnik, predsednik državne
ga odbora ter generalni sekre
tar urada predsednika repu
blike Marjan Šiftar so pohva- 
" li sodelovanje odgovornih 
''a pripravo papeževega obis
ka ob beatifikac iji Antona 
Martina Slomška in izrazili 
zadovoljstvo, da bo Janez Pa
vel II. spet obiskal Slovenijo.

IZ  K O Č E V J A  V D O M O V I N O  M I K L O V E  ZALE

IZ SREČNEGA D O G O D K A  
V ŽALOST

ADELA FERLETIČ

Sestra Salvatora Klun. Mar
sikomu to im e p ri nas na Pri
morskem ne pove veliko. Toda 
bila je  vzgojiteljica, kuharica v 
gospodinjski šoli v Št. Petru pri 
St. Jakobu na Koroškem. Spo
min m i sega v daljno leto 7955/ 
56, ko smo to šolo obiskovala 
tudi zamejska dekleta, in sicer 
šest s Tržaškega in jaz iz Gori
ške. Odtlej sem bila vedno v 
pisnem stiku s s. Salvatoro. Ko
liko ur in koliko let je  ona pre
živela ob štedilniku in nas p o 
trpežljivo poučevala v vseh ku
harskih spretnostih! Mislim, 
da b i j i  moral b iti marsikateri 
m ož hvaležen, ko je  dob il za 
ženo njeno učenko, kajti znan 
je slovenski pregovor, ki pravi: 
"Ljubezen gre skozi želodec". 
Vedno je  s tistim  svojim otro
ško preprostim  pogledom in 
nasmehom razlagala, kako se 
to  in ono lahko pripravi.

Ko so naši skavti pred peti
m i leti taborili v Selah, sem o- 
biskala sestro. Povedala m i je, 
da se zdravniki"čudijo" temu, 
da je še živa. Bila je namreč

hudo bolna. Toda ona je  meni 
tako potožila: "Veš, včasih m i 
je  skoraj hudo, ko se m i zdi, 
da nisem nikomur več potreb
na." To je b il njen pristni dela
vni duh. Pa nobenega tarnanja 
ni bilo. Do vseh je  imela lepo 
besedo in skoraj se je  bala, da 
bi koga nadlegovala.

Konec letošnjega marca 
j sem dobila p ism o Štikrove 
Micke s povabilom, da b i se 
vse sošolke tistega letnika (55/ 
56) dobile p ri sestrah za majh
no družabnost. In res. V le
pem  nedeljskem majskem ju - 

i tru (2. maja) se dobim o Nadja 
(Prosek), Lilijana (Trebče), Meri 
(Sv. Križ-Švica) in jaz (Gorica) 

i ter krenemo pro ti Koroški. Že 
\ to je  b ilo  čudovito, da smo se 
dobile po  44 letih. Prej se n i
smo nikoli videle in niti sreča
le. Zene-vdove-mamice-babi- 
ce, vsaka s svojim življenjskim  

I romanom, ki je  včasih tudi tra
gičen in poln preizkušenj. Toda 
zdi se mi, da sta nas šestme- 

! sečna šola in bivanje v kloštru 
precej obrusila, da smo živ

ljenjske udarce kar precej po- 
gum no prenašale. O b 14. uri 
popo ldne  je  b ilo  srečanje. 
Najprej smo se ",iskale", kajti 
marsikatera se je "pomladila"
- v obratno smer; rekla bi, da 

i se človek v 44 letih precej 
spremeni. Ogledale smo si ob
novo šole in kloštra, im ele  
šmarnice v sestrski kapeli, nato 
pa so nas sestre pogostile. Te
sno m i je  bilo p ri srcu, ker s. 
Salvatore n i b ilo  zraven. Po
tem so nam pa sestre poveda
le, da je  ne bo, ampak da jo  
posamezne lahko obiščemo. 
In tako sem prišla tudi sama 
do nje;jDotrebovala je  namreč 
kisik. Ce sem jo  po  eni strani 
rada videla, se m i je  po  drugi 
srce kar stisnilo, kajti vidiela 
sem, da se bo naša življenjska 
vez kaj kmalu pretrgala. Bilo 
m i je  hudo. Še isti dan smo se 
vrnile domov in po nekaj dneh 
sem poslala p ism o z zahvalo, 
toda moje pismo bo žal osta
lo brez odgovora.

Marsikdo prejme priznanje 
v življenju za to ali ono stvar 
(poezija, kultura, slikarstvo 
itd.). Zdi se mi, da b i s. Salva
tora in z njo tudi druge sestre 
zaslužile marsikatero prizna
nje. Toda vem, da one ciljajo 
le na eno samo priznanje, ki 
je  zanje Božje plačilo, kajti le 
tam vladata pravičnost in mir. 
S. Salvatora siga je gotovo pri
služila, kajti vedno je prenašala 
svoje težave brez pritoževa
nja, skoraj b i rekla, da je  zanjo 
tako moralo biti.

i S. Salvatora, počivajte v m i
ru v prelepi koroški zem lji na 
Št. Jakobskem gričku in hvala

1 vam za lepe urice, ki smo jih  
preživele v vaši bližini. Kot pra
vi naša slovenska pesem. "... le 
križ nam sveti govori, da zo
pet vidm o se nad zvezdami..."

Lojze Čemažar, M ar i ja  pomagaj (Jazbine, 1993)

Kot Pomočnico kristjanov so nebeško Mater Marijo častili 
že davno prej. Z  velikim zaupanjem so se k njej zatekali v 
času, ko so muslimanski Turki grozili krščanski Evropi. Po 
zmagi krščanskega ladjevja nad turškim v bitki pri Lepantu 
7. oktobra 1571 je papež Pij V. uvedel praznik Rožnovenske 
Matere božje, v lateranske litanije pa so uvrstili vzklik: 
"Pomoč kristjanov, prosi za nas!" M arijin i priprošnji so pri
pisovali tudi zmago kristjanov nad Turki pred Dima jem
12. septembra 1863. 12. september je postal praznik Ma
rijinega imena, v zvezi s tern se je še bolj razširila pobožnost 
do Marije Pomočnice. Velik apostol Marije Pomočnice je 
bil sv. Janez Boško, ustanovitelj salezijancev in (skupaj s sv. 
Marijo Mazarello) družbe Hčera Marije Pomočnice. Svoje 
velikansko delo za vzgojo zanemarjene mladine je postavil 
pod varstvo Marije Pomočnice. N jej na čast je v Torinu 
postavil veličastno baziliko. Ko je začel graditi, je b il čisto 
brez denarja, vendar je zaupal v Marijino pomoč: "Marija 
hoče to cerkev, bo že sama skrbela za kritje stroškov!"

Pri nas se je češčenje Marije Pomočnice globoko zakore
ninilo po zaslugi osrednjega slovenskega romarskega svetišča 
- Marije Pomagaj na Brezjah. Za kapelo Marije Pomagaj, ki 
jo  je dal ob cerkvici sv. Vida, podružnici mošenjske župnije, 
leta 1800 postaviti župnik Urban Azbe, je slikar Leopold 
Layer iz zaobljube, ker je b il po M arijin i priprošnji rešen iz 
ječe, leta 1814 (v letu Napoleonovega padca in rešitve papeža 
Pija VIL) naslikal izredno ganljivo podobo Marije Poma
gaj. V letih 1889-1900 je na Brezjah zrasla nova, veličastna 
Marijina cerkev, ki jo  je pomagal graditi ves slovenski na
rod. Na tem milostnem kraju je Bog po M arijin i materin
ski priprošnji vernim ljudem podelil nešteto dobrot in m i
losti. Kolikeri so se na Brezjah po dolgih letih spet približali 
prestolu usmiljenja in zaslišali besede: "Zaupaj, sin, zaupaj, 
hči, odpuščeni so t i tvoji grehi!" Pravo in zdravo Marijino  
češčenje vedno vodi k Jezusu.

Naslov "Pomočnica kristjanov" hoče označiti Marijo kot 
pomočnico in oporo celotnega občestva kristjanov, celotne 
Cerkve. Marija nam hoče pomagati zlasti v tem, da bi se v 
svojem življenju resnično "dajali voditi božjemu Duhu", 
kakor naroča apostol Pavel, da se ne bi prilagajali miselno
sti tega sveta, ampak bi prenavljali svojega duha, da bi 
tako lahko razpoznavali, kaj hoče Bog, kaj je dobro, njemu 
všečno in popolno: da bi b ili po zgledu prvih kristjanov 
enega srca in enega duha, da bi ostali v resnici in bi v lju 
bezni in v vsakem pogledu rasli vanj, ki je glava, Kristus.
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MAJDA ARTAČ STURMAN

m m  eliki traven, mesec dehtečih 
šmarnic, majence in sladkih češenj, 
seje prevesil v drugo polovico. Vse 
daljši dnevi dehtijo po pozni pomla
di, ki naznanja neznosno soparo pri
hodnjih dni, po dežju puhti iz bujne
ga zelenja vonj po bližajočem se po
letju. Spet kliče nas venčani maj... v 
naravo, na skrivne stezice, v odma
knjene kotičke, v gore. Kot da bi se 
mi narava nanovo odkrila v letošnjem 
maju, me vsako leto znova preseneča 
s svojim čarom, s svojo zagonetno 
zakonitostjo darovalke hrani v svo
jem naročju zaklade tišine, ponuja 
mi pomiritev, oddih, počitek.

A počitnice in dopust so še za vo
galom. Naše delovne dneve označu
jejo hrup mestnega prometa, hupanje 
avtomobilov, cviljenje zavor, tuljenje 
siren, glasno vrvenje množice, oglu
šujoča glasba v veleblagovnicah, br
nenje mobitelov v avtobusu...

Doma me nadlegujejo brnenje te
lefona, hišni zvonec, hreščeči radio, 
moteči šum računalniškega zaslona 
in tiskalnika, zvok televizije. Nenado
ma me strese in pretrese bobnenje 
letal, ki nas preletavajo s svojim smr
tonosnim tovorom bomb.

Poleg zračnega onesnaženja ogro
ža sodobnega človeka tudi zvočno 
onesnaženje. Nenehni zvočni dražlja
ji, ki se jih navadno sploh ne zaveda
mo več, ustvarjajo v nas občutek na
petosti, nemirnosti, stresa. Kdaj še u-

tegnemo prisluhniti ptičjemu petju, 
šelestenju drevesnih listov, pesmi ve
tra? Ko si utrgamo drobec prostega 
časa, ki so ga včasih imeli na pretek... 
Kdor se utegne umakniti v naravo, v 
svet tišine, utegne odkrivati v sebi ne- 
sluten potencial. Večji je hrup, manj 
je poglabljanja, bolj znamo ustvarja
ti, sprejemati in dojemati tišino, bolj 
se utegnemo ustvarjalno odzivati iz
zivom oglušujočega vsakdanjika.

Žrtve zvočnega onesnaženja pa 
smo ne samo odrasli, temveč pred
vsem otroci. Vzgojitelji opažajo, da 
se v sodobnem času malčki vse teže 
umirijo, da so čedalje bolj agresivni. 
Učitelji tožijo, da se mnogi učenci 
stežka koncentrirajo pri pouku ali pri 
opravljanju nalog. Profesorji ugotav
ljajo, da se dijaki s težavo poglabljajo

v predlagane teme in da čedalje manj 
berejo. Mar otrokom, obremenjenim 
s šolskimi obveznostmi in izvenšol- 
skimi dejavnostmi, pogosto nudimo 
možnost, da bi uživali v tišini ob bra
nju priljubljene slikanice? Je v sred
njih šolah v Italiji odmerjen pravi pro
stor pouku glasbene vzgoje, ki naj 
mlade navaja k vrednotenju vsako
vrstnih oblik glasbenega izražanja? 
Največkrat mlade v družini in v šoli 
obsipavamo s ploho besed in navo
dil, zasužnjujemo jih z vsakovrstni
mi izvenšolskimi dejavnostmi, da si 
le stežka priborijo svoj kotiček tišine, 
umika vase, razmisleka.

Zasičenost z zvočnimi dražljaji pri
naša ne samo fizične posledice (slu
šne okvare, nepazljivost in nerazu
mevanje govorjenih sporočil), tem 
več tudi psihične (občutek obreme
nitve, napetost, stres). Ni dvoma, da 
naše telo samo čuti in izraža potrebo 
po sprostitvi v pomirjujoči tišini na
rave. Vsi smo torej potrebni zasluže
ne počitniške sprostitve, ki se nam v 
teh toplejših majskih dnevih zdi vse 
bližja, a obenem še tako daleč.

I N  M  E M  O  R I A  M

FULVIO
TOMIZZA

Fulvio Tomizza se je za vedno po
slovil. Bil je občutljiv umetnik, ki se je 
izogibal blišču javnih nastopov in ča
sti. Živel je razpet med Trstom, kamor 
se je preselil leta 1955, in Istro, kjer se 
je rodil v vasi (uricani pri Materadi 
leta 1935. Svoje najbolj plodne pisa
teljske trenutke je preživljal, kot je 
večkrat sam pravil, v Materadi, kjer si 
je kupil hišo, ki je bila dejansko njegov 
drugi dom. Bil je sicer že več mesecev 
bolan, a še vedno aktiven. Prav pred 
kratkim je pri Mondadoriju izšlo nje
govo najnovejše delo z naslovom Nel 
chiaro della notte ali po slovensko V 
jasnini noči.

Po poklicu je bil časnikar, saj je do 
leta 1981 delal pri italijanskih poroči
lih deželnega sedeža RAI, je kot pisa
telj zaslovel z romanom Materada 
(1960). V širšem italijanskem prosto
ru pa se je uveljavil, ko je leta 1969 
zmagal literarno nagrado Viareggio. 
Roman La miglior vita mu je leta 1977 
prinesel slovito nagrado Strega, kar 
štirikrat pa je bil s svojimi deli uvrščen 
v finalni izbor nagrade Campiello.

Umrl je torej pisatelj, ki se je imel 
za mejaša, za človeka, ki je razpet v 
večkulturnem in večjezičnem prosto
ru, ob meji, kjer se prepletajo in križajo 
različne človeške usode v prostoru in 
času, ki je večkrat prizorišče burnih 
in zgodovinsko odmevnih dogodkov. 
Prav take izredne usode navadnih lju
di so ga zanimale in jim je posvetil 
najbolj izrazite strani svojih stvaritev.

Fulvio Tomizza je v mnogih svojih 
delih obravnaval tudi usodo sloven
skih ljudi in zato smo njegova dela ce
nili tudi slovenski bralci. Se zlasti se je 
priljubil z romanom Cii sposi di via 
Rossetti (Mladoporočenca iz ulice 
Rossetti), v katerem je z veliko občutlji
vostjo opisal tragično usodo pesnika 
in narodno-političnega delavca Stanka 
Vuka in njegove žene Dani Tomažič. 
Drugi velik uspeh je doživel z roma
nom Franziska: z zgodbo o kraškem 
dekletu, ki se je preselila v Trst in tu 
doživela veliko, a nesrečno ljubezen.

Fulvio Tomizza je umrl v petek, 21. 
maja, v tržaški glavni bolnišnici. Po
grebne svečanosti so bile v tržaški 
stolnici Sv. Justa v torek, 25. maja Iz
polnila pa se mu bo tudi želja, da bo 
počival v družinskem grobu na poko
pališču v Materadi.

Prav ob izidu romana Mladopo
ročenca iz ulice Rossetti je v veliko
nočni številki Novega lista, 27. marca 
1986, izšel pogovor s pisateljem, ki se 
nam zdi še vedno zanimiv in aktua
len. Ob smrti Fulvia Tomizze ga torej 
deloma ponatiskujemo, saj v njem av
tor sam na zelo pristen način govori
o svojem delu in odnosu do tukajšnje 
slovenske stvarnosti.

F O T O  BUM BACA

Je snov za  knjigo o 
zakoncih iz  ulice Rossetti 
predstavlja la tud i za  vas, 

osebno, novost? Vtis namreč 
imamo, da ste postali 

nekakšen izvedenec za  našo 
polpreteklo  zgodovino 

na Prim orskem .
Osebno čutim, da se mora vsak pi

satelj stalno izpopolnjevati. Izpopol
njevati se mora predvsem na področju, 
ki mu je najbližje. Zato se zanimam 
predvsem za dogodke, ki jih italijan
ska publika malo pozna in so tako re
koč neznani tudi italijanski intelek
tualni plasti. Ukvarjam se predvsem s 
tistimi aspekti naše nekdanje in seda
nje stvarnosti, ki so še neznani, a so 
silno pomembni. V tem pogledu lah
ko rečem, da sem postal majhen izve

denec, ker se vsake raziskave lotim z 
izredno resnostjo. To sem dokazal, ko 
sem na primer skušal orisati lik in vlo
go škofa Vergerija. V tej zvezi sem kot 
pisatelj iz teh krajev na primer ugoto
vil, kakšni so bili odnosi med Verge
rijem in Primožem Trubarjem, med 
Vergerijem in slovenskim svetom. Gre 
za nov prispevek, ki so mi ga priznali 
tudi nekateri zgodovinarji, kot sta Gior- 
gio Spini in Luigi Filippo. Oba sta izja
vila, da sta po moji zaslugi spoznala 
novo stvarnost. Tudi v zadnjem delu 
sem se skušal poglobiti v slovensko 
stvarnost na Tržaškem in Goriškem.

A li se niste zbali, ko ste 
se zavedeli, da ste drgnili 

v nekakšno sršenje gnezdo, 
celo v še neodkrita zakulis ja  

naše polpretekle dobe?
Ko je šlo za osvetlitev zgodovin

skih dogodkov, nisem imel najmanj
šega dvoma. Dejstvo pa je, da je itali
janska književnost po zaslugi moje 
knjige prvič osvetlila preganjanje Slo
vencev, ki seje začelo s fašizmom in 
seje nadaljevalo med vojno. Ko sem 
se poglabljal v to dejanskost, sem po
stajal čedalje bolj ogorčen in sproti 
spoznaval, da je moje delo povsem 
upravičeno. (...)

Kakšna so bila vaša 
človeška srečanja ob zb i
ranju  g radiva  za  roman?
Silno so me takoj prevzela Vukova 

pisma ženi. Nato sem postopno začel 
graditi osrednje jedro. Najprej sem o- 
biskal kraje, ki so bili prizorišče njune 
smrti in tudi njunega zakonskega živ
ljenja. Sam stanujem v neposredni bli
žini teh krajev, zato so mi bili domači. 
Nato sem stopil v stik z ljudmi, ki so se 
še spominjali tako Stanka kot Danice. 
Srečal sem se z gospo Cito Perkan- 
Kosmina, Daničino "sestrico". Obiskal 
sem Justa Coljo, brata Daničine mate
re, ter se srečal z Olgo Franza, ki je bila 
pri Tomažičevih hišna pomočnica.

Zatem sem vstopil v čudoviti, na
ravnost mitični svet Stanka Vuka, ki 
se nahaja na drugi strani Primorske, 
na Goriškem. Prav ta stik je bil odloči
len za mojo občutljivost, ker sem se 
znašel med tako rekoč legendarnimi 
kraji, kot sem jih videval kot fant, ko 
sem dve leti študiral v salezijanskem 
zavodu v Gorici. Tedaj smo hodili na 
sprehode proti Brdom, proti Krasu in 
v tej smeri proti Vipavi. Zdaj sem na
letel na Miren, na vas, ki mi je še vsa 
govorila o Stanku Vuku. Taje namreč 
svojo rojstno vas stalno omenjal v svo
jih proznih in pesniških delih. Vuk je z 
mislijo bil vedno v svoji rojstni vasi, 
ko se je seznanjal s severnoameriško 
književnostjo, kije v njegovih letih po
stajala aktualna. Tako sem se seznanil

s sestrami Stanka Vuka. Kar petjih je. 
Imel sem občutek, da sem vstopil v 
družino, ki meje nekako pričakovala. 
Imel sem skoraj vtis, da Stanko Vuk ni 
umrl. Bila je družina, v kateri je veljala 
stroga, za vse enaka vzgoja, a je ta 
vzgoja vzbujala veselje in optimizem. 
Prav zato duh Stanka Vuka še vedno 
živi v njeni sredi.

Kakšen vtis si je  po  
vašem ustvaril poprečni 
tržašk i ita lijanski človek 

ob branju vašega romana? 
Mnogi so rekli, da sem bil pogu

men, ko sem se odločil za to knjigo. 
Take so bile prve besede dopisnice tr
žaškega II Piccola, ki meje prosila za 
pogovor ob izidu moje zadnje knji
ge. Dejala je celo, da se bo po izidu 
knjige marsikaj zgodilo. V resnici ni 
bilo nič hudega.

Priznati moram, da je Tržačan na 
splošno dober bralec. Takoj začuti, če 
je v knjigi dobra vera ali če gre za nekaj 
na hitro skupaj nametanega. Tržaški 
bralec se je znašel pred zgodbo, ki je 
vsestransko zanimiva. Gre poleg tega 
za dogodke, ki so se pripetili v Trstu. 
Končno knjiga pušča samemu bralcu 
možnost, da naredi marsikateri zaklju
ček. To velja tudi za okoliščine smrti 
Stanka in Danice.

Ste zabeležili kake p re g ra 
de v določenih krogih? 

Pravih pregrad dejansko ni bilo. 0- 
menil bi le dva primera, ki pa sta zelo 
slične narave. Montanellijev dnevnik 
je objavil pismo, ki ga je podpisal neki 
De Vidovich iz Cremone. Vsebina pi
sma je sicer zelo dostojna. V pismu 
avtor pravi, da si utegne bralec ustva
riti napačno sliko o Trstu po branju 
moje knjige in da utegne slovenska 
manjšina še okrepiti rvoje zahteve. 
Prejel pa sem pismo, katerega avtor 
pravi, zakaj ne pišem raje o fojbah.

Im ate občutek, da vas je  
slovenska pub lika  vzljubila, 
da vam je  hvaležna, da ste 
postali še bolj p riljubljen i 

p r i  slovenskih bralcih?
Kot sem že dejal, sem se na začetku 

nekoliko bal, ali nisem morda zagrešil 
kako napako, ko sem vrh vsega ome
nil tudi nekaj intimnih dogodkov. Zdaj 
pa čutim, kako mi je slovenski svet 
blizu. Zelo sem zadovoljen, saj me lju
dje pozdravljajo in ustavljajo na cesti, 
na vlaku, v trgovinah. Prepričal sem 
se, da seje moj trud izplačal, da se ni
sem zaman za nekaj časa umaknil iz 
sveta. Zadovoljen sem, da sem napi
sal knjigo, ki je hkrati dejanje pravič
nosti. Veseli me, da so ljudje, zlasti 
slovenski, razumeli moj namen in knji
go tako lepo sprejeli.

IZVRŠEVALCI
Zalivsko vojno leta 1990 so medi

j i  poimenovali za kirurško vojno, češ 
da so satelitsko in računalniško vo
dene rakete zadevale cilje s kirurško 
natančnostjo. Izraz je potem padel v 
pozabo, ko se je izkazalo, da te izred
no precizne rakete vendarle niso ved
no prav zelo natančne.

Za vojaško akcijo Nata p ro ti Jugo
slaviji pa bi sam rekel, da gre za tera
pevtsko vojno. Zakaj? Ameriški geo
politik Edvvard Luttvvak je  pred nekaj 
dnevi na televiziji izjavil, da to dejan
sko n i vojna p ro ti Miloševiču in nje
govi vladi, temveč je  dejansko vojna 
p ro ti srbskemu narodu, saj ne sme
mo pozabiti, je  nadaljeval, da je  M i
loševič vendarle bil izvoljen in so Srbi 
hoteli tako politiko. Miloševič je  mor
da eden izmed blažjih in bolj zmer
nih nacionalistov, če ga primerjamo 
zArkanom, Šešljem in celo Draškovi- 
čem. Za izbruh vojn na Balkanu in 
sovraštvo med narodi n i kriv samo 
Miloševič, temveč velik del srbskega 
naroda. Luttvvak je  še dodal, da kot 
taka, torej ko t terapevtska vojna, že 
kaže prve sadove. Srbi se začenjajo 
prebujati iz desetletne otrplosti in na
cionalistične norosti, počasi se zače
njajo zavedati, kaj so doslej naredili 
in kako neumno ter nečloveško so raz
mišljali.

Tu pa se zgodovina nekako po
navlja. Ameriški zgodovinar Daniel 
Jonah Goldenhagen je leta 1997 obja
vil knjigo  Hitlerjevi prostovoljni izvr
ševalci, ki nam odpira nov pogled na 
holokavst. Splošno mnenje je  nam
reč, da so vsi Judje pom rli v koncen
tracijskih taboriščih in da so jih  veči
noma pobija li redki norci, najhujši 
zločinci ali pa častniki, k i so bili prisi
ljeni ubogati nadrejene. Goldenha
gen pa dokazuje, da je  b il prvi krivec 
za pobo j milijonov Judov na prvem  
mestu i/eč kot stoleten evropski in 
predvsem nemški antisemitizem. Ju
de so v drugi svetovni vojni pobija li 
tud i kar v mestih ali na posameznih 
hajkah ter"spomladanskih čiščenjih". 
Dokazuje tudi, da so v pobijanju so
delovali tudi navadni ljudje, navadni 
vojaki, ki niso nujno b ili člani Naci
stične stranke. Pomembni dve dej
stvi sta tudi, da je bil upor mogoč, ter 
način ubijanja. Če se je  nemški vojak 
uprl, da Judov pač noče pobijati, ga 
v to niso silili in ni b il zaradi tega kaz
novan.

Ko pa govorimo o ubijanju, pravi 
Goldhagen, je  zelo pomenljivo, kako 
do njega pride. Človeka lahko nam
reč ubijejo hitro ali pa počasi in bole
če. Dejstvo, da so mnoge Jude morili 
počasi, boleče, s trpinčenjem in mu
čenjem, skoraj igraje, dokazuje, da 
so Nemci živeli v nori miselnosti, k ije  
imela sočloveka za manjvrednega, za 
nižjega od živali.

Ob branju te knjige sem se spom
nil na znanca iz Nove Gorice, kosov
skega Albanca, ki je  pred kakim me
secem uspel rešiti družino na Koso
vu. Na traktorju in vozu so bežali, ko 
so jih  Srbi ustavili. Najbolj grozno je  
bilo, je  rekel, da si jim  plačal šest tisoč 
mark, pa še vedno nisi imel gotovo
sti, da te ne bodo ustrelili. Nekaj sem 
jih  sam videl, ko so jih. Počutil sem 
se, kot če b i b ili m i vsi opice. Zanje 
sploh nismo ljudje.

In to je  največji problem te vojne. 
Ne Miloševič ne Šešelj ne Draškovič 
ne Arkan in še sam Bog ne b i mogel 
navadnega Srba prepričati, da je  tre
ba Albance, Bosance, Hrvate in kdo
ve še koga pobija ti kot živali, če tisti 
Srb že sam ne b i b il prepričan v to. 
Zato upam, da je  to terapevtska voj
na, šok terapija, ki je  sicer boleča, ven
dar bo morda uspela prenekaterega 
Srba prebuditi iz moralne in miselne 
otopelosti, da si končno lahko po 
sta vi vprašanje: Kaj pa počenjam ?

PETER SZABO
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CERKVENA GLASBA 
DANES

ANDREJ BRATUŽ

V glasbeni ustvarjalnosti in pou
stvarjalnosti zavzema duhovna ali 
nabožna glasba velik del te umetno
sti. Večkrat jo  imenujemo kar cerkve
na glasba, ker je bila in je še danes 
prvenstveno vezana prav na cerkev, 
njene obrede in liturgijo. Od grego- 
ri-janskega korala preko vokalne po
lifonije zlasti v renesansi so sklada
telji v maši in motetu zapustili trajne 
sledove svoje muzike. Vse te zvrsti 
so nato preko kasnejših dob glasbe
ne zgodovine prišle tudi vse do nas 
in tako je tudi moderna oziroma so
dobna nabožna glasba te ohranila in 
raz-vila, seveda v drugačnem slogu 
in marsikdaj z drugim i prijemi. Tudi 
orgle so kot kraljica inštrumentov že 
od dolgih stoletij nazaj ostale emi
nentno glasbilo za cerkveno rabo, 
poleg obredne glasbe pa tudi za kon
certno rabo.

Vse to  mi prihaja na misel po ne
davni skupščini Zveze italijanskih or
ganistov, ki je bila v mestu Reggio 
Emilia (na sliki pogled na mesto). To 
zborovanje je imelo za cilj razviti in 
poglobiti razpravo o današnjih vpra
šanjih cerkvene glasbe in še posebej 
službe in vloge organista. Na tem 
mestu se ne bi spuščal v podrobno 
poročanje o poteku tega srečanja. 
Ob njem pa velja napisati nekaj mi
sli, ki so lahko aktualne tudi za naše 
razmere.

I Z B R A N  G L A S B E N I SPORED

KONCERT
UČENČEV
PETJA 
PRIMORSKE
V šolskem centru v  Tolm inu  

so sev soboto, 15. maja, srečali 
učenci in  učitelji solopetja iz 
primorskih glasbenih šoL Zbra
n im  poslušalcem so ponudili 
doživet in  lep koncert. Žal pa 
se To lm in  vse prem alo odziva 
na takšne dogodke.

Spored koncerta, na katerem so 
pevci predstavljali samospeve od Hra- 
broslava Volariča do Štefana Mauri- 
ja, dalje Mozartove arije, arije Giu
seppeja Verdija in Georgea Gersh- 
wina, je pokazal dobro izvedbeno ra
ven nastopajočih. Nekateri med nji
mi so se predstavili z izdelanim gla
som in izvrstno pevsko tehniko, dru
gi pa še z iščočim pristopom k pev
skemu podajanju. Poslušalec si pri 
takšnih nastopih predvsem želi, da 
le ne bi bilo motečih napak, prisil
nega petja iz grla in da bi petje za
služilo umetnostno vrednotenje.

Pohvaliti moramo vse, ki so po
skrbeli za strokovno raven tega glas
benega srečanja, saj vemo, koliko vaj 
in truda je bilo potrebnih za dobre 
rezultate. Nastopajoči so imeli tudi 
priložnost, da so se lahko poslušali 
med sabo. Posebna pohvala naj gre 
Pevski pedagoginji goriškega Centra 
za glasbeno vzgojo Emil Komel Fran
ki Žgavec in ostalim pedagogom: 
Vladimirju Čadežu z glasbene šole 
Nova Gorica, Rajku Koritniku z glas
bene šole Ajdovščina, Majdi Lužnik
2 glasbene šole Tolmin in Nove Gori
ce ter Miranu Žitku s postojnske glas
bene šole. Tudi spremljevalci pevcev 
Pri klavirju so odlično opravili svojo 
zahtevno nalogo.

ADA KLI NKON

Cerkvena oziroma nabožna gla
sba sta že zmeraj igrali svojo pomem
bno vlogo, in to v liturgiji kot v kultu
ri nasploh. In če je ta vrsta glasbene 
umetnosti gotovo dosegla svojo zla
to dobo nekako med 16. in 17. oziro
ma 18. stoletjem, je pa tudi v nadalj
njih obdobjih odigrala svojo veliko 
in pomembno vlogo. Gotovo so veli
ki polifonski mojstri kot Palestrina, 
Lassus, Gallus in drugi vtisnili neiz
brisen pečat vokalni zborovski poli
foniji v renesansi. Prav tako J.S. Bach, 
G.F. Handel in mnogi drugi v baroku. 
Pa spet F.J. Haydn, W.A. Mozart ali L. 
van Beethoven v dunajski klasiki. In 
tako bi lahko naštevali vse do danes. 
Vmes pa imamo tudi stalne polemike 
in razprave, kdaj je bila ta glasbena 
zvrst najbolj posrečena. Nemški ro
mantični glasbenik Ernst AugustThe- 
odor Hoffmann je npr. v svojem delu 
o stari in novi nabožni glasbi podčrtal, 
da je bila mnogo boljša in bolj čista 
tovrstna muzika avtorjev od polifo
nije do Bacha, medtem ko da se je 
potem - že z Mozartovim klasici- 

' zmom - nekje izpridila. Težko bi bilo 
danes pritrd iti taki tezi. Gotovo ima 
vsako obdobje stilno svoj pomen in 
lastno vlogo. Če danes ocenjujemo 
splošno raven cerkvene glasbe zlasti 
pri nas, pa tudi verjetno v ostali Evro
pi, lahko rečemo, da se marsikje tra
dicija sicer spet ohranja, vendar se 
iščejo tudi novi prijemi, k ijih  čas za-

I hteva. To pa naj bi ne šlo na škodo t i
stim glavnim vzorom, k ijih  je nabo
žna glasba nabrala v prejšnjih časih 
in jih  tako zapustila novim.

Kako je z orglami? Kaj organisti? 
Tudi na tem področju je bil govor o 
marsičem. Današnjo vlogo cerkvene
ga organista določajo tudi odloki 
drugega Vatikanskega koncila. Sicer 
so že prejšnji papeži veliko pisali o 
tem v svojih odlokih o cerkveni gla
sbi (tako npr. Pij XI.). Ta služba je pred
vsem služba božjemu ljudstvu. V Ita
liji je danes nad petdeset škofijskih 
šol za cerkveno glasbo (Scuole dio- 
cesane di mušica sacra). V nad 220 
škofijskih stolnih cerkvah pa igrajo 
organisti posebno vlogo, ki jo  bo tre
ba še dejansko bolje urediti.

Na sestanku v mestu Reggio Emi
lia so razni referenti iznesli še druga 
vprašanja.Tako je npr. glavni preda
vatelj med drugim spomnil na mo
čno kritiko, ki jo je pred časom podal 
znan italijanski organist na račun po
koncilskih reform na področju cer
kvene glasbe sploh, orgel pa še pose
bej. Marsikaj je seveda v resnici žal 
šlo v pozabo, vendar pa je liturgija 
vseeno znala ohraniti tradicije in jih 
je seveda danes posodobila.

 -KULTURA
P R E D S T A V I T E V  U M E T N I Š K E  G I M N A Z I J E  A L O J Z  G R A D N I K

VERJAMEMO V UMETNOST, 
KULTURO IN MLADOST

DANIJEL DEVETAK

Kulturna oživitev Primorske na obeh 
straneh meje, dvig humanistične kul
turne ravni prostora in s tem kvalitete 
življenja, omogočanje novih oblik izo
braževanja za umetniško nadarjene 
otroke, preseganje centralizacije znan
stvenega in umetniškega potenciala 
v velikih središčih: ti in drugi so razlo
gi, zaradi katerih stoji pred nami projekt 
društva Paideia - Zasebna umetniška 
in splošna gimnazija Alojz Gradnik.

Na slovesni predstavitvi nove šole 
v petek, 21. t.m., na dvorcu Vogrsko 
v prelepi Vipavski dolini je najprej spre
govoril novogoriški župan Črtomir 
Špacapan, ki je z velikim zadovolj
stvom podprl zamisel in njeno ures
ničevanje. Umetniško vzdušje je nato 
pričaral tolminski zbor Pueri Cantores 
CMPZ, ki je pod vodstvom Barbare 
Kovačič prek glasbe navdušil prisot
ne za žlahtnost poustvarjanja. Mladi 
predsednik društva Paideia prof. Pri
mož Hvala (na sliki levo) je nato pred
stavil ambiciozen projekt in njegove 
odlike. Poudaril je željo po kakovost
ni revitalizaciji enotnega primorske
ga prostora in pri tem podčrtal, da 
gre za šolo, na kateri bi se vzgajali in 
izobraževali nadarjeni mladi Slovenci 
iz severnoprimorske regije, s sloven
skega Krasa, iz goriške in videmske 
pokrajine. V okviru jasne antropološke 
vizije bo skušala šola, ki naj bi začela 
delovati v šolskem letu 2000-2001, 
oblikovati v mladih gojencih naboj, 
ki vodi k ustvarjanju, v smislu razvija
nja humanističnih, socialnih in člove
koljubnih vrednot. S podelitvijo licen
ce za pričetek izvajanja dejavnosti bo
do postali programi treh smeri gim
nazije (splošna, glasbena, likovna) in 
njene listine oz. spričevala javno veljav
ni. Svoje znanje bodo nato maturan
tje lahko nadgradili na državnih ali za
sebnih univerzah v Sloveniji ali Italiji. 
Gimnazija želi ostati po številu gojen

cev majhna, da bi se profesorji lahko 
bolje posvečali oblikovanju umetniške 
osebnosti prav posameznega dijaka. 
Posebna odlika te svetovnonazorsko 
nevtralne zasebne šole, ki predstavlja 
kakovostno konkurentno dopolnilo 
državni šolski mreži, bi bile tudi pe
stre t.i. nadstandardne dejavnosti, ki 
bi dijaka navajale na samostojnost pri 
delu, na odločanje in obenem razvija
le njegovo čustveno inteligenco.

pomoč pri odkrivanju njih samih, od
krivanju drugih, sveta in čudežnega 
smisla življenja."

Po glasu violine in nato kitare je 
zapela čista poezija Alojza Gradnika, 
briškega pesnikaZ/af/Ti lestev, ki ima 
svoje korenine prav na eni in drugi 

j strani naše meje; občinstvu je njego
ve stihe občuteno in iskreno posre
doval Tone Šolar. Sledili sta še dve za
nimivi glasbeni točki, nakar je Maja

V

Po glasbenem intermezzu, ki gaje 
številnim prisotnim podaril Godalni 
kvartet društva Nova, je dal miselni 
ton večeru Janez Povše(na sliki desno) 
s krajšim razmišljanjem o “blagodejni 
svetlobi" kulture in umetnosti. "Verja
memo v žlahtnost in čarobnost umet
nosti in kulture tukaj in zdaj," je začel. 
"Le duhovnost vsake vrste vodi v odpi
ranje proti drugemu in s tem v odpi
ranje samega sebe;" prav umetnost 
in kultura lahko prispevata k osmisli- 
tvi življenja posameznika in narodov. 
To globoko prepričanje izhaja "iz vere 
v mladega človeka, ki naj v sebi najde 
najlepši prostor zase in srečevalne poti 
za sobivanje z drugimi... Mladi naj v 
svojem okolju najdejo tisto razume
vanje za svojo duhovnost, ki jim  bo v

R A Z S T A V N O  D O G A J A N J E V T O L M I N U

POČASTITEV STOLETNICE 
ROJSTVA ČARGA IN JAKCA

Petek, 7. maja, je bil za Tolmin po
memben dan. V Knjižnici Cirila Kos
mača so namreč odprli pregledno 
razstavo risb Ivana Čarga, ki jo  je v 
sodelovanju s Pilonovo galerijo iz Aj
dovščine pripravila muzejska sveto
valka Moderne galerije v Ljubljani Bre
da Ilich Klančnik. Razstava obsega 
večje število eksponatov, ki razode
vajo vse razvojne faze Čargove umet
nosti, od mladostnih futurističnih po
skusov prek ekspresionistične faze 
do zrelega socialnega realizma. Orga
nizatorji so s to  razstavo želeli poča
stiti 100-letnico rojstva Ivana Čarga, 
ki smo jo obhajali lani, saj seje umet
nik rodil leta 1898 prav v Tolminu.

Pred natanko 100 leti pa seje rodil 
tudi slikar in grafik Božidar Jakac, kije 

[ zlasti v prvih letih po prvi svetovni voj
ni gojil tesne prijateljske stike z Iva
nom Čargom. Med prvo svetovno voj
no seje namreč Čargova družina za
radi soške fronte iz_Kanala preselila v 
Novo mesto, tu je  Čargo tudi obisko
val gimnazijo in se vključil v novome- 

! ški krog mladih umetnikov, ki so ures
ničili nekatere pobude v okviru gibanja 
"novomeška pomlad". Goriški muzej, 
ki upravlja tudi Tolminsko muzejsko 
zbirko v Coroninijevem dvorcu v Tol
minu, se je zato odločil, da oba jub i
leja, Čargovega in Jakčevega, počasti 
s posebno razstavo. V dokončno ob
novljenih galerijskih prostorih v pritli
čju Čoroninijeve graščine je postavil 
razstavo s pomenljivim naslovom Ivan 
Čargo - Božidar Jakac. Soočenje dveh 
prijateljev. Na ogled je 21 Čargovih 
zgodnjih del, predvsem pastelov, pri 
katerih se zlasti v krajinah kaže Jako
pičev vpliv; ta veliki umetnik je bil po
memben vzor in podpornik novome
škega kulturnega kroga. Čargo seje 
torej v zgodnjih delih poskusil z im
presionizmom, opazen pa je tudi do
ločen vpliv secesije s fin de sieclov- 

| skim pridihom. 15 portretov Ivana Čar
ga, kijih je v obdobju 1918-1927 upo
dobil Božidar Jakac, pa nam tega do
lenjskega umetnika že zgodaj razo
devajo kot izvrstnega risarja, ki seje v

svojih umetniških začetkih šele iskal 
in začasno pristal celo v ekspresioni
zmu, končno pa seje ustalil v umirje
nem, plastično naglašenem realizmu, 
ki je pravzaprav zaznamoval večji del 
njegove portretne dejavnosti.

Na odprtju obeh razstav v petek, 
7. maja, je bil prisoten tudi državni se
kretar na ministrstvu za kulturo v Lju
bljani Silvester Gaberšček, ki je v Co- 
roninijevi graščini odprl še eno raz
stavo, manjši umetnostnozgodovin
ski prikaz, zametek bodoče stalne 
zbirke. Sekretar Gaberšček je na od
prtju povedal, da se bo galerija v pro
storih Tolminske muzejske zbirke, 
skupaj tudi s kletnimi prostori, ki še 
čakajo ureditve, poimenovala po to l
minskem rojaku, slikarju in risarju Iva
nu Čargu. Kot rečeno, gre pri umet
nostnozgodovinskem oddelku šele za 
zametek stalne zbirke, že sedaj pa lah
ko spremljamo likovni razvoj od go
tike prek renesanse in baroka do 19. 
stoletja. Ta umetnostna obdobja, ki 
so zastopana tudi na Tolminskem, si
cer v poljudnejši obliki, so na tej raz
stavi predstavljena s kipi ali njihovimi 
kopijami, slikami in umetnoobrtnimi 
izdelki liturgičnega značaja.

Vsekakor je tega dne v Tolminu šlo 
za odmeven dogodek z mnogo pu
blike, ki je pomembno obogatil kul
turno ponudbo vtem  kraju.
— — — —  M V
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j  Jerman predstavila prodajno likovno 
razstavo del 36 slikarjev z ene in dru
ge strani meje. Gre za izjemen dogo
dek, odraz solidarnosti avtorjev razli
čnih generacij (del sredstev namenjajo 
umetniki ustanavljanju šole), ki nudi 
svojevrsten pregled likovnega delo
vanja ljubljanske, goriške, beneške in 
zagrebške šole. V umetniških risbah, 
grafičnih listih, akvarelih in oljih se ev
ropska tradicija spaja s krajevnimi zna
čilnostmi. Tudi v tem se kaže želja usta
noviteljev zasebne gimnazije Alojz 
Gradnik: višanje izobraževalne ravni, 
preseganje vseh meja v duhu sožitja, 
klena zvestoba koreninam ter vključe
vanje dosežkov v domači in medna
rodni kulturni prostor.
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RAZSTAVA OB 5 0 - LETNICI KLASIČNE GIMNAZIJE

"OD CVEKA DO  
Pl KON A"

To je pomenljiv naslov razstave, ki so jo ob 50- 
letnici slovenske klasične gimnazije v Trstu odprli v 
soboto, 22. maja, v prostorih liceja France Prešeren 
in ki bo na ogled do 5. junija.

Kot je na sobotnem odprt
ju, ki se ga je udeležilo lepo 
število ljudi, med katerimi tu 
di več uglednih gostov (ome
nimo naj samo tržaškega pod
župana in odbornika za kul
turo Roberta Damianija ter 
dolgoletno ravnateljico liceja 
prof. Lauro Abrami), dejal rav
natelj liceja Prešeren prof. To
maž Simčič, je to tretja iz vr
ste pobud ob 50-letnici klasi
čne gimnazije (pred to sta bili 
okrogla miza o pomenu kla
sične gimnazije in potovanje 
dijakov v Grčijo). Prireditelji 
niza pobud hočejo s tem pris
pevati k temu, da se v javno
sti ohrani zavest o potrebi te 
šole. Pri tem pa, je še dejal 
prof. Simčič, jim  vliva pogum 
tudi dejstvo, da je  število vp i
sov na "klasično11 naraslo.

Razstavo O d čveka do p i- 
kona so pripravili in postavili 
sami dijaki klasične gimnazije 
in liceja pod vodstvom prof. 
M arte Ivašič Kodrič, ki pou
čuje zgodovino in filozofijo. 
Kot je  povedala sama prof. 
Ivašičeva, zaobjema razstava 
obdobje od leta 1947 do 195 7. 
Prikazanasta tako uradna zgo

dovina šole, kot izhaja iz do
kumentov iz šolskega arhiva, 
ki je danes shranjen v držav
nem arhivu v Trstu, kot tudi 
vsakdanje šolsko življenje. 
Tako so na ogled najrazličnej
še šolske potrebščine in foto
grafije iz tistega obdobja. Sez
nanimo se lahko tudi z razvo
jem predmetnika, pravilnikov 
in seznama praznikov ter s 
primerjavo med nekdanjo in 
sedanjo dijaško populacijo. 
Pozornost je posvečena tudi 
svetovnemu dogajanju skozi 
čas. To je prikazano s pomoč
jo fotokopij prvih strani slo
venskih in italijanskih časopi
sov, ki so izhajali oz. izhajajo 
v Trstu. Poleg tega je bilo po
skrbljeno za izbor literarne, 
glasbene in filmske produk
cije iz tistega časa. Vse to je 
na ogled v veliki dvorani liceja 
Prešeren, medtem ko so v 
šolski veži na ogled fotogra
fije nekdanjega Trsta, ki jih  je 
svojčas naredil M ario Magaj
na, kot tudi fotografije doma
la vseh razredov, ki so matu
rirali na klasični gimnaziji oz. 
liceju v vseh teh desetletjih.

' iz

R A Z S T A V A  V T R Ž A Š K E M  L J U D S K E M  V R T U

DIJAKI PO ČERNIGOJEVIH  
SLEDOVIH

V sredo, 19. maja, so v raz
stavnem paviljonu ARAC v 
Ljudskem vrtu v Trstu ob šte
vilni udeležbi odprli razstavo 
z n as I c )vo m ABC Černigoj - U- 
čenci po  sledovih mojstra. O- 
b likova li so jo  d ijak i dveh 
mestnih nižjih srednjih šol: 
šole Divisione Julia - podru
žnica Codermatz z italijan
skim in šole Sv. Ciril in Metod 
s slovenskim učnim jezikom. 
Dijaki so prispevali vrsto risb, 
ki sp bile izdelane po navdihu 
iz Černigojevih del. V prosto
rih paviljona so razstavljeni 
tudi knjige s Černigojevimi ilus
tracijami, izvirne lesene intar
zije, last šole Sv. Ciril in M e
tod, in še portret Avgusta Čer
nigoja, ki ga je izdelal tržaški 
skladatelj Fabio Nieder.

Na odpr t ju  razstave je  
spregovoril tržaški podžu
pan in odbornik za kulturo 
Roberto Damiani, ki je pou
daril, kako pripada Avgust 
Černigoj v enaki meri tako ita
lijanski kot slovenski kulturi 
tega ozemlja. Prof. Jasna M er

ku s šole Sv. Ciril in Metod in 
prof. Arrigo Petrovich s šole 
Divisione Julia sta spregovo
rila o že večletnem sodelova
nju med šolama, podčrtana 
pa je bila tudi vloga Avgusta 
Černigoja kot mladinskega 
ilustratorja in vzgojitelja. Dija
ke je najbolj privlekel k ob li
kovanju razstave, je še dejala 
prof. Merkujeva, element igre 
in kreativnosti, ki je prisoten 
v Černigojevih delih. Tudi li
kovni kritik Claudio H. Mar- 
telli je poudaril igrivost in v i
soko kakovostno ustvarjalnost 
razstave, ki po njegovem mne
nju ima to lastnost, da obisko
valca poučuje. O dprtje  je o- 
bogatil nastop orkestra gojen
cev Glasbene matice - šole 
Marij Kogoj, ki obiskujejo šo
lo Sv. Ciril in Metod, pod vod
stvom prof. Štefana Joba.

Razstava ABC Černigoj bo 
na ogled do 13. junija po na
slednjem urniku, veljavnem 
ob delovnikih in praznikih: od
10. do 13. in od 16. do 19. ure.

D O L I N A  - Z G O N I K  - R E P E N T A B O R

ŠE DOBRA DVA 
TEDNA 

DO VOLITEV
Kot znano, bodo v nedeljo, 13. junija, volitve ne 

samo za obnovo evropskega parlamenta, ampak 
tudi za obnovo številnih krajevnih uprav v Italiji. 
Tako bodo tudi na Tržaškem volitve za obnovo ob
činskih uprav v Dolini, Zgoniku in na Repentabru, 
ki verjetno pobliže zanimajo krajevno prebivalstvo.

I T A L I J A N S K I  V Z G O J I T E L J I  IN  Š O L A R J I  
S O L I D A R N I  S S L O V E N S K I M I

MAZASKA AKCIJA 
NA KATINARI

V D olin i se bodo za žu
pansko m esto potegova li 
š tirje  kandidati: dosedanji 
župan Boris Pangerc ponov
no kandidira na listi Skupaj- 
Insieme, ki združuje Sloven
sko skupnost, Leve demokra
te, S tranko ko m u n is tičn e  
prenove, Slovenske in ita li
janske komuniste, Ljudsko 
stranko, Zelene in Gibanje za 
D olgo krono. N jegovi tek
meci bodo Silvana M ondo, 
ki kandidira na listi Julijske 
fronte, Danilo Slokar za Se
verno ligo in G iorgio Cesar 
za Pol svoboščin.

Tudi v občini Zgonik se bo
do za župansko mesto pote
govali v štirih. Tako za dose
danjo levičarsko upravno ko
alicijo Skupaj-lnsieme kandi
dira M irko  Sardo (dosedanja 
županja Tamara Blazina ni m i
slila več kandidirati), za Slo
vensko skupnost se bo za iz
volitev potegoval Jožko G ru
den, za Severno ligo Luca 
Novak, za Pol svoboščin pa 
Claudio LaMagra.

O bčina Repentabor je si
cer najmanjša od vseh treh 
občin, v katerih bodo letos 
volitve, a ima kljub temu naj
večje število kandidatov in 
list. V repentabrski občin i 
imamo tako kar pet župan
skih kandidatov. Za Sloven
sko skupnost je to  Andrej

Škabar, za dosedanjo levi
čarsko upravno koalicijo Na
predno listo kandidira župan 
Aleksij Križman, za Severno 
ligo Stefano Bellafontana, za 
Julijsko fron to  Lučka Križ- 
mančič, za Pol svoboščin pa 
Franco Guerra.

Volilna kampanja se kaj
pada vrti okoli specifično kra
jevnih problematik, od uredi
tve cestnega in prevoznega 
omrežja, ovrednotenja kul
turn ih in turističnih zm oglji
vosti pa tud i do nekaterih 
vročih tem, kot so npr. pogo
dba s podjetjem  Acegas in 
načrtovani kraški park (tu 
zavzem a k rit ič n o  stališče 
zlasti Slovenska skupnost), 
pa tudi tovorno postajališče 
pri Fernetičih. Tudi za te vo 
litve je  značilna razceplje
nost slovenskih volivcev, ki 
je  razvidna zlasti v zgoniški 
in repentabrski občini, med
tem ko so se kom ponente v 
D o lin i znale sporazum eti. 
Slovenske kandidate najde
mo domala na vseh listah, 
tudi na takih, glede katerih 
lahko več ko t upravičeno 
d vom im o  v n jihovo  m ož
nost koristnega in avtonom 
nega odločanja o krajevni 
stvarnosti in o usodi krajev
nega slovenskega - avtohto
nega - prebivalstva.

Pred dobrim  tednom  so 
bili običajni mazači sloven
skih kulturnih domov, spo
menikov, šol in drugih usta
nov spet na delu. Tokrat so 
se znesli nad poslopjem nižje 
srednje šole Sv. C irila in M e 
toda na Katinari. Učenci in 
profesorji so sklenili, da bodo 
na to vandalsko početje od
govorili, in to  na kar se da 
kulturen način. Po odhodu 
policajev, ki so žaljivi napis 
poslikali in se pozanim ali, 
kdaj se je pripetil neljubi do
godek (m imogrede so našli 
tudi čas za precej čuden na
mig, češ naj bi prizadeti kar 
sami zbrisali pisarijo s črnim  
sprayem), so dijaki izdelali 
nekaj plakatov. Nanje so v 
slovenščini in italijanščini za
pisali, da hvaležno odklanja
jo "darove" takšnih nosilcev 
dvatisočletne kulture in da 
pot, po kateri hodijo ti čudni 
"umetniki", gotovo ne vodi v 
prihodnost. Plakate so razo
besili ob žaljivem napisu ta
ko, da so bili že od daleč v id 
ni. Sklenili so tudi, da o do
godku napišejo p ism o za 
bralce tržaškega Piccola, ki

je sicer z neobičajno h itros
tjo poročal o tem rasističnem 
mazaškem podvidu. O m e
njeno pismo je tržaški dnev- 
nikl l  P iccoloobjavil v rubriki 
Segnalazioni v sredo, 26. 
maja. Vzgo jite ljica  iz b liž 
njega otroškega centra žup
nije Sv. Luka na Melari je v 
svojem imenu in v imenu o t
rok prišla na katinarsko šolo 
izrazit solidarnost. Prinesla 
je  tudi plakat, na katerega so 
malčki zapisali, da se pridru
žujejo željam katinarskih u- 
čencev, ki bi radi hodili po 
poteh, ki zares vod ijo  v p ri
hodnost.

Vse to dogajanje je  vred
no omembe, saj je  doslej ita
lijanski tržaški dnevnik ne ra
vno pogosto korektno poro
čal o kaki protislovenski ma- 
zaški akciji. Poleg tega piscu 
teh vrstic ni znano, ali je prišlo 
kdaj ob številnih podobnih 
primerih do tako prisrčnih iz
razov solidarnosti od strani 
kakršnekoli ustanove večin
skega naroda. Morda se res v 
našem mestu nekaj vendarle 
počasi pomika na boljše? 
----------------AVB

P R A Z N I Č N O  S R E Č A N JE V D E V I N U

K O N C E R T N I  VEČER OB 1 0 -L E T N IC I  
SEDEŽA Z B O R O V

Sedež zborov v Devinu 
obhaja letos desetletnico ob
stoja. Pred desetimi leti so 
namreč člani in članice zbo
ra Fantje izpod Grmade in 
Dekliškega zbora Devin s 
prostovoljn im  delom in p ro
stovoljn im i prispevki obno
vili bivši grajski rastlinjak v 
Devinu, ki jim  ga je bila de- 
v insko-nabrežinska ob č in 
ska uprava najprej dala v 20- 
le tno  uporabo, po tem  pa 
prodala. V ta namen je bila 
takrat ustanovljena tudi Za
druga Grmada-Devin, ki je 
postala lastnik zgradbe.

V okviru  praznovanj ob 
desetletnici svojega sedeža 
so devinski zbori v soboto, 
22. maja, prired ili lep kon
certni večer, na katerem so 
nastopili O troški zbor Ladji
ca pod vodstvom  O lge Tav
čar, Dekliški zbor Devin pod 
vodstvom  Hermana A n ton i
ča in Moški zbor Fantje izpod 
Grmade pod vodstvom  Iva 
Kralja, poleg le-teh pa še ko
morna skupina petih kitar, v

S
BI

kateri igra tudi pevka devin
skega zbora. Na večeru, ki ga 
je povezoval M arko Tavčar, 
je kot slavnostna govornica 
spregovorila Alenka Legiša, 
ki je  med drugim  poudarila 
pom em bnost sedeža za slo
vensko pevsko in sploh kul
turno življenje na devinskem 
koncu, upoštevajoč dejstvo, 
da v celotni devinsko-nabre- 
žinski občini ni primerne dvo
rane za kulturne prireditve in

da so na devinskem koncu 
pom anjkljive in frastrukture 
za kulturne dejavnosti.

S sobotnim koncertom se 
je tudi začela akcija zbiranja 
sredstev za prepis vknjižbe 
stavbe, kjer imajo svoj sedež 
devinski zbori, na zbor Fant
je izpod Grmade in za likv i
dacijo Zadruge Grmada-De
vin, ki je bila, kot že rečeno, 
dosedanji lastnik zgradbe.

IZJAVA ZA JAV NOST

PROFESORJI 
Z A VO D A  
"VOLTA" 
SOLIDARNI  
Z GLASBENO 
MATICO

Profesorji in gojenci Glas
bene matice so ponovno pre
jeli še en izraz solidanosti, to
krat s strani profesorjev tr
žaškega tehn ično-industrij- 
skega zavoda z italijanskim 
učnim  jezikom  Alessandro 
Volta.

V kratkem pismu, ki ga je 
podpisalo sedemnajst profe
sorjev in ki je bilo prejšnji te
den posredovano javnosti, je 
pisano, da učno osebje zavo
da Volta izraža svojo solidar
nost gojencem in profesor
jem Glasbene matice zaradi 
težavnega stanja, v katerem 
se nahajajo. Poleg tega izraža
jo podpisniki pričakovanje, 
da bodo pristojne oblasti pra
vočasno ukrepale, da se lah
ko izognemo ponovnemu ko
raku na poti kulturnega osiro- 
mašenja tržaškega mesta.

I O T O  KROMA

"M lin
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TRŽAŠKA

P R E D S T A V I T E V  K N J I G E  D R .  Š T O K E " P O  P R E H O J E N I

"ČAS JE NAJBOLJŠI SODNIK 
IN ZDRAVNIK"

•  •  •  •  c
MATJAŽ RUSTJA

Knjigi je najprej .želel 
srečno pot predsednik DSI 
Sergij Pahor, nakar je  izza 
knjig (m izaje bila namreč bo
gato obložena z novimi knji
gami, odetim i v lesketajočo 
se platnico) spregovoril Saša 
Martelanc, pozdravil dolgo
letnega prijatelja Štoko ter iz
rekel dobrodošlico knjigi, ki 
se bralcu že na prvi pogled 
prikupi. Na naslovni strani je 
rom antični avtorjev rojstni 
Kontovel v upodobitvi umet
nika Bogdana Groma. Prvi 
vtis lepo dodelane knjige pa 
potrdi tudi notranja grafična 
obdelava strani, ki se radove
dnežu razkriva pregledno in 
z rahlim priokusom preteklo
sti. Na hrbtni strani knjige je 
življenjepis avtorja; slednjega 
je prebral Livij Valenčič, ki je 
na predstavitvenem večeru 
podajal odlom ke iz črtic  in 
tako doživeto stapljal sočno 
predstavitveno besedo z ž i
vim primerom iz knjige.

Notranjost pa skriva boga
tejše trenutke, ki presegajo 
papirnatost sicer odlične gra
fične opreme. Pred nami se

Ponedeljkovo srečanje Društva slovenskih izo
bražencev je privabilo v Peterlinovo dvorano v Trstu 
veliko udeležencev, radovednih prijateljev in hvale
žnih znancev. Večer, 24. maja, je bil namreč posvečen 
predstavitvi spominskih črtic odvetnika in političnega 
ter kulturnega delavca dr. Draga Štoke. Zbirko črtic 
Po p reh o jen i p o ti je izdala tržaška založba Mladika, 
tiskala pa jo je tiskarna Graphart.

D ra  wc .Štoka

Po prehojeni poti
S p cm im kc c r t ic e

prepletajo spomini in obraču
ni, misli in doživetja, zbrana 
v 35 črticah, ki nam široko 
odp ira jo  vrata zasebnosti. 
Zaupane so nam misli in čus
tva na zadnje krče vojne, ra
dost ob koncu druge svetov
ne bitke in izkustev polno bo

gato življenje po tej. Misel ne 
more mimo plemenitih oseb
nosti (Jože Peterlin, Frane 
Tončič, Ljubka Šorli...), ki so 
neizbrisno oblikovale povoj
ni slovenski Trst in mogoče 
tudi pripomogle k temu, da je 
Drago Štoka nastopil tudi v

javnem življenju (med dru
gim je bil odvetnik Štoka dvaj
set let deželni svetovalec Slo
venske skupnosti). Dogodki 
se prepletajo z vsakdanom 
čustvene osebnosti, ki gleda 
na živ ljen je  razm išlju joče. 
O b vsakem nadaljnjem kora
ku nas očara in pretrese od
kritosrčnost, kopica poštenih 
in pristnih, pa tudi odločnih 
misli, množica lepih besed 
prijateljem, družini in ljubim 
osebam. Črtice pa nam pri
kazujejo tudi težke trenutke, 
saj so ti sestavni del življenja. 
Avtor pa le daje prednost ple
menitemu doživljanju, vsebi
ni besede in trenutka, saj je 
vsebina sestra zaupanja.

Drago Štoka je rad pisal že 
v študentskih letih (kot je sam 
povedal), tako da so mu naj
bolj ležale črtice, od tega ko
njička pa ga je odtrgala politi
ka in javni nastop. V pokoju, 
a še vedno poln mladostniš
kega zagona in žilavosti pa iz
kušenosti neponovljivega 
preteklega časa in bridkih tre
nutkov, se je zopet zapisal li
terarnemu ustvarjanju, pose
bno obujanju starih dni, iz li
vu spominov in misli, pogle
dov in sodb, saj je (tako sam 
pravi) pero veliko lažje in ne
obremenjeno, ko pusti času 
čas in se zaziblje po papirju v 
prepričanju, daje čas najbolj
ši sodnik in zdravnik.

P R A Z N I K  PETJA V M A C K O L J A H

PREKO DVAJSET Z B O R O V  N A  PRVEM  
ZAMEJSKEM PEVSKEM M A R A T O N U

IVAN ŽERJAL

Zborovsko petje je  nam
reč k ljub  vsem sprem em 
bam, k ijih  prinaša čas, še ve
dno pom em bna sestavina 
kulturnega in prosvetnega de
lovanja Slovencev, ki živijo na 
Primorskem, še posebej pa v 
tistem delu Primorske, ki je v 
sklopu ita lijanske države. 
Svojčas je bilo petje, tako cer
kveno kot posvetno, sploh e- 
dina dejavnost, s katero smo 
Slovenci potrjevali svojo iden
titeto. Zato ni čudno, da so se 
pri PD Mačkolje odločili za to 
pobudo.

Prireditelji so pred časom 
poslali vabila vsem zamej
skim zborom (oddali so ok
rog štirideset vabil), nedelj
skega maratona pa seje ude
ležilo enaindvajset zborov, ki 
so poskrbeli za dobre tri ure 
in pol petja. Pravi maraton 
torej, ki se je pričel z nasto
pom prirediteljev oz. slavljen
cev, se pravi Mešanega pev
skega zbora Mačkolje. Zatem 
so nastopili še Moški in žen
ski zbor Tabor z Opčin, MePZ 
Slovan s Padrič, M ePZ in 
MoPZ Fran Venturini od Do- 
mja, Ženski pevski zbor Ivan 
Grbec iz Škednja, MoPZ Va
lentin Vodnik iz Doline, De
kliški zbor Devin, MePZ Pri
morsko iz Mačkolj, Mladinski 
pevski zbor Bazovica, tercet 
v er laetum, Me-PZ Slavec- 
Slovenec iz Ricmanj in Boršta, 
MePZ Skala iz Gropade, M o
ška pevska skupina Kulturne-

Prosvetno društvo Mačkolje si je v sklopu prazno
vanj ob 50-letnici Mešanega pevskega zbora Mačkolje 
zamislilo svojevrstno in prav gotovo izvirno pobudo. 
V nedeljo, 23. maja, je namreč bil na prostoru, kjer 
poteka ponavadi tradicionalni Praznik češenj (37. 
izvedba tega praznika bo stekla konec tega tedna), 
Prvi zamejski pevski maraton.

ga društva Kraški dom iz Rep
na, MePZ Jacobus Gallus iz 
Trsta, MePZ Repentabor, Tr
žaški oktet, MePZ Igo Gru
den iz Nabrežine, Zenska 
pevska skupina Stu ledi iz Tr
sta in MePZ Resonet z Opčin.

Kljub začetnemu negoto
vemu vremenu je na koncu 
vendarle posijalo sonce in šte
vilno občinstvo, ki je potrpež
ljivo ostalo na svojih sedežih 
skozi celoten potek marato
na, je z navdušenim ploska
njem nagradilo vse nastopa
joče zbore. Ti so se sicer pre
cej razlikovali po starosti, ka
kovosti, številu pevcev, vsi pa 
so dokazali, da so se na ta 
maraton vestno prip rav ili,

predvsem pa so dokazali zve
stobo petju kot enemu izmed 
temeljev našega kulturnega 
snovanja. Ta zvestoba se je 
odražala tudi na poznejši dru
žabnosti, kjer je pesem odme

vala do poznih večernih ur. 
Nedeljska prireditev, ki so jo 
z napovedovanjem povezo
vali Martina Slavec, Danijela 
Tul in llario Tul, pa je bila tudi 
priložnost za počastitev do
mačinke Romilde Smotlak 
Tul, avtorice knjige o mačko- 
Ijanski ljudski noši. Iz rok pred
stavnika Sklada republike Slo
venije za ljubiteljsko dejav
nost je namreč gospa Romil- 
da prejela Maroltovo listino, 
za kar ji čestitamo tudi pri No
vem glasu.

Prvi zamejski pevski mara
ton je bil torej uspešno izpe
ljan praznik petja in pevcev 
ter sproščenega in prisrčnega 
vzdušja, ravno tako, kot so si 
zamislili prireditelji in to po
vedali tudi v spremnem listu: 
"Maraton je praznik pevcev, 
saj naj bi bil ob samem na
stopu to predvsem trenutek 
oddiha in družabnosti. Gre za 
maraton brez pravih zmago
valcev, brez dvoma pa bi lah
ko rekli, da bodo zmagovalci 
prav vsi prisotni, pevci in lju
bitelji petja, v prisrčnosti vz
dušja, ki ga bodo sooblikova
li, in v prijateljskih vezeh, ki 
se tkejo ob vsaki pesmi..."

KROŽEK ZA DRUŽ BE NA VPRAŠANJA VI RGI L SCEK

prireja srečanje s pisateljem in podpredsednikom M ed
narodnega združenja za zaščito ogroženih jezikov in kul
tu r prof. Borisom Pahorjem in avtorico dr. Vido Valenčič 

ob izidu knjige

EVROPA NARODOV
Srečanje bo v Vilfanovi dvorani, ul. Gallina 5 v Trstu, v 
petek, 4. junija, ob 20. uri.

OBVESTILA

ŠF.NAPRFJ poteka pobuda slo
venskih duhovnikov za pomoč 
kosovskim beguncem. V ta na
men je bila pri Zadružni kraški 
banki odprta posebna hranilna 
knjižica, kjer zbiramo prispe
vke za begunce. Številka hra
nilne knjižice je: D/R n. 76-610. 
Kdor želi, lahko svoj prispevek 
odda tudi v vseh podružnicah 
Zadružne kraške banke. Obr
nete se lahko tudi na vaše du
hovnike. Za morebitne dodat
ne informacije se lahko obrne
te na dekana openske dekanije 
Zvoneta Štrublja (tel. 040 
211276).

SKUPINA85 Trst in Slovenski 
klub Trst prirejata v četrtek, 27. 
maja, ob 18. uri v knjigarni M i
nerva v ul. S. NicolovTrstu raz
pravo Poznamo kulturo sose
dov? Razprava o naložbah v me
dsebojno spoznavanje na kultur
nem področju. Spregovorili bo
do Francojuri za ministrstvo za 
zunanje zadeve republike Slove
nije, Tiziano Pizzamiglio in Alek
sandra Devetak za Tržiško kul
turno združenje in Bogomila 
Kravos za Slovenski klub.

POZOR, POZOR, Zadružni cen
ter za socialno dejavnost prireja 
v soboto, 29. maja, zadnjo so
botno zabavo. Obiskal nas bo 
čarodej Ghibli. Čakamo te na 
sedežu TPK Sirena ob 15. uri. 
Pridi!

DIJAKI EN profesorji klasične 
vzporednice liceja F. Prešeren 
vabijo naZgodovinsko razstavo 
ob 50-letnici slovenske klasične 
gimnazije v Trstu. Ogled bo mo
žen do 5. junija,vsak dan od 
10.30 do 1.2.30, vtorek in petek 
tudi od 17.30 do 19.30.

SINDIKAT SLOVENSKE šole ob
vešča, daje Deželni šolski urad 
dne 28. aprila 1999 objavil raz
pis rednega natečaja, po naslo
vih in izpitih, za stolice in dose
go habilitacije za poučevanje na 
slovenskih nižjih in višjih sred

njih šolah. Prošnje sprejema 
Deželni šolski urad, trg Sv. An
tona 6, do petka, 28. maja 1999. 
Informacije nudimo v uradu SSŠ, 
ul. Carducci 8, ob torkih in četrt
kih, od 16. ure do 17.30 (tel./fax 
040 370301).

KONCERTNA POBUDA /  Rojan 
vabi na koncert, ki bo v nede
ljo, 30. maja, ob 1 7. uri v žup
nijski cerkvi v Rojanu. Nasto
pajo: zamejska organista Andrej 
Pegan in Stefano Bembi, Primož 
Malavašič, organist-diplomant 
Akademije za glasbo v Ljubljani 
ter sopranistki Tamara Stanese 
in Nataša Gregori ter bariton 
Giuliano Pelicon.

DRUŠTVO SLOVENSKIH izo
bražencev v Trstu vabi v pone
deljek, 31. maja, ob 20.30 v Pe
terlinovo dvorano v Donizettijevi 
ulici št. 3 na okroglo mizo in po
govor z avtorjem ob izidu trža- 
ško-argentinskega romana pisa
telja Zorka Simčiča Človek na 
obeh straneh stene. Poleg avtor
ja bodo na kulturnem večeru so
delovali še uredniki in literarni 
zgodovinarji dr. Jože Pogačnik, 
prof. France Pibernik in dr. Janez 
Dular.

ZVEZACERKVEMII pevskih zbo
rov iz Trsta vabi v sredo, 2. juni
ja, na nastop udeležencev leto
šnjega orgelskega tečaja, ki ga 
je vodila prof. Tomanič. Koncert 
bo ob 20.30 v openski župni 
cerkvi.

VČETRTEK, 10. junija, bo na 
vigilijo praznika Srca Jezusove
ga ob 16. uri v župnijski dvora
ni v Nabrežini vsakoletno sre
čanje slovenskih tržaških in go- 
riških duhovnikov, redovnikov 
in redovnic. Na sporedu bosta 
konsideracija o duhovnosti 
škofa A. M. Slomška in maše- 
vanje s homilijo. Govoril bo dr. 
Stanko Janežič.

DAROVI

ZA KARITAS v Ajdovšči n i: B.S. 
50.000 lir; A.C. 50.000 lir.

PROSVETNO DRUŠTVO MACKOL |E

prireja tradicionalni

PRAZNIK ČEŠENJ 1999
PETEK, 28. MAJA:
- ob 1 7. uri odprtje  kioskov;
- od 20.30 dalje ples z ansamblom Happy day;

SOBOTA, 29. MAJA:
- ob 1 7. uri odprtje  kioskov;
- od 20.30 dalje ples z ansamblom Status symbol;

NEDELJA, 30. MAJA:
- ob 15. uri odprtje  kioskov;
- ob 18. uri koncert Pihalnega orkestra s Proseka;
- od 20.30 dalje ples z ansamblom Zamejski kvintet;

PONEDELJEK, 31. MAJA:
- ob 1 7. uri odprtje  kioskov;
- od 20.30 dalje ples z ansamblom Zamejski kvintet.

KROŽEK ZA DRUŽ BE NA VPRAŠANJA VI RGI L SCEK 
IN DRUŠTVO SLOVENSKIH IZOBRAŽENCEV

vabita ob izidu knjige dr. Milice Kacin VVohinz
Lavrenčič, Podgornik in Stanger v parlam entu  

na predstavitveno okrog lo  m izo

NAŠI POSLANCI V RIMU 1921-1929
Novo knjigo bo predstavil zgodovinar prof. Jože Pirjevec. 
Sodelovali bodo avtorica in urednikaže prejšnja leta izda
nih zbirk parlamentarnih govorov Virgila Ščeka Marko 
Tavčarter Engelberta Besednjaka in Josipa Vilfana dr. Egon 
Pelikan. Okrogla miza bo v Peterlinovi dvorani, ul. Do- 
nizetti 3 v Trstu, v torek, 1. junija, ob 20. uri.

KRONIKA

P O T I
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ZA ENOTNA IN 
RAZVITA BRDA

EVROPA IN NAŠE OBČINE

Na listi Slovenske skupnosti za Števerjansko občino 
bo na upravnih volitvah 13. junija kandidiral za župana 
na vinorodnih briških gričih dosedanji prvi občan naše 
slovenske občine Adrijan Corsi. Znan je zlasti kot 
gospodarstvenik, pa tudi kot spreten upravitelj, saj je 
v zadnjih štirih letih uspešno zapolnil vrzeli in popravil 
nekatere napake prejšnjih uprav. Nekaj tednov pred 
volilno preizkušnjo smo mu postavili nekaj vprašanj.

10
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1999

K a j lah ko  poveste
o opravljenem  delu  
in  sedanjem  stanja  
občinske u p ra v e ?
V tem mandatu smo pri

vedli do konca nekaj del, ki so 
bila zelo pomembna za šte
verjansko občino. Medte spa
da v prvi vrsti prilagoditev šol
skih zgradb in občinske stav
be veljavnim zakonskim pred
pisom; v teku je tudi urejeva
nje občinskega vrtca. Druga 
pomembna zadeva je bila po- 
pravitev "nesrečne" ceste na 
Sovenci, ki je bila zaprta ce
lih sedem let. Dokončali smo 
tudi drugo fazo del v stavbi 
nekdanje osnovne šole, ki je 
namenjena osamljenim osta
relim občanom; v pripravi je 
sedaj tretja in zadnja faza teh 
del. Poleg teh javnih del lahko 
zabeležim o med uslugami 
pripravo ustanovitve novega 
konzorcija, pri katerem bo so
delovalo šestnajst občin na 
desnem bregu Soče. Konzor
cij bo na tem ozemlju nudil 
specifične usluge, kot so po
biranje smeti in uničevanje 
odpadkov, oskrbovanje vo 
dovoda in vsega, kar se tiče 
uprvaljanja vodovoda, itd. 
Prav tako se bodo v naši obči
ni nadaljevala dela z greznič
nim omrežjem; tudi tega naj 
bi upravljal om enjeni kon
zorcij.

A li nam lah ko  k a j 
poveste o k a n d id a tn i 
lis ti SSk z a  Števerjan?

Kandidati na listi Sloven
ske skupnosti so vsi domačini 
Steverjanci, pretežno gre za 
mlajše občane. Dobro so za
stopane tudi ženske. Lista je 
popolna, saj jo  sestavlja po
leg župana dvanajst kandida
tov, kot pač predvidevajo za
konska določila. Naj povem 
še to, da zastopajo kandidati 
vse posamezne zaselke naše 
občine.

Vsebujejo vaše 
p ro g ra m s k e  sm ernice  

p o le  g a  n ad a ljevan ja  
o p rav ljenega  dela  

tu d i kakšne posebno  
nove p redloge  z a  

vsestranski ra z v o j 
občine?

Najprej želimo res dokon
čati že zasnovana dela, naj

prej seveda tista, ki smo jih 
že začeli izvajati. V  progra
mu imamo pa tudi nova de
la. O m enil bi našo resno na
mero, da bi privedli v štever
jansko občino metansko o- 
mrežje. Veliko si obetamo tu
di od zadružne družbe, ki jo 
m islim o ustanoviti skupno z 
občinama Dolenje in Krmin 
ter Briško gorsko skupnostjo: 
družba naj bi skrbela za raz
voj gospodarstva na tem pod
ročju predvsem glede vinar
stva in ovrednotejne te ritori
ja. Tretja točka našega progra
ma je tudi zelo pomembna: 
ne m orem o si zatiskati oči 
pred dejstvom, da prihaja Slo
venija v Evropsko zvezo. Čez 
nekaj let bodo torej Brda spet 
enoten prostor. Na tem  pod
ročju je treba še veliko delati, 
kajti petdesetletna ločitev z 
državno mejo je povzročila 
tudi dokaj hude psihološke 
pregrade in predvsem nepoz- 
nanje med sosedi-Brici sami
m i; to  je še zlasti razvidno 
med mlajšim i rodovi. Te in 
druge pregrade moramo nuj
no premostiti, pa ne samo na 
gospodarskem  p o d ro č ju , 
ampak tudi in še najprej na 
družbenem in kulturnem. 
--------------DD

DANIJEL DEVETAK

Proč z malodušjem! To je 
zgovoren naslov tehtnega u- 
vodnega članka izpod pere
sa deželnega tajnika Sloven
ske skupnosti Andreja Berdo
na v glasilu manjšinske poli
tične organizacije; spet je  na
mreč, pred bližnjimi evropski
mi in upravnimi volitvami, ki 
bodo potekale 13. junija, izšla 
zadnja številka Skupnosti. S 
treznim  realizmom analizira 
odv. Berdon današnje po liti
čno stanje naše manjšine in 
pri tem ne skriva upanja v 
možnost, da bomo zlasti v ok
viru volilne povezave z Juž- 
notirolsko ljudsko stranko na 
evropskih volitvah končno le 
zad iha li "svež m an jš insk i 
zrak". Prav v duhu polnoprav
nega in polnokrvnega sode
lovanja med manjšinami je 
potekala v soboto, 22. t.m., v 
prostorih Kulturnega centra 
Lojze Bratuž v Gorici tiskov
na konferenca, na kateri so 
vodilni možje SSk predstavili 
svoje kandidate za volitve.

Na jp re j  je  sp re g o vo ril 
prav deželni tajnik Berdon, ki 
seje zaustavil pri pomenu le
tošnjih volitev za obnovo ev
ropskega parlamenta; ta po
staja spričo zgodovinskih in
tegracijskih procesov in vlo
ge mednarodne politike vse 
pom em bne jš i. "Do izraza 
mora priti tudi glas narodnih 
manjšin," je pribil Berdon, ki 
je iznesel pomenljiv podatek: 
v državah stare celine živi 
nad 40 milijonov manjšincev.

SSk je tokrat sklenila naravno 
povezavo v volilnem zavez
ništvu z Južnotirolsko ljudsko 
stranko (SVP). Nosilec liste in 
evropski poslanec dr. M ichl 
Ebner bo imel tokrat "bogatej
ši mandat, saj bo predstavljal 
kar dve manjšini". Na drugem 
mestu liste pa je ugledni kan
didat SSk prof. Jože Pirjevec, 
človek evropskega formata in 
mednarodno uveljavljen izo
braženec, ki vedno zagovarja 
vizijo naše narodne identite
te. Sam kandidat je nato o ri
sal razloge, zaradi katerih je 
sprejel ta izziv. Na prvem me
stu je  vloga evropskega par
lamenta, ki je postavljen pred 
vprašanje: kakšna naj bo Ev
ropa. Ta se mora namreč pro
filirati kot političen subjekt, ki 
bo moral čimprej urediti svoj 
odnos s slovanskim svetom. 
Drugi razlog za sprejem kan
didature prof. Pirjevca je v lo 
ga naše dežele v premošča- 
nju odnosa nezaupanja do 
sosednje Slovenije. "Začeti je 
treba politiko sodelovanja in 
odprtih meja, spremeniti je 
treba miselnost, ki je še rezer
virana do slovenskega sveta." 
Kot tretji razlog pa je navedel 
ne najboljši položaj naše na
rodnostne skupnosti zaradi 
odlašanja Italije v odobritv i 
zaščitnega zakona in zaradi 
nekake komunikacijske b lo
kade z Ljubljano. Zaradi vse
ga tega smo danes posebno 
izpostavljeni. "Enim in drugim 
moramo pokazati, da smo ži
vi in da smo zmožni reakcije." 
O stro misel je namenil tudi

— d -  .

t.i. multikulturnosti, "za kate
ro se skriva težnja po asim ili
ranju. Ne gre za odklanjanje 
kulturne širine, gre za poudar
janje naše specifike, ki je po
trebna, da se ohranimo,"je še 
dodal prof. Pirjevec.

Za njim  je orisal stanje na 
Goriškem in priprave na up
ravne volitve v treh sloven
skih občinah pokrajinski taj
nik SSk Aleš Figel j. Pohvalil je 
delo dosedanjega števerjan- 
skega župana Adriana Corsi- 
ja, njegovo politično vizijo in 
posluh za gospodarski razvoj 
občine. Nova kandidatna lista 
je  podobna tisti izpred štirih 
let in zastopa stvarnost vseh 
zaselkov občine. V Sovodnjah 
bo kandidiral za župana izku
šen pomorščakjulijan Ožbot, 
'odločen in trmast pri delu," 
ob njem pa bo na listi skupina 
perspektivnih zlasti mlajših 
prostovoljcev. Figelj je pouda
ril, da je opozicija, v kateri je 
bila tudi SSk, v prejšnji man
datni dobi žal premalo sode
lovala z upravo, kar na krajev
ni ravni ni donosno. V Dober

dobu, kjer so svetovalci SSk 
v opoziciji uspešno opravlja
li svoje delo, se bo predstavi
la zelo pomlajena kandidat
na lista z učiteljico M artino 
Pahor Abrami načelu kot žu
pansko kandidatko. Za pokra
jinskim tajnikom so na kratko 
spregovorili županski kandi
dati Corsi, O žbot in Pahor, ki 
so poglobili stanje v krajevni 
stvarnosti in nakazali p ro 
gramske smernice posamez
nih list.

Zelje po ureditvi zunanje
ga videza vasi, po ohranjanju 
stikov posameznih uprav z 
občani, po uresničenju zlasti 
manjših in dosegljivih kon
kretnih posegov ter ne naza
dnje lepo število zagnanih 
mladih kandidatov so znak 
vitalnosti manjšinske po liti
čne organizacije, ki dajejo 
resnično upati, da bo njiho
vo delo, kot je na koncu pou
daril deželni predsednik Slo
venske skupnosti dr. Bernard 
Špacapan, v korist celotni za
mejski skupnosti.

IZ  S O L S K E G A  Ž I V L J E N J A

SREBRNA P R IZN A N JA
Dijaki slovenskih šol 

pomembna priznanja.
Na Cankarjevem tekm o

vanju v znanju materinščine
v Ljubljani so srebrna prizna
nja odnesli dve dijakinji II. b 
razreda šole I. Tri n ko, Tanja 
Zorzut in Tjaša Nanut, in d i
jakinja V. klasične gimnazije 
P Trubar Katja Vončina. Letos

ŠTA N D R EŠK I IG R A LC I 
N A S T O P IL I V R A K IT N I

Z veseloigro Zares čuden 
par, s katero so se člani dram
skega odseka PD Štandrež pr
vič predstavili na domačem 
odru januarja letos, so že več
krat nastopili v  raznih krajih. 
Trikrat so jo ponovili v  Štan- 
drežu, nato pa še v Braniku, 
v Kulturnem centru Lojze Bra
tuž v Gorici, v Mačkoljah, pri 
Sv. Ivanu v Trstu in v soboto, 
15. maja, prvič tudi v Rakitni. 
Štandreški igralci so se odzva
li vabilu tamkajšnjega kultur
nega društva, ki je organizi
ralo večdnevno praznovanje.
V tem  kraju živi z družino 
Metka Klanjšček, ki je pobud
nica sodelovanja z zamejski
mi skupinami.

Štandreška skupina je bila 
deležna lepega sprejema in 
igra Zares čuden par je navdu
šila številno publiko.

S P O M IN S K I VEČER
V LO Č N IK U

Zadnji petek je bil v cerkvi 
sv. Jurija v Ločniku lep spomin
ski večer za pokojnim pesni
kom in kulturnikom Celsom 
Macorjem, ki je umrl lansko le
to. Večer je izzvenel kot prime
ren poklon človeku, ki je vse 
svoje življenje z besedo živo 
pričal o svoji furlanski identi
teti, obenem pa se tudi vedno 
zavzemal za dialog in sodelo
vanje med Slovenci, Italijani in 
Furlani na tem duhovno boga
tem zgodovinskem ozemlju ob 
Soči. Večer je uvedel župnik 
msgr. Silvano Piani, sledile pa 
so si pesmi, recitacije in govori
- vsi v furlanskem jeziku. Go
vorila sta prof. Eraldo Sgubin 
in Otello Silvestri, nekdanji 
ravnatelj Državne knjižnice v 
Gorici.

Pela sta mešani zbor Coral 
de Lucinis in ženski zbor iz Ru
de, in sicer pesmi C. Macorja, 
ki jih je uglasbila goriška skla
dateljica Cecilia Seghizzi.

so v zadnjem času poželi

so se morali prijavljenci pri
praviti o pesnikih Z lobcu, 
Pavčku, M enartu in Koviču 
ob 45-le tn ic i izida njihove 
zbirke Pesmi štirih.

V. klasična gimnazija je so
delovala na natečaju, ki ga je 
razp isa lo  D ruš tvo  m lad ih  
zgodovinarjev, z referatom o 
čevljarski obrti v naših krajih 
Danes bo pojela kFnjštra. V os
tri konkurenci je razred prejel 
srebrno priznanje in s tem 
ponovil uspeh gimnazijcev 
izpred dveh let.

Dijaki istega razreda so so
delovali tudi pri natečaju Ar- 
ciragazzi parla minore, ki je 
namenjen pripadnikom slo
venske, furlanske in drugih 
jez ikovn ih  m anjšin . Boris 
Štrukelj je sodeloval s poezijo, 
Kristina Kosič in Katja Von
čina pa z igro ozirom a proz
n im  sestavkom . Prispevki 
udeležencev bodo objavljeni 
v večjezični antologiji, ki bo 
izšla letos.

Na natečaju v okviru SSK 
je Marija Jussa osvojila d ru 
go mesto za fotografijo, Kat
ja Vončina pa tre tjo  nagrado 
za prozni sestavek.

Nagrajenim in sodelujo
čim dijakom čestitamo!
  HD
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OB KONCU GLEDALIŠKE 
SEZONE V GORICI

S komedijo Sladke šibkosti 
žena francoskega filmskega 
režiserja Reneja Claira v ele
gantno natančni, a obenem 
sveže razigrani režiji Dušana 
Mlakarja in slovenskem pre
vodu Aleša Bergerja - o pre
mieri le-te, ki je bila 7. m ajav 
Boljuncu, smo že poročali - 
se je 24. in 25. maja z vso 
mladostno živahnostjo umet
niški ansambel Slovenskega 
stalnega gledališča za letos 
poslovil od goriških gledalcev. 
Ti so se ob besedilu in iskri
vih songih Miroslava Košute 
in Aleksandra Vodopivca is
kreno nasmejali človeškim  
slabostim, ki so jih z duhovi
to interpretacijo poudarili iz
vajalci.

Goriški abonenti so letoš
njo sezono, ki je bila zaradi 
znanih težav res huda preiz
kušnja za novega umetniške
ga vod jo  in ravnatelja SSG 
Marka Sosiča, spremljali s po
sebnim zanimanjem, saj je 
zamejska dramska hiša zara
di sile razmer pripravila kar 
dve prem ierski predstavi - 
Mullerjevo Vsi m o ji sinovi v 
režiji Zvoneta Šedlbauerja in 
Kliniko Kozarcky Dušana Jo
vanoviča - v naših dveh dvo
ranah, ki sta častno prestali ta 
dva izredna dogodka. Zvesti 
obiskovalci teatra si želimo,

da bi se vodstvo gledališča v 
prihodnje "prostovoljno" od- 
iočilo  za kratek čas preseliti 
se k nam in tu odigrati kakšno 
premiersko uprizoritev, če
prav se zavedamo, da taka 
selitev zahteva precejšne na
pore in predstavlja dodatno 
finančno breme za gledališko 
hišo. Toda tudi v Gorici bi od 
časa do časa zaželeli občutiti 
tisti praznični piš, ki zaveje na 
premieri še posebno toplo ob 
posrečeni izbiri odrskega be
sedila.

Resnici na ljubo moramo 
priznati, da je k ljub  spre
membam v repertoarju m i
nula sezona stekla gladko kot 
že dolgo ne in doživela dober 
odziv. Pomlajeni igralski an
sambel pa je s svojo neugna
no žilavostjo pokazal veliko 
vztrajnost pri delu ob m no
g ih  p o n o v itva h  raz l i čn ih 
dramskih postavitev in seve
da odkrito ljubezen do gleda
liške umetnosti in resen pri- 

| stop do nje.
O b gostovanjih po naših 

vaseh so letos zamejski gle
dališčniki ponovno naveza
li stike s tako publiko, ki le 
poredko  zahaja v g leda li
ške hrame, z veseljem  pa 
“gre na veselico" v dom ačo 
dvoranico.

■IK
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K U L T U R N I  V E Č E R  N A  V R H U  SV. M I H A E L A

PO GRADNIKOVIH  POTEH
IGORCOTIC

Po Gradnikovih poteh  je t>',\ 
naslov prisrčnega kulturnega 
večera, ki so ga pripravili čl"m 
Mladinskega pevskega zbora 
Vrh sv. Mihaela. Na r ;om so 
se prisotni poklonili iiKu slo
venskega pesnika Alojza Gra
dnika, obenem pa obnovili 
spomine na izlet, ki je člane 
in prijatelje zbora jeseni peljal 
v njegove kraje. Izletniki so ta
krat spoznali okolje, kjer je 
pesnik živel in ustvarjal, ter se 
tako še bolj približali njego
vim  m islim  in sporočilom . 
Kulturne zanimivosti briškega 
območja je  udeležencem lan
skega izleta razkril Bruno 
Podveršič, ki je bil prisoten tu
di na kulturnem večeru, po
svečenem briškemu pesniku. 
Številni udeleženci večera so 
lahko prisluhnili tudi gospo
du Sergeju Gradniku, pesni
kovemu sinu, ki je v svojem 
pozdravnem govoru pohva
lil delovanje M lPZ Vrh sv. M i
haela, saj, kot je sam podčr
tal: "Slovenci radi zapojejo, 
posebno če jih je več. Kaj hi
tro so tu dueti, terceti, kvar

teti in nazadnje zbori. Zapo
je jo otroci, zapojejo odrasli, 
zapojejo ženske, moški, za
po je jo  skupaj. Pesem jih  
združi, poveže njihove misli 
in srca. Kdor poje, nima sla
bih misli." Svoj poseg pa je 
gospod Gradnik sklenil z be
sedami: "Tu, na etnični meji 
pomeni pesem poleg jezika 
obstoj, zato mora živeti v va
ših srcih. Pesem v domačem, 
slovenskem jeziku, spoštujte 
jo, gojite jo  in se veselite z njo, 
da boste ta rob od morja do 
planin ohranili še naslednjih

tisoč let." Sledil je recital, ki ga 
je pripravila Dorjana Deve
tak. V njem so mladi člani 
zbora prikazali pesnikovo 
življenjsko pot, zaznamova
no s preizkušnjami briškega 
človeka, ki je okusil grenko
bo obeh svetovnih vojn in si 
je  šele po dolgi in mučni poti 
kot izkoriščen kolon z zno
jem in trudom  priboril svojo 
zemljo. Gradnik si je z vsemi 
močmi prizadeval, da bi v go- 
riških Slovencih ohranil naro
dno zavest. Na ku lturnem  
področju je veliko ustvarjal in

bil zaradi tega tudi preganjan. 
Briški pesnik je v svojih delih 
prikazal tudi ljubezen do o t
rok, saj je napisal kar nekaj 
mladinskih pesmi in ugank, ki 
so jih  otroci na srečanju spro
ščeno podali.

V bogatem sporedu veče
ra so nastopili še MlPZ Vrh sv. 
Mihaela pod vodstvom Marje 
Feinig, ko t gost pa pevski 
zbor Fantje izpod Grmade, ki 
ga vodi Ivo Kralj. Marko Tav
čarje med svojim pozdravom 
poudaril, daje prav pesem ti
sta, ki povezuje Slovence, in 
se ob tem hvalevredno izre
kel o vlogi, ki jo opravlja MlPZ 
Vrh sv. Mihaela z zbiranjem 
vaške mladine.

Kulturni večerje  povezo
val Marko Černič. Člane vrhov- 
skega mladinskega zbora so s 
k ita ro  in o r f f  ins trum en ti 
spremljale Sara in Tatjana De
vetak ter Karen Ulian. Kot re
citatorji so nastopili: Debora 
Brumat, M atija Cotič, Ivan 
Černič, Karen Ulian, Juri De
vetak, Manuel Devetak, Jan 
Černič, Luca Brumat, Martin 
Devetak, Tjaša Devetak, Jas
min M oro, Greta Cotič, Ro
bert Devetak, Nika Bagon in 
najmlajši... Marta, Mihaela, 
Lara, Nika, Ivana ter Anja.

V  C E R K V I  N A  T R A V N I K U D V A  S L A V N O S T N A  K O N C E R T A

SREČANJA Z D U H O V N O  
GLASBO

30-LETNICA REVIJE 
PRIMORSKA POJE

Ta mesec so bila v cerkvi 
na Travniku v Gorici tri sreča
nja s sakralno glasbo. Na spo
redu je bila instrumentalna, 
solistična in zborovska glasba.

Prvi večer je bil posvečen 
instrumentalni glasbi. Nasto
pil je Tergeste trum pet con- 
sort . Glavno vlogo so seveda 
imele velike travniške orgle. 
Tako je tudi naslednji večer 
zaigrala na to "cerkveno" glas
bilo tržaška organistka Valen
tina Longo. Spet so prišle na 
dan pomanjkljivosti travniš
kih orgel. Čudno se zdi, da 
kljub razsipnosti na neketerih 
področjih ni mogoče najti za
dostnih prispevkov za restav
riranje teh orgel. Zadnji večer 
je bil posvečen simfonični in 
zborovski glasbi. Najprej smo 
poslušali Intermedium  za go
dalni orkester in orgle goriš- 
kega skladatelja Stanka Jerici- 
ja. Ravno tako je napolnil veli
ko travniško cerkev Albinoni-

KOBALOVA A FR IK A
V KC LOJZE BRATUŽ

V petek, 21. maja, sta bili 
v veliki dvorani KC Lojze Bra
tuž dve ponovitvi "legendar
ne" komedije Borisa Kobala 
Afrika ali na svoji zem lji; ju 
tranja je bila namenjena štu
dentom Tehničnega zavoda 
iz Nove Gorice, na večerno 
pa so se pripeljali gledalci iz 
Postojne, Cerknice in Kopra. 
Tem so se seveda pridružili 
nekateri Goričani, ki so se ho
teli še enkrat nasmejati ob 
resnično posrečenem dram
skem besedilu, ki se je do se
daj pojavilo na zamejskih od
rih in v Sloveniji že stoenain- 
dvajsetkrat in vsakokrat z do
brohotno pikrostjo pozabava
lo prisotne.

\evAdagio. Toda višek večera 
je bila zborovska glasba. Na
stopili so otroški zbor Grup- 
povoci biancheS. Ignazio, me
šani zbor S. Ignazio, godalni 
orkester Cappella Carinthia. 
Vse je vodil H. Schamberger. 
Na sporedu sta bili dve Jerici- 
jevi skladbi, posvečeni Mate
ri Božji:/Ve Regina coelorum
i n Ave Maris stella, obe za o t
roški in mešani zbor ob spre
m ljavi godalnega orkestra. 
Večer je  sklenilo  izvajanje 
dveh Mozartovih skladb: Re
gina coeli i n Veni Sande Spiri- 
tus za soliste, mešani zbor in 
simfonični orkester. Zahtev
no skladbo je domači zbor 
suvereno izvedel in mogočno 
petje je lepo zadonelo. Prof. 
Enza Pecorari, ki živi v Farri 
dlsonzo, je kot vedno izred
no lepo izvedla svojo vlogo. 
Pela je  tudi naša mlada solis
tka M irjam  Pahor. O dkrito  
povedano je treba reči, da ni 
prav nič zaostala za soprani
stko in je s svojim bleščečim 
glasom naredila najlepši vtis.

Seveda je imel največjo in 
najtežjo vlogo zbor S. Ignazio, 
ki tud i organizira tovrstna 
srečanja. Ta zbor je še enkrat 
pokazal, da resen študij obro
di prej ali slej dobre sadove. 
Tudi otroški zbor, ki je v glav
nem pel dvoglasno, je dovrše
no opravil svojo nalogo. Ve
čer je lepo sklenil srečanja z 
duhovno glasbo, saj so števil
ni poslušalci skoraj napolnili 
travniško cerkev. Vse tri veče
re je uvedla in povezovala 
Annalara Colautti.

Naj zaključim s prošnjo in 
željo, da bi duhovno glasbo 
in ustrezna glasbila, ki so po
vezana z njo, vsi bolj cenili in 
radi poslušali.
------------- sj

Tudi letos se je že končala 
revija Primorska poje. Praz
novala je svoj 30. jubilej. Od 
vseh do sedaj izpeljanih revij 
je ta štela najvišje število na
s topa joč ih  zborov. V tem  
sklopu so Zveza pevskih zbo
rov Primorske, Zveza sloven
skih kulturnih društev v Itali
ji, Zveza slovenske katoliške 
prosvete Gorica, Zveza cer
kvenih pevskih zborov Trst 
priredile dva slavnostna kon
certa prav za proslavitev nje
ne 30. obletnice: v petek, 21. 
maja, v Kulturnem domu v 
Novi Gorici in v soboto, 22. 
maja, na Dvorcu Zemono pri 
Vipavi. Prisluhnili smo petju, 
m e lod iji slovenskih besed 
enajstih morda najkvalitetnej
ših, slovenskih zborov. Med

temi smo zasledili tudi nekaj 
naših zamejskih zborov, to so 
bili: mešani zbor F.B. Sedej iz 
Števerjana (zborovodja Bog
dan Kralj), mešani zbor Hrast 
iz Doberdoba (Hilarij Lavren
čič), mešani zbor Jacobus 
Gallus iz Trsta (Janko Ban), 
komorni zbor Resonet (Alek
sandra Pertot) in Tržaški ok
tet (umetniški vodja Danilo 
Čadež). Predsednik republi
ke Slovenije M ilan Kučan je 
odlikoval revijo z visokim pri
znanjem.

V življenju je potrebnih  
mnogo preprostih besed, ka
kor so kruh, ljubezen, dobro
ta... Dodal bi še pesem, ki te 
poživi, te napoji s svežim du
hom in z novo močjo. 
 MD

ZBOR PODGORA V TRSTU

V ponedeljek, 10. maja, je 
pevski zbor Podgora pod vod
stvom dr. M irka Špacapana 
sodeloval na reviji Srečanje- 
Incontro, ki je potekala v cer
kvi Santa Maria del Soccorso 
v Trstu. Za organizacijo je po
skrbel škedenjski zbor Silvu- 
lae Cantores, ki ga vodi prof. 
Giuseppe Botta. Slednji seje 
na reviji predstavil tudi z vo
kalno skupino Canticum No- 
vum, ki jo  sestavljajo gojenci 
njegovih tečajev solopetja v 
Trstu in Gorici. Ker je koncert 
potekal v Marijinem mesecu, 
je bila večina skladb posveče
na prav njej. Slišali smo sred
njeveške korale, renesančne 
motete in moderne stvaritve. 
Pevski zbor Podgora je izvajal

ArcadeltovoAve Mario, Pale- 
strinovo Alma Redemptoris 
Mater, H ladnikovo Je mrak 
končan, Vodopivčevi Marija, 
majnik gre čez trate in Tisoč 
slavospevov krasnih ter H ri
barjevo Večerni zvon. Pod vo
dstvom  dr. Špacapana so 
združeni zbori na koncu izva
jali še Mozartov Ave Ver um. 
Po splošni oceni prisotnih je 
revija prispevala k spoznava
nju in primerjanju med kul
turami tu živečih narodnosti, 
ki se premalo srečujejo. Za 
pevce pa je bila priložnost, da 
znova ponesejo našo versko 
pesem v širšo javnost ter da 
se obogatijo s poslušanjem 
skladb tu jih  avtorjev.

OB VESTILA

SOVODE\[JSKA SEKCIJA krvoda
jalcev vabi v soboto, 29. t.m., ob 
20. uri na Nočni pohod. Start in 
cilj sta na kotalkališču KŠD Vipa
va na Peči. Sledili bosta točka 
kotalkanja in paštašuta za vse. 
Izkupiček je namenjen ustanovi 
Casa Via di Natale iz Aviana, ki 
nudi brezplačno gostoljubje bol
nikom na zdravljenju v Onkolo
škem centru v Avianu. Priredi
tev bo ob vsakem vremenu.

UČENCI L\' učitelji OŠ Josip A- 
bram iz Pevme vabijo na Čarob
no junijsko noč. Prireditev bo v 
torek, 1. junija, ob 20. uri v veli
ki dvorani Kulturnega centra 
Lojze Bratuž.

ODBOR ZVEZE slovenske kato
liške prosvete se bo sestal v če
trtek, 3. junija, ob 20.30 na Vrhu 
sv. Mihaela.

PROSVETNODRUŠTVOŠtandrež 
prireja v sodelovanju z župnijo 
sv. Andreja v okviru vaškega pra
znovanja Sedmo srečanje pritr
kovalcev, ki bo v Štandrežu v ne
deljo, 6. junija, z začetkom ob 
17. uri. Skupine, ki naj jih po mo
žnosti sestavljajo vsaj tri osebe, 
bodo izvajale desetminutni pro
gram. Nastopajoči naj se javijo 
v dvorani pri cerkvi vsaj pol ure 
pred začetkom srečanja. Prijave 
sprejemata Danilo Paulin, ul. Tri- 
vigiano 5, in župnik Karel Bol
čina tel. 0481 21849.

ŽUPNIJA SV. Andreja v Štan
drežu prireja romanje v Chiam- 
po pri Vicenzi (votlina lurške 
Matere Božje) v ponedeljek, 14. 
junija. Informacije pri Emi Lupin 
(tel. 0481 21361).

D A R O V I

ZA ALBANSKE begunce: Milka 
Cijan s Peči 100.000; Nada 
Žerjal 50.000; Benjamin Černič
100.000 lir.

ZA MISIJONARJA p. Kosa: ob 55. 
obletnici nasilne smrti Marte 
Terčon družina Terčon 100.000; 
Ada in Peter Škabar v spomin na 
drago Elko Škabar ob prvem 
mesecu smrti 50.000; Gianni 
Zecchini v spomin na svakinjo 

; Nado Ch. Zecchini 10.000 lir.
N.N. VRH za albanske begun

ce 300.000, za misijon p. Kosa 
50.000, za cerkev v Gabrjah
50.000 lir.

SOVODNJE S K O ZI ČAS
To je naslov knjige o zgodo

vini in dogajanju na Sovodenj- 
skem, ki jo je na pobudo in po 
naročilu občinske uprave napi
sal časnikar in zgodovinar 
Marko VValtritsch. Na 224 stra
neh velikega formata je avtor 
zbral veliko vesti o dogajanju 
v teh krajih ob sotočju Soče in 
Vipave od rimskih časov do da
našnjih dni. Največ teksta je 
prvič objaljenega, kajti avtor je 
pobrskal po državnih, pokrajin
skih in občinskih arhivih in ča
sopisih, ki so izhajali pred sto 
leti. V knjigi je veliko napisa
nega o dogajanju v vseh krajih 
v občini. Opisani so delovanje 
občinske uprave, razvoj gospo
darstva, kulture, šolstva itd. V 
knjigi je več kot sto barvnih in 
črnobelih slik. Knjigo bo VVal
tritsch predstavil v Kulturnem 
domu v Sovodnjah v petek, 4. 
junija, ob 20. uri. Vabljeni!

KROŽEK V. SCEK - ARS - KATOLIŠKA KNJ IGARNA

Vljudno vas vabimo na predstavitev 
zadnjih treh knjig 

Krožka za družbena vprašanja Virgil Sček:

Vida Valenčič - EVROPA N A RO DO V  
Ivo Jevnikar - SLOVENIJA IN  MANJŠINE  
Milica Kacin VVohinz - LAVRENČIČ, PO D G O R 
N IK  IN  STANGER V PARLAMENTU

O  novih delih bodo spregovorili avtorji.

Petek, 28. maja 1999, ob 18. uri v Katoliški knjigarni na Trav
niku v Gorici.

STUDIJSKO RAZISKOVALNI  FORUM ZA KULTURO 
SCGV EMIL KOMEL 

KULTURNI CENTER LOJZE BRATUŽ 
KULTURNI CENTER STELLA MATUTI NA 

vabijo na predavanje 
U VO D  V KRŠČANSKO F ILO ZO FIJO  GLASBE 

predavatelj; Boris Šinigoj 
Petek, 28. maja, ob 20. uri v komorni dvorani Kulturnega cen
tra Lojze Bratuž.

PROSVETNO DRUŠTVO ŠTANDREŽ

organizira v župnijskem  parku M ed lipami

PRAZNIK ŠPARGLJEV
SOBOTA, 29. MAJA:
ob 17. uri slikarski ex-tempore, 
ob 20.30 plesna zabava

NEDELJA, 30. MAJA:
ob 19. uri OŠ F. Erjavec iz Štandreža, MlPZ Vrh sv. M iha
ela, D o-m i-so l; sledi plesna zabava

SOBOTA, 5. JUNIJA:
ob 20.30 plesna zabava

NEDELJA, 6. JUNIJA:
ob 17. uri srečanje pritrkovalcev, 
ob 19. uri MPZ M irko  Filej in MePZ Vrtojba, nagra
jevanja, veseloigra štandreške skupine Selitev, sledi 
plesna zabava

Igrali bodo ansambli Souvenir, Kvintet mi, Oasi in Kraški
kvintet. Na vo ljo  bodo odličn i šparglji, domača jedača 
in pijača, bogat srečolov, fotografski natečaj.
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BENEŠKA SLOVENIJA

KANALSKA DOLINA

P O D V I G  P L A N I N S K E  D R U Ž I N E  B E N E Č I J E

R U B R I K E

NA MATAJURJU GRADIJO  
PLANINSKO KOČO

ERIKA JAZBAR

SLOVENIJA

O  Planinski družini Bene
čije navadno trd im o, da je 
najštevilnejša organizacija  
med Slovenci, ki živijo v v i
demski pokra jin i, saj šteje 
njeno članstvo preko dvesto 
planincev in število le-teh ra
ste iz leta v leto. Beneški pla
ninci so lahko s svojim uspeš
nim delovanjem še kako za
dovoljni, saj je Planinska dru
žina Benečije nastala komaj 
leta 1992.

Konec januarja so na red
nem občnem zboru obnovili 
skupino ljudi, ki bodo uresni
čevali smernice letošnje sezo
ne, ki zajemajo običajne po
bude planinskega društva, ob 
tem pa igra PDB pomem bno 
vlogo pobudnice raznoraz
nih iniciativ, ki si prizadevajo 
za ohranjanje lastne kulturne 
in jezikovne specifike pred
vsem med mlajšimi genera
cijami, ki so posebno izpo
stavljene bolja ali manj tihi a- 
similaciji; ob planinskih po
hodih in izletih so torej na vr
sti petje, ohranjanje ozirom a 
obujanje manj poznanih va
ških tradicij, od kresovanj do

pustovanj in izletov v manj 
poznane kraje slovenske Be
nečije ipd.

Uspeh PDB je nadalje ve
zan na pomem bno dejstvo: 
od vsega začetka delajo njeni 
člani v glavnem na teritoriju, 
z ljudmi in med ljudm i; se ne 
ukvarjajo s politiko, predvsem 
pa ne gre za e n o tisti h u met
ni h društev, ki nekaj delajo 
samo na papirju in občasno 
prirejajo kako pobudo, da bi 
opravičili svojo prisotnost.

V nedeljo, 9. maja, je  PDB 
uradno odprla planinsko se

zono s pohodom na Hum ; v 
nedeljo, 16. maja, pa so začeli 
z zahtevno nalogo, in sicer z 
gradnjo koče na Matajurju.

Zamisel za kočo pod vr
hom Matajurja na višini 1400 
metrov je skrita želja beneš
kih planincev že nekaj let. 
Resno so se z njo začeli ukvar
jati pred trem i leti, saj je  pod
vig zelo zahteven.

Beneški planinci so mora
li najprej začeti z nabirko po
trebnega denarja, kajti vsota 
za gradnjo koče ni ravno niz
ka. Denar so zbrali kar sami,

in sicer s prostovoljnim i pris
pevki ter s sredstvi, ki so jih 
zaslužili z organizacijo neka
terih družabnih srečanj.

Koča bo po načrtih obse
gala 50 kvadratnih metrov, v 
prvem nadstropju bosta ku
hinja in večja soba, medtem 
ko bo na vrhu prostor za pre
nočišče.

Ob zbirki denarja pa je  bila 
po t za potrebno gradbeno 
dovoljenje posejana s trnjem; 
poleg običajnih birokratskih 
zapletov, gradbenih komisij, 
potrebnih dokumentov, na
črtov in posvetovanj so bila 
na dnevnem redu protestna 
pisma na dnevnem časopisju 
in zagovarjanja pred dežel
nim CAl-em, ki je krivil bene
ške planince, da želijo delati 
škodo na Matajurju. Kljub te
žavam je Planinska družina 
Benečije vztrajala in začela z 
uresničevanjem zahtevnega 
projekta.

Z ače tek  g ra d n je  koče 
predstavlja zaenkrat le prvi 
dejanski korak, saj bo delo 
naporno in zahtevno. Beneš
ki planinci so morali najprej 
nositi material na predvide
no točko, saj ni prevoznih 
poti, ki bi peljale do take v i
šine. Površino so ogradili, z 
deli bodo nadaljevali v nede
ljah, ko bodo prosti "planin
skih dolžnosti".

G L A S B A  G L A S B A  G L A S B A  G L A S B A  GLAS BA G LA S B A  G L A S B A

K d a j bo izš la  vaša 
nova kaseta?
Najprej lep pozdrav. Naša 

nova kaseta in zgoščenka Ču
ki & Štorklje, ki je izšla ravno 
te dni, je zelo dobra, živahna 
in jo  priporočam vsem našim 
poslušalcem. V njej je veliko 
novih pesmi, poleg že pozna
nih, kot so Esmeralda, Sončni 
žarek, Rock and ro li za zme
raj. Upam, da bo tudi ta kase
ta razveseljevala slovenske 
poslušalce.

N a p re jš n ji zgoščen
k i  Hozentregerji in  
ta h itr i h iti Čukov  
so poleg naslovne 
uspešnice še druge  
znane. K ak o  p a  je  
p riš lo  do te z b irk e ? 
Čuki bomo letos prazno

vali že desetletnico skupnega 
muziciranja in v teh letih seje 
nabralo kar lepo število hitov. 
Posebej smo poznani po teh 
hitrih pesmih, kot soKavbojci 
in Indijanci, Hugo, Krokodil
čki, Zobar, Hozentregerji... Po
slušalci sami so izrazili željo, 
da bi zbrali vse te pesmi na 
zgoščenki. Kaseta Hozentre
gerji \e v prodaji že od lanske
ga leta in je v Sloveniji dose
gla zlato naklado, kar ni šala. 

B i lahko  p re d s tav il 
skupinoi'
Čuki smo v desetih letih 

zamenjali samo enega člana. 
Pred kratkim  se nam je pri
družil Matjaž Končan, moj 
bratranec, ki igra tako harmo
niko kot klaviature. Nadome
stil je Marjana, ki si je želel 
več družinskega življenja. Ne 
smemo pozabiti, da imamo 
na leto od stopetdeset do dve
sto nastopov in da je muzici
ranje kar naporno. Ostali člani

GLASBA ZA ZABAVO, 
A TUDI...

IGOR COTIC
Po nastopu 7. maja 

v Kulturnem centru 
Lojze Bratuž v Gorici 

je Jože Potrebuješ, 
vodja ansambla Čuki, 

rade volje pristal na 
pogovor in spregovoril 

o svoji skupini.

smo Vinko Cankar, ki igra bas 
kitaro, Marko Vozelj, ki igra 
kitaro, in jaz, tudi kitarist. Vsi 
pa poleg igranja na instru 
mente tudi pojemo.

K ako  je  p ra v z a p ra v  
nastal ansam bel? 
Zanim ivo je, da sem M ar

ka spoznal med služenjem 
vojaškega roka na meji z A l
banijo. Po vrnitvi dom ov sta 
me Marjan in Vinko povabila 
k ansamblu, sam pa sem pri
tegnil k skupini še Marka in 
krog je bil sklenjen.

K je nastopate? 
Nastopamo v dvoranah, 

cerkvah, pojemo v bolnišni
cah, na plesiščih... Veliko nas 
vabijo vsepovsod. V Sloveniji 
smo Čuki ansambel, ki veliko 
nastopa na dobrodelnih pri
reditvah za otroke. Znani pa 
smo seveda po žurih, še po
sebej na Primorskem, saj smo 
že nekaj let eden izmed vodil
nih ansamblov v Sloveniji. Z 
glasbo sicer ne tekmujemo, 
pač pa se z njo ukvarjamo, 
ker nam je enostavno všeč. 

Om enil si, da  veliko  
ig ra te  v dobrodelne  
namene z a  otroke...

Bolni otroci so nam priras
li k srcu. Zelo smo zadovolj
ni, če jim  lahko olepšam o 
dneve, ki v bolnišnici niso naj
bolj postlani z rožicami. To 
nam veliko pomeni in prav za
radi tega prirejamo v dobro
delne namene vsako leto o- 
krog petintrideset nastopov. 

Zelo p rilju b lje n i ste 
tud i mecl najm lajšim i. 
K je lič i vzrok  takšne
g a  uspeha in kako  
to, da navdušujete  
tako  š iro k  krog  
poslušalcev? 
lo),(posmeh) tega tudi sa

mi točno ne vemo. O troci se 
istovetijo z našo glasbo, radi 
pojejo naše pesmi in se nanje 
takoj navežejo; mladina hodi 
v velikem številu na naše žu- 
re. Mogoče zaradi tega, ker 
damo na odru vse od sebe. 

K akšna sporočila  
želite  posred o va li 
poslušalcem?

Vsaka pesem ima svoje 
sporočilo. V glavnem pa je na
ša glasba sproščena, vesela, 
taka, da ljudi druži in veseli. 

S čim se še u kvarja jo  
Čuki poleg glasbe?
Marko ima srednje zdrav

stveno izobrazbo in je boln i
čar, Matjaž je lesni tehnik, 
Vinko je gradbenik, zadnje ča
se pa se ukvarja z domačo 
kmetijo, sam sem komercialist. 

K d a j n a jra je  
ustvarjate?
Imenujemo se Čuki, ker 

naše delo poteka v glavnem 
ponoči. Ne spomnim se, da 
bi napisal kako pesem pod
nevi. Tudi snemamo najraje 
ponoči.

K a te r i dogodek iz  
vaše pevske k a rie re  
vam je  najbolj ž iv  
v spominu?
Nastopov je bilo veliko, pri

bližno tisoč štiristo. M islim , 
da je vsem najbolj pri srcu na
stop, ki smo ga imeli ob pape
ževem obisku v Postojni. Ne 
nazadnje je bil tudi nocojšnji 
nastop v Gorici zelo simpati
čen. Bila je posebna izkušnja, 
saj smo prvič nastopili pred 
publiko z bobnarjem in tolkal
cem. Tudi publika je bila zelo 
v redu...

Vaši p rih o d n ji 
nastopi...
Maja bomo veliko nasto

pali na maturantskih plesih, 
sploh je naše glasbeno poletje 
v bistvu razprodano. Na pro
gramu imamo veliko nasto
pov tudi vse do novega leta.

VIPAVSKI GLAS
V Vipavi je  spet izšel Vipav

ski glas, glasilo tamkajšnje kra
jevne skupnosti. Ta časnik je 
pomemben za preučevanje 
zgodovinskega spomina o V i
pavi in njenih prebivalcih. Pri 
tem je zani mivo, da izhaja red
no, pri financiranju pa s p ri
spevki pomagajo tudi tisti, ki 
po rojstvu izhajajo iz Vipave, 
toda zdaj živijo  drugod.

48. številka štirinajstega 
letnika obravnava dogodke, 
ki so se zgodili pretežno mar
ca letos, pri čemer je sesta
vek o slovenskem kulturnem 
prazniku zaradi izvirnih misli 
pravzaprav zmeraj aktualen.
V rubriki Iz naše preteklosti je 
Franc Cerovšek opisal naselje 
Vrhpolje, Magda Rod man pi
še o starih vipavskih štedilni
kih, Francka Meden poroča, 
kako so nekoč na Loziški Gori 
na Nanosu pridelovali zeljne 
sadike, flance, kar je bilo kar 
donosno opravilo. Nadalje je 
objavljeno zadnje nadaljeva
nje kronike osnovne šole v V i
pavi; vseh je bilo sedem in v 
njih je bilo opisanih veliko po
datkov o tem, kako je poteka
lo delo na vipavski šoli v času 
Avstro-ogrske. Božidar Pre
mrl je  pripravil deveto nada
ljevanje prispevkov o Vipavi 
in Vipavcih, ki so bili objavlje

ni v Bleiweisovih Novicah v 
drugi polovici prejšnjega sto
letja. Zanimivo je pismo, ki ga 
je domačin, sedaj že pokojni 
Anton Furlan, poslal H idro
m e te o ro loške m u  zavodu 
Slovenije leta 1977. V njem 
opisuje, kako so pod tremi ra
z ličn im i režimi od leta 1910 
dalje poskušali rešiti problem 
pop lav ljan ja  reke V ipave. 
Avtor pri tem obravnava po
plavo, ki je  prizadela Vipavo 
21. in 22. avgusta leta 1977. 
Vera Poniž je dalje opisala lik 
in narodnoobram bno delo
vanje odvetnika Karla Lavri
ča, in sicer njegovo ajdovsko 
in goriško obdobje. Pri tem 
navaja, "daje bil dr. Karel La
vrič velik Slovenec. Skozi vse 
njegovo poslanstvo se kot 
rdeča nit vleče zahteva po e- 
nakopravnosti slovenskega 
jezika v javnem  življenju". 
Ana Florjančič je objavila za
nim iv zapis o spom inih Ton
čke Durn na briškega pes
nika Alojza Gradnika, pri ka
terem je bila varuška in gos
podinja. Vipavski glas našteva 
pod vsakim prispevkom upo
rabljene vire, razlaga pa tudi 
domače pojme in besede, ki 
izhajajo iz krajevne narečne 
govorice.
 ..............  M .

GLEDALIŠKI  
LJUBITELJI  
IZ GABRO VIC E  
V PARIZ

Na povabilo Društva Slo
vencev v Parizu se dvajset
članski ansambel gledališke 
skupine KD Brce iz Gabrovi- 
ce pri Komnu odpravlja na 
štiridnevno turnejo v Francijo, 
kjer bo v soboto, 29. maja, ob
20. uri v dvorani Slovenske
ga doma v Chatillonu v Pa
rizu uprizoril letošnjo uspešno 
predstavo Stmčki v mineštri 
avtorja in režiserja Sergeja 
Verča. S skupino potuje tudi 
ansambel Plima, ki bo s svo
jim  bogatim repertoarjem ple
sne glasbe poskrbel za prijet
no vzdušje na družabnem ve
čeru, ki bo sledil predstavi.

UprizoritevŠtm čtov v m i
neštri si je na dosedanjih pet
najstih ponovitvah po števil
nih krajih Primorske, med 
drugim  tudi na Opčinah, v 
Kopru in Sežani, ogledalo sko
raj tri tisoč gledalcev, prav v 
teh dneh pa so gabrovčanski 
gledališčniki prejeli še eno ne
pričakovano povabilo. Selek
to r Alen Jelen je namreč med 
skoraj stotimi ogledanimi pre
dstavami po vsej Sloveniji iz
bral Stmčke v mineštri za za
ključni nastop 6. jun ija  na 
Linhartovem srečanju - 38. 
srečanju gledaliških skupin 
Slovenije v Ljubljani.

Naj še dodamo, da se na
debudni gabrovčanski gleda
liščniki pod vodstvom Ser
geja Verča že vneto pripra
vljajo na novo premiero, ve
seli večer Pa po lojtrcigor..., ki 
bo konec junija na domačem 
odru pod zvezdami.

V B R D IH  
D A N  
O D P R T I H  
KLETI

V pestri druščini vinarjev 
iz Italije in drugih držav, ki 
bodo letos sodelovali na pri
reditvi, imenovani Dan odpr
tih kleti (oz. W ine day), bodo 
letos prvič tudi vinogradniki 
ozirom a vinarji iz Goriških 
Brd. Prireditev bo v nedeljo, 
30. maja. Svoje delo in kleti 
ter seveda vino bo razkaza
lo 28 briških vinarjev. Med 
njim i bo tudi Kmetijska za
druga Goriška Brda, ki ima 
eno izmed največjih vinskih 
ozirom a predelovalnih kleti 
v Sloveniji. Gre za izvirno in 
zanimivo promocijo vinograd
ništva in vinarstva, ki naj bi pri
spevala tudi k večji p rom o
ciji vin s tega sadjarsko-vino- 
gradniškega območja.

Župan občine Brda Franc 
M užič je na srečanju s čas
nikarji poudaril, da priprav
lja jo tud i druge zan im ive  
akcije za prom ocijo  tega ob
močja. Kmalu naj bi ustano
vili poseben konzorcij ali go
spodarsko interesno združe
nje, ki bo uvedlo in zaščitilo 
blagovno značko Brda. Pro
m ociji tega obm očja bodo 
namenjeni tudi tradicionalni 
praznik češenj od 11. do 13. 
junija, Mednarodno srečanje 
t.i. zrelih vin, ki bo 12. in 13. 
junija, Dnevi poezije in vina
v Medani od 25. do 29. sep
tem bra in seveda M artino
vanje, ki bo trajalo od 5. do
11. novembra.
--------------  M .
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P O L I T I Č N O  D O G A J A N J E ,  P O L N O  P R I Č A K O V A N J
A JD O V Š Č IN A  / V  LAVRIČEVI KNJIŽNICI

NAPOVEDUJEJO SPREMEMBE POUDARJENA VLOGA IN 

USTAVE IN VOLILNEGA SISTEMA ..!!K.,.^.N̂ .RU.D.0.LF.A....
MARJAN DROBEZ

Dogodki, ki so ali pa še bo
do pomembni za Slovenijo, 
se kar prehitevajo in vseh v 
okviru tega zapisa ni moč na
šteti in še manj obrazložiti. 
Nemara gre za procese, ki jih 
je treba določiti in izvajati za
radi utrjevanja in razvoja nove 
države, pri čemer se soočajo 
različna stališča in usmeritve, 
ki so pogosto tudi izraz teženj 
posameznih političnih strank 
ali celo nekaterih osebnosti oz. 
vidnejših politikov.

Precej zanimanja in priča
kovanj vzbuja napovedani o- 
bisk ameriškega predsednika 
Billa Clintona, ki naj bi v Slo
venijo prišel proti koncu juni
ja. O  poteku in podrobnostih 
obiska sta se v Ljubljani že 
dvakrat pogovarjali ameriški 
delegaciji, medtem ko bo tre
tja predhodnica za pripravo 
obiska dopotovala konec ma
ja. S slovenskimi gostitelji bo 
C lin to n  obravnaval p re d 
vsem razmere na Balkanu, 
upoštevaje dotedanji razvoj 
na Kosovu ozirom a v Zvezni 
republiki Jugoslaviji. Ameriš
kega predsednika naj bi spre
mljala izredno številna dele
gacija. Nad vsem, kar naj bi 
se dogajalo med obiskom, ki

bo prvi na tako visoki ravni v 
Sloveniji, vzbuja že zdaj naj
večje zanimanje predvideni 
javni nagovor predsednika 
ZDA prebivalcem Slovenije.

V Sloveniji pa se medtem 
nadaljujejo predvsem pripra
ve na parlamentarne volitve
v letu 2000. Nastajajo zami
sli in kombinacije o koalicijah, 
ki bi sodelovale na volitvah, 
pri čemer se samo Liberalna 
demokracija kaže kot samo
stojna in samozavestna politi
čna stranka, ki naj bi imela že 
vnaprej zagotovljen volilni us
peh. Kaže pa, da se ne bodo 
uresničile napovedi oz. želje 
posameznih skupin vZLSD, da 
bi se ta stranka tesneje pove
zala z Janševimi socialdemo
krati. Janez Janša je  v inter
vjuju na državni televiziji na
mreč takšno možnost odloč
no zavrnil, pri čemer je opo
zoril, daSDS in ZLSD v svojih 
programih in tudi politiki ni
mata nič skupnega. ZLSD zdaj 
ne ve, s katero politično stran
ko bi se povezala, pri tem pa 
"sanja na levici", kot je zapisal 
komentator v nekem sloven
skem tedniku. Obstaja teorija, 
da je ZLSD nekakšna "narav
na zaveznica" Liberalne de
mokracije Slovenije in bi to 
rej stranki morali skleniti pakt
o zavezništvu in skupnem na

stopu na naslednjih parla
mentarnih volitvah. Toda o 
tem so v ZLSD tudi kritična 
mnenja. Programski vodja 
stranke dr. Igor Lukšič je, de
nimo, dejal, da bi morali zrah
ljati utrjeno predstavo o na
ravnem zavezništvu s stran
ko relativne večine, "saj si ne 
moremo privoščiti, da smo 
rezetva, ki jo  lahko LDS pora
bi po potrebi".

Z A T O N  DEMOKRATSKE 
STRANKE PO O D S T O P U  
DVEH NAJ VI DNEJ ŠI H 
Č L A N O V ?

Glede volilnega sistema, ki 
ga bodo uvedli na prihodnjih 
parlamentarnih volitvah, še 
ni nič jasnega in dokončnega. 
Predstavniki strank o tem raz
pravljajo na sestankih in po
svetih, ki so zaprti za javnost. 
Nemara je rešitev iz zapletov 
nakazal predsednik LDS in vla
de Janez Drnovšek z izjavo, 
da se zavzema za sprejem 
kom b in iranega  več insko- 
proporčnega sistema, ki izha
ja iz nemškega volilnega m o
dela. "Če pa prvaki strank ne 
bodo podprli tega predloga, 
bo LDS predlagala uzakonitev 
dvokrožnega večinskega vo
lilnega sistema, ki je dobil naj
več glasov na referendumu in 
se je zanj izreklo tudi ustav
no sodišče. Pri tem pa pou

darjam, daje povsem legitim
na pravica poslancev, da v 
skladu z ustavo sami odločajo
o vo lilnem  sistemu." Pred 
sprejemom odločitve v par
lamentu o novem volilnem 
sistemu pa bi odločali o neka- 
terih sprem embah ustave. 
Zadevale bi poenostavitev 
postopka imenovanja man
datarja za predsednika vlade 
in ministrov, določila o pred
časnih parlamentarnih vo li
tvah in regionalizmu, ki bi ga 
uvedli v Sloveniji. Posebnega 
pomena v spremenjeni usta
vi bi bil t.i. evropski člen, s ka
terim  bi poenostavili in po
spešili sprejemanje evropske 
zakonodaje.

Na izrednem  kongresu 
Demokratske stranke Slove
nije sta odstopila dva najvid
nejša člana, predsednik Tone 
Peršak in predsednica glav
nega odbora Danica Simčič. 
Gre za edina širši javnosti po
znana člana oz. funkcionarja 
stranke, ki je naslednica Slo
venske demokratične zveze. 
Le-ta je bila kot druga nova de
mokratična stranka v Slove
n iji ustanovljena januarja  
1989. Danica Simčič, nek
danja televizijska časnikarka, 
je štiri dni po odstopu posta
la članica ZLSD.

Lavričeva knjižnica v A j
dovščini je v torek, 18. maja, 
pripravila predstavitev pred 
k ra tk im  najdenega d o k u 
mentarnega filma z naslovom 
Život i rad jugoslovanske voj
ske (Življenje in delo jugoslo
vanske vojske). V zapuščini 
očeta prof. Ivana Rudolfa, Ti
grovca in organizatorja pre- 
komorcev v Afriki, ga je našel 
in ga dal tehnično urediti za 
predvajanje njegov sin Saša.

Zgodovinski okvir obdob
ja v I. 1942, ko je bil film  po 
naročilu Angležev posnet v E- 
giptu, je podal zgodovinar dr. 
Jože Pirjevec. Poudaril je, da 
vsebuje film precej srbske pro
pagande in t.i. jugoslovanske
ga patriotizma, ki naj bi ga po
osebljal tedanji kralj Petar II., 
vendar pa tudi iskrenega na
rodnega zanosa in priprav
ljenosti Primorcev, nekdanjih

S L O V E N S K O  E K O N O M S K O  O G L E D A L O PRILAGODLJIVA IN G I B Č N A  F I N A N C N O -  
D ENA RNA U STA NO VA

SLOVENIJA NAJBOLJ 
R A ZV ITA  O D  DRŽAV  
V TR A NZIC IJ I?

BANKA VIPA V SKLADU 
Z EVROPSKIMI MERILI

V novi številki publikacije 
Slovensko ekonomsko ogle
dalo, ki jo  izdaja Urad repu
blike Slovenije za makroeko
nomske analize in razvoj, je 
objavljeno gradivo, ki odseva 
trenutno sliko slovenskega 
gospodarstva. Analizirani so 
sklopi naslednjih tem: Slove
nija in njeno mednarodno e- 
konomsko okolje; Vstopanje 
Slovenije v EU; Ekonomski 
odnosi s tujino; Strukturne in 
institucionalne spremembe; 
Ekonom ska po lit ika ; Eko
nomske in socialne razmere; 
Pregled po dejavnostih in re
gijah ter Podatkovna in slikov
na priloga. Iz podatkov na
vajamo nekaj tistih, ki zade
vajo rast b ru to  domačega 
proizvoda po kupni moči v 
Sloveniji. Bruto domači pro
izvod po kupni moči je osno
vni indikator dosežene raz
vojne ravni držav, ki posred
no dobro prikazuje tudi pov
prečno življenjsko raven. O- 
menjeni proizvod Slovenije 
na prebivalca po kupni moči 
se je v obdobju 1995-98 po
večal za 19,5%. S tako stop
njo rasti ostaja Slovenija naj
razvitejša med državami v 
prehodu iz totalitarnega v de
mokratični sistem. Slovenija 
dosega 14,990 ameriških do
larjev BDP na prebivalca, kar 
je višja stopnja, kot jo  dose

gajo Grčija, Češka, Madžar
ska, Slovaška, Poljska, Hrva
ška, Rusija, Romunija, Bolga
rija in Ukrajina. Po svojem 
BDP na prebivalca dosega Slo
venije 70% povprečja EU. 
--------------M.

RAZKOL V KMETIJSKEM  
ZADRUŽNIŠTVU NA 

VIPAVSKEM
Spori o vodenju kmetijske 

zadruge v Vipavi, ki ima člane 
po Vipavski dolini, na obm o
čju Nove Gorice in Krasa, so 
privedli do razkola, ki je pov
zročil razbitje organizacije. 
Zadrugo zdaj vodijo direktor 
in organi, ki so bili izvoljeni na 
izrednem občnem zboru 18. 
aprila, vendar novim organom 
oporekajo prejšnji funkcionarji. 
Slednji ne spoštujejo niti skle
pov sodišča, ki je razrešenim 
članom raznih organov pod 
pretnjo kazni naročilo, "da se 
vzdržijo vseh ravnanj, s kate
rim i bi ov ira li poslovanje 
kmetijske zadruge." Odsta
vljeno vodstvo je v Čepova- 
nu sklicalo izredni občni zbor. 
Sklenili so, da bodo ustano
vili novo zadrugo, ki naj bi se 
imenovala Kmečka zadruga 
Vipavska dolina. Članom do
sedanje zadruge so dali osem 
dni časa, da se odločijo, v ka
teri zadrugi želijo sodelovati.

Banka Vipa v Novi Gorici 
je bila ustanovljena šele pred 
sedmimi leti, toda v tem ob
dobju se ježe lepo uveljavi
la v slovenskem bančnem 
prostoru. Od samega začet
ka je namreč težila, da v svo
jem poslovanju uvede takšna 
merila in standarde, da bi bila 
lahko primerljiva oz. konku
renčna tudi v primerjavi z dr
žavami članicami EU. To ji je 
tudi uspelo.

Na sestanku s časnikarji so 
povedali, da poslovna mreža 
Vipa pokriva celotno obm o
čje Goriške in Krasa in obse
ga 21 ekspozitur in 15 lastnih 
bančnih avtomatov. Je edina 
banka na tem območju, ki je 
ohranila samostojnost in bo 
predvidoma tudi ostala sa
mostojna delniška družba. 
Njena bilančna vsota znaša 
nad 49 milijard tolarjev, kar 
jo uvršča na dvanajsto mesto 
med slovenskimi bankami, po 
sredstvih pa predstavlja 2,1 
odstotka domačega trga. V 
banki Vipa je 114 zaposlenih, 
lani je dosegla okoli 400 m i
lijonov tolarjev dobička, kar 
pomeni 11 odstotno donos
nost na vloženi kapital. Tudi 
drugi kazalci močno odsto
pajo od povprečij v sloven
skem bančnem  prosto ru . 
Produktivnost dela, merjena 
z bilančno vsoto na enega za
poslenega, je zadnji dan lan

skega leta znašala 433.729 ti
soč tolarjev, kar Vipo po pro
duktivnosti uvršča v vrh slo
venskih bank. O pera tivn i 
stroški poslovanja na povpre
čno bilančno vsoto so najnižji 
med slovenskimi bankami in 
banki Vipa omogočajo, da se 
lahko primerja s sorodnimi 
bankami v državah članicah 
Evropske zveze.

Banka Vipa opravlja vse 
posle komercialnega in inve
sticijskega bančništva. Zdaj si 
prizadeva, da bi pridobila tudi 
licence za izvajanje javnega 
plačilnega prometa. Ta banka 
je edina v Novi Gorici, ki je 
preko elektronskega trgova
nja - borzno informacijskega 
sistema on-line povezana z 
Ljubljansko borzo vrednos
tnih papirjev, kar ji omogoča 
izpolnjevanje naročil za pro
dajo oziroma nakup vrednos
tnih papirjev, s katerimi se tr
guje na borzi.
■-------------M.

PRENOVLJENA
ZGRADBA
ZAVAROVALNICE
TRIGLAV

V Novi Gorici so v petek, 
14. maja, slovesno predstavili 
časnikarjem, gospodarstve
nikom in zavarovancem pre
novljeno poslopje območne 
enote zavarovalnice Triglav. 
Obnova in posodobitev zgra
dbe, dozidave enega nad
stropja in drugi posegi so stali 
okoli 500 m ilijonov tolarjev, 
je pa s tem sedež zavaroval
nice, ki deluje za območje Go
riške, postal eden najlepših in 
funkcionalnih v Sloveniji. O- 
mogočal bo tudi ugodne po
goje za delo 110 zaposlenih 
uradnikov in drugega osebja.

V okviru otvoritvene slove
snosti je generalna direktori

ca zavarovalnice Nada Kle
menčič na novinarski konfe
renci predstavila rezultate 
poslovanja te osrednje slo
venske zavarovalnice v letu 
1998 in svoje poglede na pre
dloge za spremembe zakono
daje na področju zavarova
nja in lastninjenja zavaroval
nic. Dejala je, da je zavaroval
nica Triglav usposobljena in 
pripravljena na konkurenco 
zavarovalnic iz tujine, in pou
darila, da bi morala zavaro
valnica Triglav ostati v lasti 
domačih, t.j. slovenskih del
ničarjev. O b koncu leta bo 
zavarovalnica odprla svoje 
podružniceoz. enote na Češ
kem in Madžarskem, razmiš
ljajo pa tudi o možnosti, da 
bi poslovanje razširili tudi na 
zavarovalniško tržišče v Ita
liji in Avstriji.

italijanskih vojakov, da sode
lujejo v boju proti fašizmu in 
za osvoboditev Primorske. Sa
ša Rudolf je udeležencem slo
vesnosti dejal, da je imel nje
gov oče zelo rad Podnanos, 
kjer je preživel mladost, in 
vso Vipavsko dolino; zato so 
omenjeni dokumentarni film  
najprej predstavili v Ajdovšči
ni. Povzel je bogato življenj
sko pot očeta, ki je svoje delo
vanje posvetil osvoboditvi 
slovenskega ljudstva na Pri
morskem, boju proti italijan
skemu in nemškemu fašizmu 
ter med bivanjem v Afriki us- 

; posabljanju nekdanjih italijan
skih vojakov, pozneje angleš
kim ujetnikom, za boj v okvi
ru prekomorcev in padalcev, 
ki so kasneje v sklopu zavez
niških sil prišli v Slovenijo. O- 
pozoril je na tragično usodo 
padalcev, ki so jih  po zmago
viti vojni 1.1945 povečini po
bili oz. so izginili v okolišči
nah, ki še zmeraj niso pojas
njene. Rekel je, "da moramo 
njihovo usodo do kraja razis
kati, o padalcih tudi govoriti, 
kar je zdaj v demokratični dr
žavi mogoče. Odpustili smo 
tistim , ki so zagrešili ta zločin, 
vendar mora primer sloven- 

j  skih padalcev ostati v naši za- 
j vesti tudi kot opom in, da se 
kaj takega ne bi nikoli več zgo
dilo." O  političnih in vojaških 
razmerah v Afriki med uspo
sabljanjem padalcev in borcev 
prekomorcev, in o liku prof. 
Ivana Rudolfa so govorili tudi 
posamezni udeleženci dogo
dkov v Afriki. Zanimiva je bila 
pripoved dveh nekdanjih pa
dalcev (od skupaj treh prežive
lih), ki sta bila po vojni tudi do- 

| ločena za usmrtitev, toda sta
I čudežno ostala živa. To sta 
Stanislav Simčič iz Bilj in Ivan 
Božič z Mosta pri Soči. Deja- 

j la sta, da je skrajni čas, da bi 
S  slovenska država uradno pri
znala zločin, ki je bil naprav
ljen nad nekdanjimi padalci, 
in se zanj oprostila.

Na slovesnosti ob pred
stavitvi dokumentarnega fil
ma je G oriška M ohorjeva  

! družba ponudila prisotnim  
knjigo prof. Ivana Rudolfa z 
naslovom Spev v nanoško ju 
tro, ki je izšla lani v okviru nje
ne redne zbirke, in knjigo sina 
Saše Rudolfa z naslovomXo- 
lo tl in podnaslovom Med re
snico in domišljijo.
------------ M.

DR. LU D VIK  TOPLAK  
POTRJEN ZA REKTORJA  
UNIVERZE V MARIBORU

Senat mariborske univer
ze je 18. maja potrdil dr. Lud
vika Toplaka za rektorja. To bo 
njegov že tretji mandat. Uni
verza se hitro razvija, uvelja
vlja in ustanavlja nove študij
ske smeri. Potrjeni rektor je 
dejal, da je treba kvaliteto v 
tem visokošolskem zavodu 
izboljševati predvsem s pove
čanim deležem raziskoval
nega dela in podiplomskega 
študija. Univerzo bodo tudi v 
prihodnje dograjevali z novi
mi programi, med katerimi je 
omenil tudi teološki študij.
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UTRDITEV PRISOTNOSTI
IVAN ŽERJAL

Dne 25. aprila je bil vŠpor- 
tno-kultumem centru v Zgo
niku občni zbor Zadružne 
kraške banke. Na njem so u- 
godno ocenili delovanje v pre
teklem poslovnem letu, odo
brili bilanco ter izvolili nove 
člane upravnega odbora. Pri
šlo je tudi do zamenjave v 
vodstvu le-tega. Dolgoletne
mu predsedniku upravnega 
odbora Pavlu M iliču je  nasle
dil znani openski podjetnik 
Dragotin Danev (na sliki). No
vi predsednik je rad odgovo
ril na naša vprašanja.

Gospod Danev, na 
občnem zb o ru  je  b il 
p r ik a z a n  p o z itiv e n  
obračun p o s lo van ja  
ZKB. K akšno je  to re j 

"zdrav je" vašega  
bančnega z a v o d a ? 
'Zdravje11 bančnega pod

jetja se navadno meri po dveh 
glavnih pokazateljih, in sicer 
po razmerju med premože
njem, s katerim  razpolaga 
podjetje, in podeljenim i po
sojili, ter razmerju med zamr- 
zn jen im i terjatvam i in po
deljenim i posojili. Z  drugim i 
besedami: po razmerju med 
morebitnimi izgubami pri ter
jatvah in premoženjem. Oba 
pokazatelja sta v primeru na

še banke ugodna, saj je raz
merje med premoženjem in 
podeljenim i krediti, ki znaša 
38%, zdaleč višje od minimal
nega odstotka (12,5%), ki ga 
predvideva normativa o ban
čnem poslovanju. Ravno ta
ko ugodno je razmerje med 
zam rznjenim i terjatvami in 
podeljenim i posojili, saj je to 
nižje od polovice državnega 
povprečja, ki znaša po zad
njih znanih statistikah okrog 
10%, medtem ko je  pri nas to 
razmerje nižje od 4%. Po dru
gi strani se meri "zdravje" pod
jetja tudi po njegovi rasti. Taje 
pri nas ugodna, saj izkazujejo 
glavne postavke v zadnjih le
tih stalen povišek kljub splo
šni gospodarski krizi na Tržaš
kem. To po trju je  zaupanje 
članov in strank v našo usta
novo in s tem seveda tudi 
njeno "zdravje".

K akšno  s tra teg ijo  
boste z a č r ta li z  novim  

u p rav n im  odborom ?
Priprava uspešnega in u- 

činkovitega strateškega pro
grama je v modernem ban
čnem sistemu vedno bolj po
trebna. Gospodarski razvoj je 
večkrat sad učinkovitih stra
teških izbir. Naša strategija za 
bližnje in srednjeročno obdo
bje je usmerjena k utrditvi pri
sotnosti naše ustanove na o 

zemlju, kjer poslujemo, ter na 
povečanju sodelovanja s člani.

Že večkrat je  bilo  
rečeno, da  ste največji 

slovenski d en a rn i 
zavo d  v I t a l i j i  in 
edina slovenska  

banka na T ržaškem . 
P rin aš a  to z a  vas 
dodatne naloge? 

Dejstvo, da smo slovenska 
banka, ne obremenjuje naše
ga splošnega delovanja in od
nosov do strank, ki se poslu
žujejo naših uslug. Pogovor
ni jezik med uslužbenci je slo
venski, seje upravnega sveta 
potekajo v slovenščini, zapis
nike sej pišemo dvojezično. 
Vse to je za nas običajno in 
ne predstavlja težav.

ZKB je  p re d  več kot 
90 le ti nastala z  na

menom, da s lu ž i naše
mu m alem u človeku. 
Seveda so se v vseh 

teh desetletjih  ra zm e 
re - hvala Bogu - kore 
nito sprem enile . K a k 
šen pom en im a to re j 

ta  p rv o tn a  vloga vaše 
banke na p ra g u  tre- 

tjega tisočletja?  
Razmere so resnično dru

gačne kot pred 90 leti. Takrat 
so se hranilnice posluževali v 
glavnem kmetje, ki so si več
krat sposojali manjše vsote

FOTO KROMA

denarja za vsakodnevne po
trebe. Večkrat je bilo povra
čilo vezano na pridelek, s ka
terim je kmet prišel do potreb
nega denarja. Svoje prihranke 
je vlagal na hranilno knjižico, 
od koder je dvigal denar v pri
meru potrebe. To je  bila ele
mentarna naloga banke. Na 
pragu tretjega tisočletja  je 
banka povsem  drugačna. 
Njene naloge nimajo skoraj 
nič skupnega s tistim i izpred 
90 let. Stranke prihajajo v 
banko z najrazličnejšimi po
trebami. Danes se poslužuje
jo  bančnih storitev vsi sloji: 
delavci, kmetje, obrtniki, več
ja podjetja, trgovci, poslovne

ži idr. Potrebe so res druga
čne, a naša prisotnost je zla
sti v krajevnem gospodarstvu 
še vedno potrebna. Naše po
nudbe se prilagajajo času.

Danes smo p rič e  
velik im  sprem em bam  
tu d i na finančnem  in  
bančnem p o d ro č ju . 

P r ih a ja  do ustanav
ljan ja  ve lik ih  bančnih  
zd ru žen j, nekdo celo 
napoveduje izg inotje  
m alih  bančnih za v o 

dov. K ako  re ag i
ra te  na to? 

Italijanski bančni sistem 
pretresajo prenovitveni toko
vi, sicer z nekolikšno zamu
do v primerjavi z ostalim ev
ropskim sistemom bank. Ta 
prenovitev se izraža tudi v is
kanju vedno večje učinkovi
tosti pri nabiranju sredstev, 
pa tudi pri kvaliteti posojil. Te 
novosti, ki so vsekakor pozi
tivne, pa so gotovo pospešile 
proces koncentracije kredita
v vedno ožji krog bančnih us
tanov. Ni dvoma, da so taki 
integracijski sistemi do dolo
čene mere potrebni našemu 
širšemu bančnemu sistemu. 
Zoperstavljati se velikim kon
kurenčnim trendom  evrop
skega kreditnega sistema je 
nedvomno zelo pomembno. 
S tem v zvezi pa ni nikakor 
zanemarljiva vloga krajevnih 
bank in njihova povezava z 
lokalnim podjetništvom. Prej 
nasprotno: s to realnostjo se 
istoveti naša zadružna banka.

Učinkovitosti banke se ne da 
vedno meriti samo z doseže
no razsežnostjo njenih raz
p o lo ž ljiv ih  sredstev. Tudi 
manjša banka, ki deluje na 
sorazmerno majhnem ozem
lju, je lahko uspešna, če zna 
prisluhniti potrebam lokalne
ga gospodarstva, če zna vla
gati lastne finančne zm oglji
vosti v zdrave iniciative na o- 
zemlju, kjer posluje. Zato nas 
naše sorazmerno majhne di
menzije, če jih  primerjamo z 
večjim državnim bančnim si
stemom, ne motijo.

Zdi pa se mi tudi važno, da 
nismo osamela stvarnost. Vse 
banke zadružnega kredita so 
namreč prek deželnih federa
cij povezane v državno zdru
ženje. Smo del sistema, ki 
predstavlja najbolj razširjeno 
mrežo bank istega sistema v 
državi. To nam daje dodatno 
moč v sodobnem bančnem 
sistemu.

K ako  p a  se 
p r ip ra v lja te  na 

dokončno uvedbo  
skupne evropske  

valute - evra? 
Priprave na uvedbo evra so 

potekale podobno kot v osta
lem bančnem sistemu. Infor- 
matiziranje raznih sektorjev je 
steklo kot po ustaljenih pro
gramih drugih bank. Nadelo 
v novi valuti smo pripravljeni 
in predvidene operacije v no
vi evropski valuti potekajo po 
začrtanih programih.
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| J A M S T V A  I N  O B V E Z E I Z K A Z  P O S L O V N E G A  U S P E H A

i IZDANA JAMSTVA 8.908.299.651 OBVEZE 13.070.621.587 AKTIVNE OBRESTI IN SLIČNI DOHODKI 27.557.645.327

PASIVNE OBRESTI IN SLIČNA BREME

NA -10.865.299.671P R E M O Ž E N J S K O  S T A N J E

DIVIDENDE IN RAZNI DOHODKI 66.611.044

BLAGAJNA IN RAZPOLOŽLJI

VOST PRI OSREDNJI BANKI IN 

POŠTNI UPRAVI 4.993.480.700

DOLGOVI DO BANČNIH USTANOV 8.830.012.983 AKTIVNE KOMISIJE 2.622.400.470

DOLGOVI DO STRANK 287.642.543.217 PASIVNE KOMISIJE -184.367.270

DOLGOVI ZA VREDNOTNICE 46.618.'524.165 DOBIČKI PRI FINANČNIH POSLIH 1.242.761.576
DRŽAVNE IN SORODNE VRED

NOTNICE, KI JIH LAHKO REES- 

KONTIRAMO PRI OSR. BANKI 116.411.895.024

SREDSTVA TRETJIH V UPRAVI 237.952.809 RAZNI D O H O D KI PRI STORITVAH 1.787.962.860

RAZNE PASIVNE POSTAVKE 11.072.127.832
UPRAVNI STROŠKI -14.824.040.190

TERJATVE DO BANČNIH U- 

STANOV

! TERJATVE DO STRANK

31.828.677.272

174.066.447.664

PASIVNI PRIPISI IN IZLOČITVE 1.077.917.424
ODPISI VEČLETNIH STROŠKOV IN 

IMOBILIZACIJ -1.430.889.399
SKLAD ODPRAVNIN 4.545.589.015

VIŠANJE SKLADA ZA OBVEZE IN BREMENA -10.261.0«)

SKLADI ZA RIZIKE IN OBVEZE 2.965.720.009 RAZNI UPRAVNI STROŠKI -475.175.487
OBV EZNICE IN DRUGE 

VREDNOTNICE 68.706.744.609
SKLAD ZA RAZVREDNOTENJE TER

JATEV 1.814.401.869
POPRAVKI TERJATEV IN VIŠANJE 

SKLADOV ZA JAMSTVA IN OBVEZE -736.094.791
SOUDELEŽBE 1.734.261.930

SKLAD ZA SPLOŠNE BANČNE RI

ZIKE 172.049.999
PRILIVI ODPISANIH TERJATEV 176.726.200

VEČLETNI STROŠKI 375.341.487
VIŠANJE SKLADA ZA RAZVREDNO

TENJE TERJATEV -528.124.219IMOBILIZACIJE 9.666.057.507 DRUŽBENA GLAVNICA 28.920.0«)

RAZNE AKTIVNE POSTAVKE 14.493.217.717 DOPLAČILA NA DELEŽE 168.126.853 DOBIČEK PRI SPLOŠNEM POSLOVANJU 

IZREDNI DOHODKI 

IZREDNI STROŠKI

4.399.855.450

460.755.947

-86.024.854

AKTIVNI PRIPISI IN IZLOČITVE 4.706.046.404 REZERVNI SKLAD 57.002.505.943

SKUPNA AKTIVA 426.982.170.314 SKLADI DENARNEGA OVREDNO

TENJA 1.182.786.653 IZREDNI PREBITEK

DAVKI NA POSLOVNI DOBIČEK

374.731.093

-1.151.595.«X)POSLOVNI DOBIČEK 3.622.991.543

SKUPNA PASIVA 426.982.170.314 POSLOVNI DOBIČEK 3.622.991.543
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MLADI NASE BOGASTVO
IGOR COTIC

Marjan Čemic je pristopil 
k športnemu združenju Soča 
že leta 1981, ko je prišlo do 
njegove ustanovitve. To sicer 
ni bil njegov prvi korak v od
bojkarski svet. Nasprotno. 
Začetki njegovega športnega 
udejstvovanja segajo v prva 
šestdeseta leta, ko je na po
vabilo prof. Krannerja postal 
član mladinske ekipe pri ŠZ 
Olympia. Pozneje je  nastopal 
v številnih prvenstvih s član
skim moštvom in dosegel le
pe uspehe tako na deželni kot 
na meddeželni ravni. Pri ŠZ 
O lym pia je celo desetletje o- 
pravljal tudi tajniško delo. Pri 
SZ Soča je ravno tako preho
dil igralske, trenerske in od- 
borniške stopničke vse do 
predsedniškega mesta. Tre
nutno predseduje športnemu 
združenju Soča, ki zbira od
bojkarje in mladino s celotne
ga goriškega območja.

B i lah ko  o ris a li
delovanje ŠZ Soča?
Na začetku je društvo goji

lo moško in žensko odbojko. 
Trenutno branijo naše barve 
odbojkarji tako v deželni C 
ligi kot v mladinskih prven
stvih vse do m inivolleya. S 
članskim moštvom smo letos 
dosegli sedmo mesto, kar 
predstavlja lep društveni us
peh. Še posebej bi podčrtal

podvig, ki so ga fantje dosegli 
z osvojitvijo naslova deželne
ga podprvaka v deželnem 
pokalu. M islim , daje poten
cial te ekipe velik. Delovne 
obveznosti, gripe, norice, vse 
to je pogojevalo potek prven
stva, sicer bi se člansko moš
tvo lahko uvrstilo še na višja 
mesta. V mladinskem prven
stvu nastopajo naši mladinci 
v združeni ekipi Adria Volley 
v Tržiču, ekipo U16 sestavlja
jo  Sočini igralci in dečki OK 
Val. Lučo Battisti pa je trener 
združene ekipe, ki nastopa 
pod imenom Soča v prven
stvu U14 in si je prav v teh 
dneh priborila nastop v de
želnem finalu. Zaradi demo
grafskega padca je pot sode
lovanja z ostalimi društvi ne- 
obhodno potrebna, posebno 
na mladinskem področju, kjer 
bi imeli drugače veliko težav 
že pri sami sestavi ekip. Ve
liko pozornosti posvečamo 
najmlajšim, saj se na trenin
gih minivolleya zbira dvakrat 
tedensko trideset dečkov in 
deklic. Ti so naše največje bo
gastvo in naša prihodnost.

K a te r i so vaši 
n ajv idne jš i uspehi?
Največje uspehe smo do

segli na mladinskem podro
čju. Omenil bi osvojitev prve
ga in drugega mesta v m ini- 
volleyu na državnem tekm o
vanju UISP in na državnem

z  ' V

V.V:

prvenstvu v organizaciji Vse
državne odbojkarske zveze. 
Izreden uspeh pa je predstav
ljalo napredovanje članske e- 
kipe v državno C-1 ligo in uvr
stitev v play-off za BI igo v se
zoni 1995/96. V ponos nam 
je tudi dejstvo, da je iz naših 
vrst zrasel Matej Černič, ki

nastopa v najvišji odbojkarski 
italijanski ligi in je bil tudi član 
državne reprezentance. 

K atero  vlogo 
p rip is u je te  športu  

v zam ejstvu?  
M islim , da je vloga šport

nih društev v zamejstvu pov
sem enakovredna tisti, ki jo 
imajo druga zamejska druš
tva (glasbeha..); dovolj je, da po
mislimo na množičnost mla
dih, ki se v okviru teh društev 
športno udejstvujejo in to od 
otroških do zrelih let tako v 
vlogi igralca kot trenerja in ne 
nazadnje tudi kot odbornika. 

K ak o  gledate na 
p rih o d n o s t g o riške  

odbojke? 
Slovenska moška odbojka 

je na Goriškem gonilna sila 
celotnega goriškega odboj
karskega gibanja. Naša tri 
moštva Olympia, Val in Soča 
so se v prvenstvu deželne C 
lige uvrstila v gornji del lestvi
ce, kar predstavlja za goriško 
odbojko res zavidljiv uspeh. 
Za dosego še višjih ciljev, npr. 
napredovanja goriške ekipe v 
B-2 ligo, je pa treba graditi na 
širšem skupnem projektu, ki 
se lahko uresniči le, če bodo 
znala vsa društva najti skupen 
jezik.

M a rja n u  Černiču  
se zahva lju jem o  z a  

razg o vo r in mu 
želim o še veliko  

športn ih  podvigov in 
zadoščen j.

ŠPORTNI DAN O S N O V N I H  SOL Z GORIŠKEGA

ŠOLARJI SO POMERILI 
SVOJE MOČI

V dveh zaporednih pone
deljkih v maju, 3. in 10., sta 
razigran živžav in glasno na
vijanje v telovadnici goriške
ga Kulturnega doma nazna
njala, da osnovnošolci (bilo 
jih je preko 200) razkazujejo 
svoje telovadne sposobnosti 
na vsakoletnem  športnem  
dnevu.

Prvi ponedeljek so tekm o
vali v poligonu učenci prvih 
treh razredov osnovnih šol iz 
goriškega in doberdobskega 
ravnateljstva. Tekmovanje sta 
namreč pripravili obe ravna
teljstvi, konkretno si je progo 
poligona, prilagojeno za vsak 
razred oz. sposobnosti otrok, 
zamislila Damijana Češčut, 
vaditeljica pri športnem zdru
ženju Dom, ki je sodelovala 
pri projektu šola-šport, po
magale soji še Francesca Bru
no (SZ Dom), pri točkovanju 
pa učiteljici iz Pevme Marta 
Ferletič in M ila Bratina. Pre
den so mali tekmovalci izve
deli za končno lestvico zma
govalcev, so objskovalci o ro 
dne telovadbe ŠZ Dom  s tre
nerjem Dušanom Furlanom 
pokazali svoje telovadne ve
ščine.

Nagrade so prejeli: 1. raz
jed dečki: 1. Matija Ferletič 
(OŠ PVoranc-Doberdob); 2. 
Carlo Piccoli (OŠ F. Erjavec- 
Štandrež): 3. Gabrijel Namar 
(OSO. Župančič-Gorica); 1. 
razred deklice: 1. Zora Černič

(OŠ Voranc-D oberdob); 2. 
Elena Costariol (OŠ P Voranc- 
Doberdob); 3. Elison Visintin 
in Lara Černič (OŠ Romjan); 
2. razred dečki: 1. Luca Para- 
van (OŠ L. Abram Pevma); 
Matija Rožic (OŠ O. Župan- 
čič-čorica); Alex Mavrič (OŠ 
F. Erjavec- Gorica); 2. razred 
deklice:1. DeboraTesolin (OŠ 
L. Abram-Pevma); 2. Veroni
ka Srebrnič (L. Zorzut-Pleši- 
vo), 3. Mateja Nanut (OŠ F. Er- 
javec-Štandrež); 3. razred 
dečki: 1. Francesco Ivone (OŠ 
O. Zupančič- Gorica); 2. Jan 
Černič (OS Vrh); 3. Gregor 
Černič (OŠ O. Župančič-Go
rica); 3. razred deklice: 1. Ka
rin Marson (OŠ R Butkovič- 
Sovodnje); 2. M ihal Nanut 
(OŠ F. Erjavec-Štandrež); 3. 
N icole Turri (OŠ F. Erjavec 
Štandrež).

V ponedeljek, 10. maja, pa 
so se srečali na športnem  
dnevu četrto- in petošolci o- 
beh ravnateljstev (nad sto o t
rok). Pomerili so se v igri med 
dvema oziroma med štirim i 
ognji. Tekmovalo je sedem e- 
kip za peti in devet za četrti 
razred; vsaka tekma je traja
la deset m inut, zmagala je e- 
kipa, ki je ohranila  največ 
igralcev na igrišču. Pokal sta 
si prisvojili ekipa petega raz
reda Vrh-Romjan in ekipa če
trtega razreda OŠ Fran Erja
vec iz Štandreža. Za pom iri
tev napetosti so z nastopom

poskrbela dekleta športno 
ritm ične  g im nastike  D om  
pod vodstvom M ije Češčut in 
skupina Shovv dance z Dami- 
jano Češčut.

O dbor staršev je obakrat 
poskrbe l, da so se o troc i 
lahko okrepčali ob hladni 
pijači.

TEČAJ PROMETNE 
VZGOJE

Tudi letos so se slovenski 
četrto- in petošolci iz goriške
ga ravnateljstva dobro izka
zali na tečaju prometne vzgo
je, poimenovanem po povelj
niku goriške mestne straže 
Giorgiu Grudnu, ki so ga že 
triintridesetič priredili mestni 
redarji, letos pa so ga podprli 
še šolsko skrbništvo, Auto- 
mobil club iz Gorice in Ban- 
co Ambrosiano Veneto. Na 
njem je sodelovalo 600 otrok, 
prvič tudi po en vrtec in ena 
nižja šola. Med sedemnajsti
mi osnovnošolci-zmagovalci 
je bilo kar osem slovenskih, 
ki so jih  na "izpit" poleg mest
nih redark pripravili učiteljici 
M irka Bric in Loredana Alt. 
Bleščeča kolesa so na slav
nostni podelitvi na goriškem 
trgu Battisti v ponedeljek, 10. 
maja, prejeli: Jan Tratnik, Da
vid Klanjšček, Simon Koren 
(5. r. OŠ O. Župančič-Gorica), 
Martina Quaggiato, Oleg Bla
žič, Saša Pahor (5. r.OŠ F. Erja
vec-Štandrež), FabiolaTorro- 
ni (4. r. OŠ F. Erjavec-Štan- 
drežj in Amedeo Borghes (4. 
r. OŠ O. Župančič-Gorica).

M ladim  kolesarjem česti
tam o in jim  želim o srečno 
vožnjo!

-  IK
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CELOVŠKI  KOŠ 
OSVOJIL  
T U R N IR  
PRIJATELJSTVA

Celovški košarkarski klub 
Koš je zmagovalec 22. izved
be M ednarodnega tu rn irja  
prijateljstva za kadete, ki ga 
je priredilo Športno društvo 
Kontovel in ki je potekalo od
21. do 23. maja. Koš je na fi
nalni tekmi 23. t.m . prema
gal ekipo Kontovela z izidom 
72:70. Tretje mesto si je zago
tovil Branik iz Maribora, ki je 
v m alem  fina lu  prem agal 
H onved iz B ud im pešte  z 
82:77. Peta je bila ekipa reš- 
kega Kvarnerja, ki je prema
gala UBC iz Vidma z izidom 
81:62. Za najboljšega igralca 
in strelca seje izkazal igralec 
Koša M iha Sfiligoj, medtem 
ko je v tekmovanju v metu za 
tri točke zmagal igralec ma
riborskega Branika Gregor 
Auer. Poleg igralnega dela tur
nirja, katerega cilj je bil, kot 
vsako leto, poleg seveda tek
movalnosti in tehničnih iz
menjav, predvsem v navezo
vanju in u tr jevan ju  p rija 
teljskih stikov med mladimi, 
ki prihajajo iz različnih stvar
nosti, je 22. maja potekal tudi 
seminar za trenerje. O  proti
napadu in razvoju mladih ko
šarkarjev sta predavala zna
ni italijanski strokovnjak To
nino Zorzi in trener ljubljan
ske O limpije ter bivši selektor 
slovenske državne reprezen
tance Zmago Sagadin.

Z I M S K E  O L I M P I J S K E  IGRE 2 0 0 6

KMALU BO ZNAN  
PRIREDITELJ

Med najresnejšimi kandidati je tudi Celovec 
s skupno kandidaturo Koroške, Slovenije in 

Furlanije-Julijske krajine.

Do odločitve Mednarod
nega olimpijskega komiteja 
(MOK) o prireditelju zimskih 
olim pijskih iger leta 2006 so 
še dobri trije  tedni, zato sta 
se v Ljubljani v ponedeljek,
1 7. t.m., sestala predsedstvo 
in skupščina družbe Celovec 
2006 in sprejela delovni načrt 
do 109. zasedanja MOK-a v 
Seulu, ki bo 19. junija, ter pre
gledala opravljeno delo. Seji 
je ob odsotnosti predsednika 
skupne kandidature Koroške, 
F-Jk in Slovenije M ichaela 
Ausservvinklerja, ki je s Fra- 
zom Klammerjem na prom o
cijski turneji O lim pijskih Iger 
po ZDA, vodil predsednik slo
venskega organizacijskega 
odbora Ernest Petrič. Ker za
radi tehničnih razlogov ni bilo 
italijanskih delegatov, so na
vzoči sklenili, da sklepe na
čeloma sprejmejo, dogovori
li pa so se, da kljub sklepčno
sti predsedstva sklepe potr
dijo na naslednji skupščini. Ta 
bo še pred sejo MOK-a v Se
ulu, skupno predsedstvo pa 
se ne bo več sestajalo. Na seji 
so potrdili bilanco do 31. de
cembra 1998, posebna po
zornost pa je veljala zaključ
nemu nastopu oz. predstavi

tvi v Seulu. Okvirni program 
dejavnosti je sprejet, o po
drobnostih pa se bodo še do
govarjali. S posebnimi film 
skimi prispevki bodo opozo
rili na največjo značilnost 
skupne kandidature, na sode
lovanje, ki ne pozna državnih 
meja. Obstaja možnost, da 
bo na predstavitev odpotoval 
tudi najstarejši živeči o lim pij
ski zmagovalec na svetu Leon 
Štukelj, v predstavitvenih go
vorih pa bodo imeli enakovre
den delež predstavniki vseh 
treh partnerjev. Poslovodeči 
družbe Celovec 2006 Dieter 
Kalt je posebej opozoril na 
sporočilo kandidature, ki ima 
korenine v Olimpijski listini in 
je aktualna zlasti sedaj, ko je 
nedaleč od tega območja voj
na. Dragocena bo akcija otrok 
Slovenije, Avstrije in Italije, ki 
bodo popisali 100.000 raz
glednic in dopisnic z m irov
nimi in olimpijskimi sporočili. 
Kalt je tudi sporočil, da sta 
Avstrija in Slovenija prek svo
jih hokejskih zvez sprožili za
misel o skupni kandidaturi za 
svetovno prvenstvo v hokeju 
na ledu skupine A leta 2005 
v Celovcu in Ljubljani. 
---------------ALPIN

m s m t

TUDI ZD O VC  V SLOVENSKI REPREZENTANCI

MOŠKI NA EVROPSKEM 
PRVENSTVU, ŽENSKE NE

Za slovensko košarkarsko 
reprezentanco bo na evrop
skem prvenstvu v Franciji na
stopil tudi Jure Zdovc. Znani 
košarkarje v soboto, 22. t.m., 
potrdil selektorju slovenske 
reprezentance Borisu Zrin- 
skemu, da se bo pridružil pri
pravam izbrane vrste v Roga
ški Slatini.

Plavolasi Jure Zdovc, do
ma iz Slovenskih Konjic, star 
nekaj več kot trideset let, v i
sok skoraj 190 centimetrov, 
je eden najbolj znanih slo
venskih košarkarjev vseh ča
sov. Z bivšo jugoslovansko 
reprezentanco se je povzpel 
v sam svetovni vrh tega špor
ta. Imeli so ga celo za najbolj
šega branilca v tedanji drža
vi, ki je imela mnogo odličnih 
košarkarjev. Nastopal je za 
vrsto prestižnih evropskih 
društev, tudi italijanskih (Bo
logna). Le za las se mu je po
nesrečila možnost, da bi bil 
prvi Slovenec, ki bi zaigral v 
ameriški poklicni ligi NBA, 
zdaleč najbolj kvalitetnem pr
venstvu na svetu. Lani se je 
vrnil k ljubljanski O lim p iji, 
katere kapetan je postal po 
odhodu Dušana Hauptama. 
Daleč naokrog je poznan kot 
strah in trepet najboljših na
padalcev, saj jih s svojo tesno 
obrambo skoraj duši. Pravo
časno pa zna zadeti tudi za

tri točke ali po slalomu med 
branilci prodreti do koša. Ne 
nazadnje je to izredno inteli
genten playmaker, režiser, di
rigent, skratka pravi vodja e- 
kipe na igrišču. Brez njega bi 
si težko predstavljali sloven
sko reprezentanco, zato smo 
še bolj veseli, da se ji je pri
družil.

Slovenska reprezentanca 
bo na evropskem prvenstvu 
tako nastopila v popolni po
stavi. Pripravam seje že pri
ključil atletsko odlični Kranj
čan Marko M ilič  - prvi Slove
nec, ki je zaigral v Združenih 
državah Amerike. Z Gregor
jem Fučko, slovenskim ste
brom italijanske reprezentan
ce, sta v Kranju zrasla v istem 
stanovanjskem bloku. V pri
hodnjih dneh pa bo v Rogaš
ko Slatino pripotoval še dru
gi slovenski košarkar, ki na
stopa v ameriški poklicni ligi 
NBA, potem ko je zapustil bo
lonjski Kinder - mladi plavo
lasi center, ki ima tudi grški 
potni list, Rašo Nesterovič.

Slovenska ženska košar
karska reprezentanca pa je v 
kvalifikacijskem srečanju za 
evropsko prvenstvo leta 2001 
v Tripolisu izgubila proti Irski 
z 72-79 in si tako zapravila 
vse možnosti za napredo
vanje.

1 5
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GOSPODARSTVO

I T A L I J A N S K O  P R A V O

ODGOVORNOST DEJANSKIH 
UPRAVITELJEV

16
ČETRTEK  

2 7 . M A JA  
1 9 9 9

DAMJAN HLEDE

Dejanski upravite lj je  v 
pravniški doktrin i in praksi 
tista oseba, ki brez fo rm al
nega imenovanja s strani ob
čnega zbora dejansko pose
ga v vodenje podjetja. Pogo
sto je  to večinski delničar ozi
roma član, ki daje uradnim 
up rav ite ljem  d irek tive , pa 
tudi sam neposredno nasto
pa v stiku s strankami. M o 
žne pa so tudi drugačne si
tuacije, npr. oseba, ki dejan
sko prevzame vodstvo druž
be v odso tnosti uradnega 
upravitelja ali tud i v prim e
ru, ko slednji zanemarja pod
jetniško dejavnost. Nerazči
ščeno je vprašanje, kakšna 
je odgovornost teh dejanskih 
upraviteljev: dolžnosti in od
govornosti, ki jih  zakon pri
pisuje fo rm aln im  upravite
ljem, veljajo tudi zanje ali nuj
no predpostavljajo obstoj ne
kega formalnega organske
ga odnosa med družbo in o- 
sebo, ki jo  upravlja?

Kazenska odgovornost se
veda brez razlik pripada tako 
dejanskim upravite ljem  kot 
uradnim. V zvezi s civilno od
govornostjo pa je problem še 
odprt. Nerazčiščeno je še, ali 
velja tudi za dejanske upra
vitelje sistem družbene upra-

viteljske odgovornosti, ki ga 
predvidevajo členi 2392-2394 
civilnega zakonika, ali so lah
ko oni odgovorni samo iz- 
venpogodbeno kot katera
koli tretja oseba, ki je  komu 
povzročila škodo. Ali je  lahko 
skratka dejanski upravitelj, 
na podlagi omenjenih norm, 
poklican solidarno z uradni
mi upravitelji, da povrne ško
do, ki jo  je  povzročil družbi 
sami ali njenim upnikom. De
janski upravitelj je  torej c iv il
no odgovoren samo izven- 
pogodbeno ali tudi pogodbe
no? Razlike so seveda velike, 
tako v bremenu dokazovanja 
kot v term in ih  za zastaranje, 
itd. Če je odgovornost pogo
dbena, bo dovolj, da družba, 
ki je  vložila  tožbo, dokaže 
obstoj škode, ki je  posledica 
ne izpo ln itve  upravite ljsk ih  
dolžnosti, ne pa njihove kon
kretne odgovornosti. Na up
raviteljih pa bo slonelo bre
me dokazovanja dejstev, ki 
bi lahko izključila ali om ejila 
n jih o vo  osebno o d g o vo r
nost.

Doslej je  praksa kasacij- 
skega sodišča bila usmerjena 
v priznavanje pogodbene ci
vilne odgovornosti tako ime
novani dejanskih upraviteljev 
samo v prim eru obstoja ne
ke fo rm a lne  in ve s titu re  s 
strani občnega zbora, pa če

prav tihe ali nepravilne. Raz
likovalo seje torej med tiho 
ali nepravilno investituro, ki 
dejansko parificira dejanske 
upravitelje z uradnimi, na eni 
strani, in neobstojem investi
ture, ki jih  uvršča kot kate
rokoli tre tjo  osebo, na drugi 
strani. Še pred manj kot enim 
letom se je  kasacijsko sodi
šče tako izreklo (razsodba št. 
6519 z dne 3. ju lija  1998).

Pred kratkim  pa je kasa- 
c ijsko  sodišče sprem enilo  
smer. Z  razsodbo št. 1925 z 
dne 6. marca 1999 je priz
nalo, da veljajo zakonska pra- 
vila o odgovornosti upravi
teljev tudi za tiste osebe, ki 
posegajo v vodenje podjetja 
brez nobene form alne inve
stiture s strani občnega zbo
ra, kar pomeni, da tudi v c i
v ilnem  pravu se kršitelj teh 
norm  ne išče na podlagi nje
gove form alne kvalifikacije, 
ampak na podlagi vsebine 
funkcij, ki jih  je  konkretno iz
vrševal, tako torej kot v ka
zenskem in upravnem pra
vu. Razsodba se v m otivaciji 
sklicuje na načelo, ki velja v 
primeru negotiorum  gestio 
(člen 2028 civilnega zako
nika), iz katerega naj bi b ilo 
razvidno, da prevzem upra
viteljskih dolžnosti, tudi brez 
fo rm alnega dovo ljen ja , ni 
protizakonito dejanje, pač pa 
dejanje, ki ga pravni sistem 
mora priznati in varovati.

GOSP OD A R S K O- T U R I S T I Č N A  P O B U D A

DAN ODPRTIH KLETI
V nedeljo, 30. maja, bo v 

vsej Italiji dan "odprtih kleti" 
se pravi pobuda, s katero bo
do vinogradniki in kletarji iz 
vse države že peto leto om o
gočili obiskovalcem, da na 
neposreden način spoznajo 
stvarnost v vinogradništvu 
oziroma na vinskem trgu. Le
tos je  k tej prom ocijski akciji 
pristop ilo  več kot 800 v ino
gradnikov iz vse države, v 
deželi Furlaniji-Julijski krajini 
pa se je za sodelovanje pri 
tej pobudi odločilo  kakih se
demdeset zasebnih vinogra
dn ikov ozirom a zadružnih 
kleti. Zanim ivo pa je, da je 
letos pristop ilo  k tej pobudi 
tudi osemindvajset zasebnih 
vinogradnikov z Dobrovega 
in iz nekaterih drugih briških 
vasi v okolici. Gre za pobu
do, ki jo  podpira tudi deželno 
odborn iš tvo  za km etijs tvo  
ozirom a odborništvo, ki je  
pristojno za turizem , saj gle
de raznih v inorodnih oko li
šev v deželi dejansko lahko 
govorim o o vinskem tu riz 
mu, ki privablja ljubite lje ka
kovostne kapljice ne le iz raz
nih krajev Italije, ampak tudi 
iz sosednjih nemških dežel. 
Vinogradništvo je gotovo naj
pomembnejša panoga v de
želi in tudi zato je  pom em 
bno, da vinogradniki z novi
mi pristopi in pobudami na
govarjajo možne pivce in kup
ce vina. Številni znaki kažejo,

da se je v zadnjem letu kon
čno spremenil trend glede pro
daje vina. Ugotavljajo nam
reč, da v zadnjih mesecih na
rašča zanimanje za visoko
kakovostna vina, ki imajo tu 
di kar zanim ivo tržno ceno.

ERSA ZA KMETIJSTVO  
NA KRASU

Pred nekaj dnevi je deželna 
ustanova za razvoj kmetijstva 
ERSA priredila v prostorih po
dročnega centra na Proseku 
sestanek o razvojnih načrtih 
za kmetijstvo na Krasu. Gre 
za pom em bno srečanje, saj 
so predsednik ERSE Bruno Au- 
gusto Pinat, direktor te dežel
ne ustanove Flavio Culot, d i
rektor pokrajinskega nadzor- 
ništva za kmetijstvo Giovan- 
ni Degenhardt in vodja De
želne direkcije za kmetijstvo 
Eros M auro ter predstavniki 
kmetijskih stanovskih organi
zacij in funkcionarji deželne 
ustanove za razvoj km etij
stva, ki so pristojni za razna 
področja delovanja, dejansko 
sprejeli sklep o tem, da čim 
prej pripravijo usklajen načrt 
za razvo j v inog radn iš tva , 
cvetličarstva, oljkarstva, dru
žinske reje domačih živali, še 
zlasti za potrebe turizm a na 
kmetijah in osmičarstva ter 
istočasno za zaščito narav
nega okolja.

J U N I J A  V  T R S T U

TEČAJ ZA
ČEBELARJE
Z A Č E T N IK E

Čebelarski konzorcij za tr
žaško pokrajino bo v mese
cu jun iju  priredil tečaj za če
belarje  začetn ike, ki bo v 
področnem  centru deželne 
ustanove za razvoj kmetijstva 
ERSA na Proseku, kjer ima 
konzorc ij tud i svoj uradni 
sedež in čebelarski laborato
rij te r š tud ijsk i čebelnjak. 
Program predavanj bo nasle
dnji:

torek, 1. junija: Anatomija 
in fiziologija pri čebelah; četr
tek, 3. ju n ija : Tehnologija 
čebelarstva in delo v čebel
njaku; torek, 8. junija: Možni 
proizvodi iz panja;

sreda, 9. jun ija : Ukrepi 
proti škodljivcem; torek, 15. 
junija: Zakonodaja, olajšave 
in prispevki v čebelarstvu.

Vsa predavanja se bodo 
začela ob 19. uri, udeleženci 
bodo dobili tudi d idaktično 
gradivo. Glede praktičnih vaj 
s čebelami pa se bodo tečaj
niki sproti dogovorili s pre
davatelji. Vsa potrebna poja
snila nudijo zainteresiranim  
tajništvo čebelarskega kon
zorcija tudi po telefonski šte- 
v ilk i 040 818179 ali km etij
ske stanovske organizacije, 
ki delujejo na ozem lju tržaš
ke pokrajine.

V  Z B I R K I  K O L A Č K I

ETKO
MUŽETKO

V rb o vška  l ju d s k a  p r a v l j i c a
O d k riv a n je  še neraziskovanega 
bogastva ljudskega p r ip o v e d n i
štva je tu d i za sku p in o  učencev 
osnovne šole na V rh u  sv. 
M ih a e la  p re d s ta v lja l tre n u te k  
iz rednega soočanja z dom ač im  
vašk im  iz ro č ilo m .
Z g o d b ica  o m alem  E tku  M u - 
že tku  s svo jo  h u d om ušn os tjo  
razgrne boga t svet ljudske  
d o m iš ljije , k a te r i so n a jve čk ra t 
b o tro v a le  ne vedno  rožna te  
ž iv lje n js ke  razm ere.
P rav ljica  je izšla v z b irk i 
K o la č k i in  je nem enjena vsem, 
k i l ju b ijo  in  ce n ijo  n a ro d n o  
bogastvo . Pot naj b i našla 
p redvsem  m ed o tro k e , da bi 
tu d i o n i spozna li čas, k i ga 
danes več n i.

G O RIŠKA
M O H O R J E V A  D R U Ž B A

PLACUTA  I 8, 3 4 1 7 0  G O R I C A  

TEL. 0 4 8  I 5 3 3  I 77 

FAX 0 4 8 1  5 3 6 9 7 8 V**' j /


